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LIST IZDAJA REPUBLIŠKI SVET 
ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE
GLAVNI IN ODGOVORNI UREDNIK 

IVO TAVČAR
LIST IZHAJA V UREDNIŠKI POVEZAVI 
Z »RADOM«. NASLOV UREDNIŠTVA IN 
UPRAVE: LJUBLJANA, ČUFARJEVA 3, 
POŠT. PREDAL 284 — TELEFON URED
NIŠTVA 32-538. UPRAVE 30-046, HIŠNA 
CENTRALA 32-031 — RAČUN PRI MEST
NI HRANILNICI V LJUBLJANI ŠTEV. 
600-1.1-/606-1-3-221 - POSAMEZNA ŠTE
VILKA STANE 20 DINARJEV. NAROČ
NINA JE: ČETRTLETNA 250, POLLETNA 
500 IN LETNA 1000 DINARJEV — LIST 
TISKA ČASOPISNO PODJETJE »SLO
VENSKI POROČEVALEC« — POŠTNINA 

PLAČANA V GOTOVINI.
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TITU
naproti

Kmalu bomo, kakor pre jš
nje kraiti, pohiteli na ulice 
pozdravii Tita.

Tisoči, desettisoči, s to tiso
či mu bodo šli naproti, da 
bi v nenehen niz ljubezni 
in spoštovanja do Tita — 
človeka, Tita — borca, Tita 
— graditelja, nanizali še 
eno žlahtno zrnce. In spet 
bomo ponosni, ker je Tito 

naš im ker ni samo naš, zakaj njegove besede im misli so 
odzvanjale v srcih ljudi iz mnogih daljnih dežel.

Njegove želje, njegovo hotenje so tudi naše želje in naše 
hotenje. Toda še več kot to. Zdaj so to želje milijonov in 
milijonov ljudi na vseh zemljepisnih širinah — želje, da bi 
živeli v miru, da bi sami odločali o svoji usodi, da bi gradili 
most razumevanja im prijateljstva.

Sleherno Titovo besedo in vsak Titov korak na trimesečni 
poti po aizijskih in afriških deželah je spremljala težnja, da 
bi človeštvo rešili pred atomsko katastrofo in uničenjem 
samega sebe, da bi našli skupni jezik, da bi spletli trdnejše 
niti prijateljstva.

Na srečo je zdaj čedalje več ljudi in čedalje več držav
nikov, ki žele prav to. Od prvega Titovega potovanja v Azijo 
pred leti so se rodile nove neodvisne dežele. Na mednarod
nem političnem prizorišču se je pomnožilo število tistih, ki 
v aktivni koeksistenci vidijo izhod iz začaranega kroga. Te 
sile odklanjajo alternativo oboroženega spopada, zakaj to bi 
pomenilo samomor človeškega rodu. Prav tako nasprotujejo 
blokovski koeksistenci, ki pomeni nenehno razkosanost sveta 
ob nenehnem tekmovanju v oboroževanju^ im večnih poga
janjih in večnem barantanju. Te sile odklanjajo jalovi nev- 
tralizem, ki pomeni kupovanje miru za ceno plašnosti in po
puščanja pred agresijo.

Zagovorniki aktivne koeksistence žele, da bi ladja sodob
nega sveta, ki jo blokovske burje mečejo sem in tja, zaplula 
v mirno luko, da bi se razpršili temni oblaki nevarnosti in 
groženj, da bi začeli miroljubno sodelovati. To sodelovanje 
pa je nujna potreba in realna možnost. Treba pa je tudi z 
dejanji — ne pa kot se kdaj pa kdaj dogaja, samo z bese
dami — priznati različnost in svojevrstnost poti posameznih 
dežel, zavreči prakso, ki vsiljuje tujo voljo in tuje šablone.

Titova pot je bila za vse tiste, ki so odkritosrčni in do
bronamerni, tudi pot miru, pa tudi pot razumevanja drugih 
narodov in njihovih želja, da gredo po lastnih stezah družbi 
jutrišnjega dne nasproti. Ko spoštujemo in bramimo svojo svo
bodo, zmeraj težimo po svobodi za vse, spoštujemo željo 
drugih, da svobodno zidajo svoj dom.

Človeku je lastno, da teži po lepšem in boljšem; če se ta 
srečnejša in pravičnejša družba gradi različno in če pri tej 
dolgotrajni tekmi ne startajo vsi iz istih izhodišč in ne pri
dejo vsi istočasno na cilj — to ne pomeni, da cilj nekega dne 
ne bo dosežen, ali da ga je treba vsiliti. Prej ali slej bo 
novo premagalo staro. V tem spopadu med starim in novim 
Pa se porajajo novi družbeni odnosi. Slehernemu narodu pri
pada pravica priti do cilja po stezah, ki jih je sam izbral.

Zato so besede, izrečene na Titovem potovanju, pogosto 
ponovljene besede — samoodločba, enakopravnost, nevmeša- 
vonje v notranje zadeve, miroljubno sodelovanje, medsebojno 
razumevanje, priznavanje posebnih poti in družbenega raz
voja, dobile za nas polnokrvni smisel, zakaj to so načela, 
od uveljavljanja katerih je odvisna bodočnost človeštva. Ne 
Podcenjujemo čeri in nevarnosti, ki groze sodobnemu svetu. 
Toda prizadevamo si, da bi jih odstranili, da bi s temi načeli 
premagali težave, da, bi skupaj z drugimi odprli perspektivo 
srečnejšega in varnejšega življenja vseh ljudi.

Ko pa rečemo mi, mislimo na Tita, zakaj nihče bolje od 
njega ne izraža vaših želja in naših hotenj.

POSVETOVANJE O STORILNOSTI

BOLJE
Pred Domom sindikatov v Beogradu je te dni stala 

nenavadna podoba: troje rek je pritekalo Iz enega samega 
vira, na drugi strani velikanskega panoja pa so se izte
kale na različnih krajih. Risba je dejansko prikazovala 
dinamiko gibanja proizvodnje, delovne sile in storilnosti. 
Proizvodnja se je naglo vzpenjala kvišku, delovna sila 
ji je bila za petami, medtem ko se je produktivnost dela 
trudoma prebijala naprej. Zakaj so ta pano prikazali 
številnim mimoidočim?

P® veza Inženirjev in tehnl- 
kov Jugoslavije je imela 
2.. 3. in 4. marca posve
tovanje o storilnosti. 

Prebrani so bil} št Ir j e referati 
in 48 kcreferatov. Posvetovanje 
ie pozdravil član Zveznega iz
vršnega sveta tovariš Moma 
Markovič, v -razpravo, ki je 
bila zelo plodna, pa je posegel 
podpredsednik Zveznega izvrš
nega sveta tovariš Mij alko To
dorovič.

Nekaj podatkov bo najbolje 
ponazorilo, kako se je povečala

proizvodnja v naši deželi v po
vojnih letih. V primerjavi z le
tom 1039 proizvajamo zdai dva- 
inpolkrat več premoga, štlrlin- 
polkrat več jekla, petkrat več 
električne energije, sedemkrat 
več surovega železa, prav to
liko rafiniranega svinca itd. 
Industrijska proizvodnja 1. 1957 
je bila malone trikrat, večja od 
industrijske proizvodnje 1. 1939.

Jugoslavija postala industrija 
ska dežela. Naša družbena 
skupnost vloži vsako leto okrog 
500 milijard za izgradnjo novih

in preureditev obstoječih ob
jektiv. S tem se čedalje bolj 
širi industrijska baza našega 
narodnega gospodarstva. Hkratf 
ustvarjamo s tem tudi podlago 
za čedalje višji življenjski stan
dard delovnih ljudi.

To ie ena plat medalje. To
da sleherni Izdelek nosi v sebi 
določeno količino živega dela. 
surovin, pogonske energije, del 
stroja, ki se je obrabil, med
tem ko je bilo blago izdelano.' 
Ali v določenem času uporabi
mo tega več ali manj — od te
ga je, preprofto rečeno, odvis
na stopnja storilnosti.

če v tem oziru naše gospo
darstvo primerjamo z gospodar
stvom drugih dežel, predvsem 
tehnično boli razvitih — bomo 
videli, da Jugoslavija v svo
jem razvoju še zmeraj precej 
zaoštaja. To se pravi, da: je 
mimo vzpona v industrijski 
proizvodnji potrebno proizva-

DVE OBSODBI
•J jubljana. Bodeča žica, španski 
il jezdeci . . . Vojaška sodišče je 

deset ljudi na dvanajst let ječe. 
Razsodba je bila javna. Bilo je prve 
dni avgusta devetnajstotriinštiridese- 
tega!

Deset ur zatem je že drdral vlak 
z zaporniki proti taborišču smrti; le 
dve uri zatem je oživela podstreš
na sobica v Gregorčičem ulici št. 4.

Sestanek Okrožnega odbora! Obve- 
ščevanje je 'bilo bliskovito: tu je bil 
Jošt, Vlasta, Boris, skratka, vsi člani 
odbora. Nihče ni izostal, celo Tomič 
je zapustil svoj bunker na Hradec- 
kega cesti, čeprav je okupator poznal 
njegov obraz in je že mesece stikal 
za njim!

Razgovor je bil kratek, jedrnat! 
Boris mi je pripovedoval: »Se dodo
bra nisem vedel, za kaj gre, že smo 
šli v akcijo! Med potjo sem si prikli
cal v spomin Joštove besede.«

Odgovor na okupatorjevo razsodbo 
mora biti javen, iz lica v lice! Misel 
se je razgubila po kvantnih odborih, 
je prodrla do terena, se naselila v 
srca naših ljudi, še preden je padel 
mrak. Vsak je poznal svojo nalogo, 
vsak se je z veseljem zanimal za 
podrobnosti! '

Jutro naslednjega dne nas je našlo 
pripravljene. V tesnem prostoru 
Okrožnega odbora so čakali kurirji. 
Na mizi je ležal načrt akcije. Zbiral
na mesta posameznih terenov so bila 
v njih neposredni bližini: smeri so 
bile natanko določene, cilj je bila — 
Sodna palača! Voditelji skupin so ve
deli za čas, ko naj se začno pribli

ževati centru. Kurirji so obveščali 
Okrožni odbor o gibanju skupin, 
Okrožni odbor, kot organizator de
monstracije, je s pomočjo kurirjev 
izpolnjeval svoj pUm.

Joštova skupina se je zbrala v Gra
dišču. Neočitno so se ljudje približe
vali drug drugemu, stopali v vrste. 
Malo pred pol enajsto uro je pri
bližno petdeset ljudi korakalo po 
nekdanjem Kongresnem trgu.

Italijanski vojaki so neaktivno pro
dajali zijala, prav tako policija ni 
vedela, pri čem da je! To je bilo v 
času, ko je okupator doživljal pora
ze , na vseh frontah, bilo je tik pred 
propadom fašizma. Moč bajonetov v 
okupirani Ljubljani je bila skrhana, 
vera v neubranljivo zmago nemško- 
italijanskega orožja omajana!

Ob enajsti uri je zavrelo pred so
diščem. Dva tisoč ljudi je odgovarjalo 
parolam demonstrantov, zlivalo svoje 
ogorčenje v val protesta!

Le maloštevilne so bile skupine, ki 
so odšle na pot. Toda, v vsaki ulici, 
cesti, so pristopali ljudje, izpopolnje
vali vrste, privabljali nove. Okupa
torjeva policija in vojaštvo sta šla 
v akcijo šele tedaj, ko je bil uspeh 
demonstracije popoln, cilj dosežen!

Italijanski vojaki so po nalogu svo
je komande začeli z razbijanjem 
množice. Posamezne skupine bi laže 
premagali, razgnali! Aktivistom, vo
diteljem demonstracije je bila hitro 
razumljiva okupatorjeva uamera. 
Med demonstranti je završalo: »Dr
žimo se skupaj!« Kjer je tuji vojak 
zagrabil razburjenega demonstranta, 
tam je navalila nanj množica. Oster

je bil spopad na vogalu pred bivšim 
hotelom Štrukelj! Tu je policija 
malone razbila strnjeno vrsto, umak
nila se je šele ob prihodu novih de
monstrantov, ki so se zajezili med 
zelene uniforme. Dobro uro so glasno 
odmevali klici, butali v sive sodnij- 
ske zidove, pripovedovali zapornikom 
o solidarnosti Ljubljane z njihovim 
bojem, begali okupatorjevo zavest.

Tomič se je razvnel v obujanju 
spomina: »Demonstranti so bile sko
raj vse — žene! Možje so bili tedaj 
v gozdovih, po taboriščih, v konfina- 
cijah, zaporih! Zdelo se mi je kot da 
je ce-la Ljubljana privrela pred sod
nijo. Boris je pripeljal s seboj triko
lo, zd vsak slučaj! Skrb je bila nepo
trebna, saj je bil odgovor okupatorja 
sila beden spričo neverjetnega zaleta 
množice. Ne samo klici, ki so se na
našali na izpustitev zapornikov, pred
vsem klici splošnega odpora proti 
tujcu so rezali zrak!«

Obsodba je obsodila obsodbo, para
graf tujega zakonika je zbledel ob 
moči množice, ki je sama sodila in 
obsojala.

1943 — je bilo leto demonstracij! 
Cas od zastave upora, ki je vzplapo- 
lala na frančiškanski cerkvi aprila 
meseca, pa do avgustovskih protestov 
pred staro bansko palačo je bil izpo
polnjen z vse bolj živo aktivnostjo 
ilegalcev. To je bila vez okupirane 
Ljubljane s svobodnimi gozdovi, boj 
proti tiraniji tujca, zahteva po pro
stosti! V tem se je oblikoval lik žene, 
njene zavesti in njene vsakodnevne 
pripravljenosti sodelovanja v zmago
vitem boju.

to
so:

jati tudi produktlvneje, se pra
vi — ceneje.

To pa je druga stfan vpra
šanja.

Prav tako ie treba odstraniti 
zelo razširjen predsodek. Ni 
zmeraj boljša in sodobnejša 
oprema, ki v drugih deželah 
vpliva na to. da dosežejo večjo 
storilnost, marveč vplivajo na 

nekateri drugi činitelji. Ti 
boljša organizacija dela, 

skladnejši tehnološki proces, 
specializacija in podobno.

Perspektivni družbeni plan 
zahteva povečanje storilnosti v 
naši industriji za 6 do 7 od
stotkov letno. Plan za leto 1958 
je določal samo pet odstotkov. 
Dosegli pa smo v gospodarstvu 
(brez kmetijstva) dva odstotka, 
v industriji sami pa en od
stotek.

Ta dejstva silijo k razmiš
ljanju o vzrokih, ki so ob na
daljnjem naraščanju proizvod
nje vplivali, da smo zlasti lani 
doživeli zastoi v storilnosti.

Inženirji in tehniki so na po
svetovanju o storilnosti skušali 
odgovoriti na ta vprašanja.

Neizrabljene rezerve
Na posvetovanju je bilo več-" 

krat slišati, da nj pomanjka
nja strojev več problem, pač 
to, kako jih izkoristi. Organi
zacija proizvodnega procesa pri
haja torej v ospredje. Ta pa je 
boli ali manj splošna slabost 
naših gospodarskih organizacij.

Kaj se skriva v nekoristnem 
brnenju strojev, v izgubljenem 
času. ki je posledica pomanj
kljive priprave dela, kaj se 
skriva v čakanju na material? 
Dejansko gre za velike neizrab
ljene rezerve.

Če bi ^v mnogih tovarnah 
spremenili tako imenovani in- 
so ga na posvetovanju ostro 
napadli In se lotili delitve de

la, hkrati pa težili po poenote
nju in standardizaciji konstruk
cij. bi se izognili neštevilnlm 
odvečnim poslom, proizvode pa 
bi pocenili.

Primer je bil naveden iz kon
strukcijskih birojev, zakaj od 
tod je treba začeti iskati druge 
pomanjkljivosti, ki so pogosto 
pogojene s konstrukcijo samo.

Številni izdelki pridejo v ve
čini primerov na trg v majh

nih serijah, to pa pomeni, da 
je proizvodnja dražja.

Posebno vprašanje je sode
lovanje več podjetti pri pro-' 
izvodriji. se pravi kooperacija, 
ki je že rodila lepe sadove, ni 
pa še toliko razvita kot bi pri
čakovali.

Vse to so rezerve. In ne sa
mo to.

(Nadaljevanje na 3. strani)

Osmi marec — mednarodni dan žena

Za srečo naših otrok
O e en praznik solidarnosti vseh žensk sveta v boju za
O boljše življenje človeštva. Se ena manifestacija, ne- 

številne želje in upi glede dostojanstva matere, žene, 
državljanke. To je priložnost, da milijoni src izpričajo 
plemeniti upor zoper nasilje, vojno in krivico, da to iz
pričajo tiste, ki najbolje razumejo žalost in radost, ki 
najgloblje občutijo in trepetajo pred zlom, ki bi utegnilo 
ogroziti njihovo življenje in življenje tistih, ki so jim pri sren.

Letošnji praznik naprednih žensk sveta, osmi marec, sla
vijo Jugoslovanke v jubilejnem letu revolucionarnega boja 
jugoslovanskega delovnega ljudstva. Sleherni dan in vsak 
trenntek v tem letu pomeni spomin na boje, na žrtve, na 
zmage, spomin na poti, po katerih smo težili k svobodi. Na 
teh poteh boja za svobodo je bila jugoslovanska ženska nežna 
mati, vzgojiteljica rodov, ki se niso bali kraljevih ječ, rodov, 
ki so se s smelim srcem postavili pred fašistične bajonete 
v času, ko so pred grozljivim prodiranjem izginjale dežele 
druga za drugo, ko so svoboščine bile uničevane druga za 
drugo. Zenske Jugoslavije so bile v prvih vrstah tega boja in 
se borile za svoje človeško dostojanstvo, za svoje pravice, 
spoštovanje dela. Nihče jim ni podaril njihovih pravic in 
možnosti, da dostojno in enakopravno stopijo v družbeno in 
politično življenje ljudstva. Svojo revolucionarno akcijo za 
emancipacijo žensk in uveljavljanje njenih družbenih vrednot, 
so jugoslovanske ženske zmeraj povezovale z revolucionarnim 
gibanjem jugoslovanskega delavskega razreda. V tem je raz
lika med našim revolucionarnim gibanjem žensk in nekate
rimi drugimi ženskimi gibanji po svetu v minulosti in zdaj. 
Medtem ko so oni v osvoboditvi ženske videli (ali vidijo) 
osvoboditev plemenitašinje, aristokratke, meščanke od gospo
dinjskih in družinskih poslov, ne glede na družbeni sistem, 
krivico in izkoriščanje, ki ženski ni mogla dati popolne osvo
boditve, pa so imele v naši deželi ženske v boju zmeraj pred 
seboj jasen, vzvišen revolucionarni cilj — osvoboditi vso 
družbo krivice in zla.

Letošnji praznik naprednih žensk pomeni za Jugoslo
vanke hkrati mobilizacijo za nove naloge, pomeni nov poziv 
delovni ženi. Poziv vzgojiteljicam, tistim, ki zdravijo bolne, 
tistim, ki se ukvarjajo z znanostjo, poziv tistim, ki ob raz- 
svitu gredo na naša polja, da bi z novimi napori graditeljev 
ramo ob ramo z moškimi kot doslej uresničevali še srečnejšo 
bodočnost zase in za svoje otroke.

Korenine zatiranja žensk so izpodrezane. Zena je pri nas 
enakopravni udeleženec v družbenem in političnem življenju, 
s prav takšno vnemo gradi, kot se je prej borila. Toda ne 
moremo biti docela zadovoljni s splošnim stanjem in polo
žajem žensk pri nas. Se zmeraj je preveč bremen na njenih 
plečih, mnogo je skrbi, ki jo navdajajo, proces njene eko
nomske osamosvojitve pa je dokaj dolgotrajen. Zdaj še nikjer 
na svetu ženjka ni popolnoma enakopravna. Popolna osvobo
ditev ženske in njena enakopravnost sta neločljivo povezani 
z duhovnim in gmotnim napredkom cele družbe.

Pred več kot sto leti je star borec za socialno pravičnost 
trdil, da je »... v družbi stopnja ženske emancipacije naravna 
posledica splošne emancipacije«. Od materialne podlage 
družbe in splošnega napredka vseh ljudi bo potemtakem od
visna tudi stopnja popolne osvoboditve ženske izpod njene 
podrejenosti, »domačega suženjstva«. To postaja skrb vse 
družbe, toda ne samo žensk, marveč tudi moških.

Toda naloga predvsem nas moških je, da se borimo proti 
nazadnjaškim nazorom, da je ženska lahko samo gospodinja, 
da je njena naloga samo vzrejati in vzgajati otroke, biti 
rodnica, da mora biti podrejena gospodovalnosti moža v dru
žini. Čeprav so bili to nazori in ideali fevdalnega obrtnika, še 
zmeraj naletimo nanje tudi med sodobnimi ljudmi v sociali
stični deželi.

Ne samo družbeno škodijivi,, marveč tudi nečloveški so 
pojavi, da v nekaterih tovarnah odpuščajo pretežno ženske, 
da ne skrbe za njihovo strokovno usposabljanje, da družbene 
in politične organizacije celo pozabljajo na ženske in malo 
računajo^ nanje kot na aktivistke in najboljše zaveznice v 
izgradnji novih, socialističnih odnosov v družini.

Koliko krivic se še godi ženski in s tem tudi družbi, ko 
se izogibajo zaposlovanju ženske delovne sile po podjetjih in 
drugih delovnih mestih. Naše razmere ponovno potrjujejo 
tisto, kar je ugotovil Lenin leta 1920, govoreč delavkam: 
»... da enakost pred zakonom še ni enakost pred življe
njem ... Zato je potrebno, da delavke čedalje bolj sodelujejo 
pri upravljanju družbenih podjetij in upravljanju države.« 
Lahko smo veseli, da je v tem kratkem, trinajstletnem ob
dobju izgradnje Jugoslovanka zelo aktivno stopila v družbeno 
politično življenje, da število žensk, delavk v industriji, pro
fesoric, učiteljic, zdravnic, znanstvnic in specialistk raznih 
vrst naglo narašča, da je sodelovanje žensk v delavskem 
samoupravljanju (za kar se je zavzemal strastni revolucionar) 
razmeroma množično, v odstotkih izraženo celo večje, kot Je 
število zaposlenih žensk v industriji. Toda to so šele prvi 
koraki.

Naša dolžnost zdaj je, da se spoštljivo spomnimo jugoslo
vanskih žensk in mater, da se zahvalimo materam borkam, 
materam, ki žalujejo, ženskam, graditeljicam, materam, ki 
vzgajajo novo izmeno, ki bo s še večjim poletom prižgala 
nove bakle in šla naproti še lepšim časom.

Naša dolžnost je, da ne pozabimo na one, ki si 'še niso 
priborili tistega, kar imamo mi zavoljo svoje solidarnosti in 
dejavnosti, zakaj »mi ne molčimo niti zdaj, čeprav smo 
besedo povedali svojo«, kot je rekel pesnik. Za srečno bodoč
nost, kateri gremo naproti, za srečo naših otrok.

M. DRULOVIC
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V KRANJU so imeli sejo 
tajnikov obcimskilh sindiikail- 
nih svetov. RaEpiravljfali so 
o organizaciji občinskih 
svetov in podružnic, o de
lu in nalogah tajnikov ob
činskih svetov in o komisi
jah pri občinskih sindikal
nih svetih ter o pripravah 
za letni občni zbor okraj
nega sindikalnega sveta.

* • t
V CELJU so prireidili po- 

svetovanje diretotariiiev in
dustrijskih, gostinskih, tr
govinskih ter obrtnih pod
jetij, na njem so razprav
ljali o pripravah za setav- 
Ijamje novih tarifnih pra
vilnikov. Teh pogovorov so 
se udeležili tudi zastopni
ki Okrajnega sindikalnega 
sveta.

li o organizacijskih vpra
šanjih, tarifni politiki, de
litvi dohodka in o notra
nji crganizacji občinskih 
sindikalnih svetov. Imeno
vali so komisije za finanč
no poslovanje občinskega 
sindikalnega sveta in skle
nili, da bodo organizirali 
seminar za sindikalne od
bornike podružnic.

PRI REPUBLIŠKEM OD
BORU KOVINARJEV so 
govorili o programu za de
lovne in življenijske pogo
je delavcev. V kratkem bo
do pripravili osnutek an
kete o družbeni prebrani 
in letovanju. To anketo bo
do poslali vsem kolekti
vom. Meseca aprila bodo

sklicali posvetovanje z var
nostnimi tehnik,L Komisija 
bo tudi izdelala osnutek 
programa za sprejem de
lovne sile, skupaj z Zavo
dom za organizaci jo to var
nost pri delu pa osnutek 
programa pouka na vajen
skih šolah.

*

V PTUJU je bilo posve
tovanje tajnikov sindikal
nih podružnic. Razpravlja-

V TOLMINU so imeli 
posvetovanje predsednikov 
delavskih svetov, upravnih 
odborov, sindikalnih orga
nizacij in direktorjev go
spodarskih organizacij. Na

. posvetovanju so razprav
ljali o predlogu družbene
ga plana občinskega ljud
skega odbora in'o stališčih 
sindikatov glede setavlja- 
nja tarifnih pravilnikov. 
Veliko so govorili o 10 "/o 
dopolnilnem izrednem pri
spevku, Občina je namreč 
predlagala, naj bi ta pri
spevek enako prispevali za 
vse gospodarske organiza
cije.

V BREŽICAH so na seji 
predsedstva občinskega sin
dikalnega sveta .(udeležili 
so se je predsedniki delav
skih svetov, direktorji pod
jetij, člani zborov proizva
jalcev ter predsedniki in 
tajniki sindikalnih organi
zacij), so govorili o porabi 
prostih sredstev gospodar
skih organizacij. V občini 
bedo podjetja predvidoma 
imela 4 do 5 milijonov di
narjev prostih sredstev, ki 
naj bi jih porabili za de
lavsko menzo, pralnico in 
čistilnico v Brežicah

V NOVEM MESTU so 
imeli na Okrajnem sindi
kalnem svetu skupaj s ko
misijo za tarifno politiko 
gostinske zbornice posveto
vanj© o nagrajevanju po 
prometu v gostinstvu. Me
nili so, da bi lahko v go
stinskih podjetjih začeli v 
celoti nagrajevati delavce 
po prometu, takoj ko bodo 
občinski ljudski odbori do
ločili obveznosti za leto 
1959.

Na seja okrajne obrtne 
zbornic© in okrajnega sin
dikalnega sveta v Novem 
mestu pa so razpravljali o 
nagrajevanju v obrti. Usta
novili bodo strokovno ko
misijo, ki bo pomagala 
obrtnim podjetjem pri se
stavljanju novih tarifnih 
pravilnikov.

Proizvodno
sodelovanje s kmeti

Minuli torek je bil v dvorani Slovenske filharmonije v Ljubljani občni zbor Okrajnega sindi
kalnega sveta Ljubljana. — Na sliki: Delegati tudi med odmorom nadaljujejo razpravo.

Lani se je kmetijska proiz
vodnja povečala za 12 odstot
kov. Pri tem imajo največ za
slug kmetijska posestva in za
druge, ki so se pri prizadeva
nju, da bi povečali hektarske 
donose, zavzela za široko pro
izvodno sodelovanij e. Toda to 
še ne pomeni, da se kmetijska 
proizvodnja n© bi dala več po
večati, Na državnih posestvih so 
na primer lani povprečno pr i- 
delald 30 stotov koruze na hekt
ar, medtem ko so jo na posest
vu Rakičan pridelali še veliko 
več. Taki primeri so tudi pri 
drugih kulturah in pa v živi
noreji. Vse to kaže, da so na 
državnih posestvih še precejš
nje rezerve (čeprav so ponekod 
že pocenili svojo proizvodnjo 
in čeprav dohodek na posestvih 
iz leta v leto raste). Na minu
lem občnem zboru kmetijskih 
delavcev Slovenije so zaradi te
ga razpravljali o vseh tistih 
problemih, ki še ovirajo hitretj- 
ši napredek kmetijske proiz.-

08ČMI ZBOR OSS LJUBLJANA

Izostrimo posluh za pobude delavcev
V sredo Je Ml v dvorani 

Slovenske filharmonije v 
Ljubljani občni zbor Okraj
nega sindikalnega sveta 
Ljubljana. Okoli 110 tisoč 
članov sindikata je tam za
stopalo 288 delegatov. Letno 
poročilo o delu OSS Ljub
ljana so dobili delegati vnar 
prej, predsednik OSS tova
riš Uroš Rupreht pa je ob 
začetku občnega zbora pre
bral referat in opozoril de
legate na najvažnejše nalo
ge sindikalnih organizacij v 
bodočem poslovnem letu.

V razpravi po poročilih je 
sodelovalo 16 delegatov 
in gostov. Razprava se 

je osredotočila na troje bistve
nih vprašanj:
. — kakšne so dolžnosti ta na
loge sindikalnih organizacij pri 
gospodarjenju v podjetjih,

— kako zagotov iti demokra
tično odločanje v podjetjih ter 
preprečiti samovoljo ta podce
njevanje organov, upravljanja, 
kar je ponekod še opazno, in

— kaj velja storiti za Izobra
ževanje odraslih, da bi že za
posleni delavci izpopolnili stro
kovno znanje ta si razširili ob
zorje. ,

Ni slučajno, da so delegati 
veliko razpravljali predvsem o 
nagrajevanju, o razširitvi dela 
po učinku in o smotrnem zapo
slovanju. V podjetjih ljubljan
skega Okraja namreč storilnost 
lan.i ni tako porasla, kot j© bi
lo predvideno. Vzroki za to so 
različni in nekatere velja pripi
sati tudi slabostim v podjetjih. 
EeipubliSki družbeni plan je na 
primer predvidel, da se bo v 
vseh slovenskih podjetjih v letu 
1958 na novo zaposlilo 2 tisoč 
ljudi. Toda že industrija ljub
ljanskega okraja je, kot je de
jal eden izmed delegatov, v mi
nulem letu zaposlila 2.294 novih 
delavcev ta uslužbencev. Takšno 
preobsežno ta hasmotmo zapo
slovalna e j© vplivalo na zmanj
šanj© delovne storilnosti. Na 
počasnejšo rast delovne storil

nosti pa je vplivalo tudi zmanj
šanje dela po učinku. V letu 
1957 so opravili v podjetjih 
ljubljanskega okraja 44.4 od
stotkov dela po učinku, do ju
nija dam j® delo po učinku na
raslo za 1.3 odstotka, v drugem 
polletju lani pa je delo po učin
ku upadlo. Res, na zmanjšanje 
dela po učinku je v določeni 
meri vplival sistem delitve do
hodka v minulem letu in način 
obdavčitve. Vendar so, kot je 
bilo razbrati na občnem zboru, 
za to. krivi odgovorni činitedji 
v posameznih podjetjih, Z nene
hnim spreminjam] em norm so 
namreč delavci izgubili zaupa
nje do nagrajevanja po učinku 
im vodilni kader je imel do te
ga marsikje 'Odklonilno stališče, 
kar je sodil, da ga takšen način 
dela ta takšno nagrajevanje 
preveč obremenjujeta. Zato je 
občni zbor naročil sindikalnim 
organizacijam, naj vplivajo na 
organe upravljanja in na vod
stva podjetij, da se bo nagra-

Zapšsek z občnega zbora Okrajnega sindikalnega sveta Murska Sobota

Problemi standarda v Prekmurju
Na minulem občnem zboru 

Okrajnega sindikalnega sveta v 
Murski Soboti je neki delegat 
dejal, da bodo imele letos go
spodarske organizacije 72 mili
jonov prostih sredstev. Toda v 
poročilu Okrajnega sindikalne
ga sveta je tudi zapisano, da je 
proizvodnja lani narasla za 7 
odstotkov, da so prekoračili 
plan zaposlovanja delovne sile 
za 5 odstotkov, medtem ko je 
ostala storilnost dela na isti 
ravni. V prihodnjih letih pa bo 
vendarle treba povečati nairodni 
dohodek za 11 odstotkov.

Toda če bomo hoteli to doseči, 
bo v Prekmurju treba organi
zacijsko urediti že obstoječa 
podjetja, da bi v njih lahko 
proizvajali cenene in kakovost
ne izdelke.“Hkrati s tem bo tre
ba čim več del normirati. Ce 
bodo delavci dobivali prejemke, 
za določen delovni učinek, po
tem v nekaterih kolektivih ne 
bodo imeli toliko težav zaradi 
slabe delovne discipline. (Lani 
so na primer v rudniku v Rre- 
siki na seji delavskega sveta 
razpravljali o nerednem priha-

Novi naročniki za. 
Delavsko enotnost

Minuli teden se je naro
čilo na Delavsko enotnost

240 NOVIH 
NAROČNIKOV

Sindikalne podružnice 
so naročile 43 izvodov, 
največ sta naročili sindi
kalni podružnici Instituta 
za hmeljarstvo v Žalcu in 
»Komunalni servis« v 
Kranju — vsak po 6 izvo
dov, Kolportaža po pod
jetjih se je povečala za 
185 izvodov. Večina to
varn torej povečuje kol- 
portažo, le v Tovarni de
korativnih tkanin, Ljub
ljana so kolportažo odpo
vedali, ker ne uspejo pro
dati niti enega izvoda.

Posamezni naročniki so 
naročili 112 izvodov. Nai
vec naročnikov so prido
bili v štolami Dobrepolje 
(20), Občinski sindikalni 
svet Murska Sobota jih je 
pridobil 22, Tovarna pohi
štva Cerknica 24, Elektro- 
Krško pa 22 novih naroč
nikov.

janju delavcev ria delo. Skleni
li so, da bo moral vsak delavec, 
ki bo neupravičeno ostal doma, 
plačati v sindikalno blagajno 16 
dinarjev. Lani so tako zbrali 100 
tisoč dta.) Zavoljo tega so tudi 
na nedavnem občnem zboru 
sindikalnega sveta razpravljali 
o delu in gospodarjenju zlasti 
manjših obrtnih podjetij , (obrt 
zaostaja za drugimi vejami go
spodarstva, nekatere njene pa
noge pa celo izumirajo). Predla
gali so, naj bi podjetja pričela 
med seboj proizvodno sodelova
nje. Posamezne gospodarske or
ganizacije, ki bi proizvajale le 
nekaj izdelkov, hi lahko speci
alizirano proizvodnjo kakovost
no Izboljšale in pocenile. Prav 
kmalu bi lahko med seboj ko- 
operirala podjetja Mura, Kroj 
in Konfekcija,

MurskosoboUbi okraj je izra
zito kmetijsko področje. Toda 
kmetijska posestva se ne morejo 
pohvaliti z velikimi uspehi v 
lanskem letu. Zdi se, da meha
nizacija nekaterim posestvom 
ne bo kdovekaj koristila, če bo
do skušali povečati hektarske 
donose na razdrobljenih zemlji
ščih. V tem letu bodo morali 
sindikati poskrbeti, da bo šlo 
čim več posestev v kooperacijo 
z zasebnimi proizvajalci. Pred
vsem bi kazalo, da bi na vseh 
posestvih uvedli nagrajevanje 
po enoti proizvoda, tako da bi 
bili posamezni delavci spodbu
jeni k večji proizvodnji. Zavo
ljo tega tudi ne bi več razprav
ljali, ali naj delavec na kmetij
skem posestvu djla 8 ali več 
ur. Take razprave bodo na po
sestvih odpadle, čim bodo de
lavce nagrajevali za določen 
učinek ta čim bodo ljudje spo
znali, da si bodo lahko izbolj
šali življenijske pogoje le takrat, 
če bodo na posestvih pridelali 
čim več cenenih izdelkov.

Obstaja še tretje vprašanje: 
kje naj bi zaposlili odvišno de
lovno silo Podobno kot na Go
riškem naj bi tudi v Prekmur- 
ju ustanavljali nova delovna 
mesta. Posamezne obrate (to
varn, ki imajo sedež v drugih 
okrajih in kjer imajo že'bogato 
delovno tradicijo) naj bi usta
navljali izven središč, se pravi, 
v tistih krajih oziroma občinah 
kjer ljudje že imajo stanovanja 
in, kjer ne bi imeli večjih težav 
s prehrano. Toda tudi v teh 
obratih naj bi delavce smotrno 
zaposlovali. Gotovo pa je, da bo

mo ustanovili take obrate, osta
lo še nekaj ljudi, ki ne bodo 
imeli dela. Zato so na občnem 
zboru predlagali, naj bi v Prek
murju ustanovili nekakšno 
uslužnostno podjetje, ki bi po
godbeno sprejemalo delavce ta 
jih usmerjalo v tiste okraj®, 
kjer delovne sile še vedno pri
manjkuje.

Tako nekako torej kaže reše
vati probleme življenjskega 
standarda v Prekmurju. V tem 
okraju torej prostih sredstev 
podjetij ne bi smeli v tolikšni 
meri uporabiti za zgraditev 
stanovanj in ustanavljanje 
menz, marveč bi morali ta sred
stva dati za obnovo obstoječih 
podjetij in za ustanavljanje no
vah obratov. V Prekmurju bodo 
uspeli Izboljšati življenjske po
goj« delavcev le tako, če bodo 
letos in v prihodnjih letih v 
podjetjih in na posestvih smotr
no zaposlovali delavce, povečali 
produktivnost in prigospodarili 
čim več siredstev.

Na kmetijskih posestvih imajo še vedno težave zaradi nepo
polne mehanizacije, saj za večino traktorjev ni moč dobiti dovolj 
ustreznih priključkov. Primanjkuje tudi nadomestnih delov, ki 
jih posestva ne morejo dobiti niti za domače traktorje, kaj šele 
za tuje. Poleg slabe organizacije dela, majhnih zemljišč in ne- 
specializirane proizvodnje tudi to vpliva na mnenje po neka
terih kmetijskih posestvih in zadrugah, češ da je delo s stroji 
nedonosno. — Jla sliki: montaža domačega traktorja v ITM 

v Rakovici.

NE KAR POVP
S sredstvi, kf jih bodo dala podjetja za izboljšanje življenjskih pogojev 

delavcev, ne bi smeli kriti proračunskih primanjkljajev občin

0

V podjetjih kemične Indu
strije bo letos okrog 900 mili
jonov prostih sredstev. Po po
datkih sindikalnih organizacij 
Pa bodo za negospodarske in
vesticije porabili 50 odstotkov 
teh sredstev (s tako delitvijo 
sicer ne bi mogli biti popolno
ma zadovoljni, toda treba je 
upoštevati, da obnavljajo obra
te v industrij;, papirja, v ste
klarnah in nekaterih drugih 
kemičnih podjetjih. Vse te 
gospodarske organizacije pa 
imajo že odobrena posojila.

Zdi se, da ponekod kar po
vprek obravnavajo probleme 
življenjskega standarda in da 
sredstva, namenjena za izbolj
šanje življenjskih pogojev de
lavcev ne usmerjajo gleije na 
potrebe. V nekaterih občinah, 
n. pr. v Hrastniku so računali, 
da bodo lahko s prostimi 
sredstvi gospodarskih orgarfu- 
zaoij pokrili primanjkljaje v 

v Prekmurju tudi potem, ko bo- občinskem proračunu. Toda v

takih primerih so se brž ogla- 
stlj delovni kolektivi in zahte
vali, naj bi sredstva, ki s© jih 
sami ustvarili, porabili za 
graditev tistega, kar najbolj 
potrebujejo.

Ko so na občnem zboru sin
dikata kemičnih delavcev Slo
venije razpravljali o izboljša
nju življenjskih pogojev de
lavcev so menili, da bodo mo
rale sindikalne organizacije 
letos vplivati na delavske sve
te, da bodo ob zaključnih ra
čunih namenili tudi sredstva 
za skupne potrebe prebival
cev v občini. Lani so podjetja 
domžalske občine dala 40 mili
jonov za propagando. Ali ne bi 
bilo koristneje, če bi podjetja 
letos ta v bodočih letih dala del 
teh sredstev za graditev skup
nih objektov družbenega stan
darda v občini.

Zdi se, da bo treba mimo 
graditev stanovanj, obrtnih de-

jevanije po učinku čimbolj raz
širilo.

Okrajni sindikalni svet je v 
nekaterih podjetjih lani ugoto
vil, da imajo vodilni ušlužben- 
cl nemogoč odnos do delavcev, 
da marsikje upravno tehnično 
vodstvo podcenjuje organe 
upravljanja in samo voljno skle
pa o določenih stvareh.

Vendar pa je bilo iz razprave 
tudi moč razbrati, da morajo 
prevzeti del krivde za takšne 
odnose v podjetjih tudi sindi
kalne organizacije same. Le 
redko kje se je dogodilo, da bi 
sindikalne podružnice zahteva
le, naj delavski svet razpravlja 
o stvareh, 'ki so težile in zani
male ves kolektiv. Izvršni od
bori sindikalnih podružnic so 
tudi sami premalokdaj razprav-’ 
Ijali o planih podjetij, o inve
sticijski graditvi, o delitvi sred
stev. o razdeljevanju stanovanj, 
o družbeni prehrani itd. Zato, 
ker sami o teh stvareh niso raz
pravljali, in niso zavzemali do
ločenih stališč ter jih sporočali 
delavskim svetom; sd' se tačff 
zadovoljevali, da je bil stik ko
lektiva z delavskim svetom po
gosto le »papirnat«. Dopustili 
so, da je bil zapisnik delavske
ga sveta pritrjen na oglasno de
sko, n Lso zahtevali, da bi se 
člani delavskega sveta posveto
vali pred zasedanjem, ob tem 
pa so prezrli, da kolektiv mar
sikdaj Tu bil zadovoljen s posa
meznimi odločitvami lastnega 
organa upravljanja.

V razpravi je bilo rečeno, naj 
sindikalne organizacije glede 
vseh teh stvari izostrijo posluh 
ter naj sl prizadevajo, da bo 
delavski svet v neposrednem 
stiku z delovnim kolektivom in 
da bodo izvršni odbori tudi sa
mi razpravljali o vseh važnej
ših zadevah ta sporočali svoja 
stališča organom upravljanja.

P. D.

Zakaj trošijo občine 

za kmetijstvo namenje

na sredstva v druge 

namene?

vodmje. Menili so, da v kmetij
stvo vlagamo Iz dneda v dan 
večja sredstva, toda hkrati a 
tem občinski ljudski odbori in
vesticijska sredstva, namenje
na za kmetijsko proizvodnjo, 
radi trošijo v druge namene. — 
Tako so v nekaterih občinah 
novomeškega ta koprskega 
okraja ljudski odbori porabili 
več kot polovico teh sredstev za 
turizem in odpiranje obrtnih 
obratov, čeprav so v teh obči
nah največje potrebe za inve
sticije v kmetijstvu.

Lami niso samo v novome
škem ta koprskem, pač pa tudi 
v drugih okrajih občin,ski ljud
ski odbori uporabili del sred
stev, namenjenih za kmetijstvo, 
v druge namene. Toda, za to so 
kriva tudi sama posestva, ker 
niso naredila natančnih predlo
gov glede arondacije zemljišč 
(saj je znano, da se je to vpra
šanje v Ljubljani in v Mariboru 
šele lami premaknilo z mrtve 
točke ta da te stvari, letos po
časi napredujejo). Vprašanje pa 
je, kako je z izvajanjem drugih 
zakonov, ki so bili sprejeti 
prav zavoljo tega, da bi pri nas 
povečali kmetijsko proizvodnjo 
(o tem so na občnem zboru pre
malo razpravljali).

V prihodnjih letih bo treba 
še bolj smotrno Investirati sred
stva v kmetijstvo. Proizvodnjo 
naj bi pocenili ta jo mehanizi
rali. Kmetijska posestva so z 
mehanizicajo nezadostno oprem
ljena. Zaradi slabe mehaniza
cije so znašali osebni dohodki 
le 30 odstotkov vsega čistega 
dohodka posestev. Temu so kri
va sama posestva, ker vlagajo 
premalo sredstev v izpopolnje
vanje mehanizacije ta proizvod
nje. V bodoče bo treba dati več 
sredstev za umetna gnoj ila, na
makanje. zaščitna sredstva Itd. 
Tu bi morali občinski ljudski 
odbori bolj pomagati posestvom 
se pravi, če posestva pri obde
lovanju površin ne bodo UP^" 
jrablijala dovoli umetnih gnojil, 
naj bi jih občinski ljudski od
bori ob takih primerih opomni
li na pametno gospodarjenje.

T.ant so pričeli združevati 
kmetijska posestva v večje pro
izvodne in gospodarsko sposob
nejše organizacije. Tudi so po
sestva pričela kooperacijo z za
sebnim] kmetijskimi proizvajal
ci. Na posestvu Rakičan so pri 
sodelovanju s privatnimi pri
delovalci dosegli zelo dobre us
pehe, Zato bi lahko rekli, da 
imajo posestva možnost, da po
večajo svojo proizvodnjo na 
večjih zemljiščih ta ne samo v 
arondaciji posestev, marveč tu
di v proizvodnem sodelovanju g 
kmeti.

N.

lavnic, otroških vrtcev, menz 
(tople obroke hrane doslej da
jejo skoraj že v vseh večjih 
podjetjih. V 23 gospodarskih 
organizacijah, kjer je zaposle
nih 8400 delavcev^ se hrani v 
menzah 1936 ljudi), dati tudi 
nekaj denarja za razvijanje in
dustrije gradbenega materiala. 
Kajti vse dotlej, dokler ne bo 
na voljo dovolj osnovnih grad
benih materialov, oziroma do
kler ne bomo uvedli novih 
gradbenih proizvodov, bom© le 
s 'težavo pospešili stanovanj
sko graditev. Sicer so izdelani 
investicijski programi za ob
novo nekaterih opekarn (Lju
bečna, Žalec, Dvorska vas itd.), 
vendar bi kljub temu morda 
le kazalo, da bi tudi druga 
podjetja s sredstvi pomagala 
obnavljati še nekatere obrate 
industrije gradbenega materi
ala ter bj tako — kakor že 
rečeno — lahko’ pospešili sta
novanjsko graditev. —r—

POVRŠNA razprava 
O UPORABI PROSTIH 

SREDSTEV V TRBOVLJAH
Pred kratkim so na zboru proiz

vajalcev trboveljske občine raz
pravljali o predvideni delitvi do
hodka in o uporabi prostih sred
stev gospodarskih organizacij. Za
sedanja so se udeležili tudi pred
sedniki delavskih svetov in sindi
kalnih organizacij.

V trboveljski občini naj bi po 
mnenju zbora proizvajalcev naj
prej uredili vodovod in zgradili 
šolo. Za graditev osemletke bi le
tos porabili okoli 50 milijonov di
narjev. Odborniki so menili, naj 
bi podjetja najela kredit za gra
ditev svojih stanovanj, dočim naj 
bj sredstva skupne porabe, name
njena za stanovanja, namenili za 
graditev šole. Okrog 300 milijonov 
dinarjev bo letos treba dati za 
dograditev nekaterih stanovanj
skih hiš, toda v občinskem stano
vanjskem skladu je le polovica 
teh sredstev.

Kaže, da bo treba , skupaj z 
gospodarskimi organizacijami še 
enkrat proučiti v katere namene 
naj bi porabili sklad skupne pora
be In ponogno Izdelali predlog iz 
katerih virov naj bi črpali sred
stva za posamezne investicije 
družbenega standarda v občini.

Razpravljali so tudi o poročim 
komisije za družbeno prehrano, 
pri Centru za pospeševanje gospo
dinjstva. Ta komisija je predlaga
la, naj bi predvsem izkoristili ob
stoječe obrate, v njih naj bi pri
pravljali toipel obrok hrane, ki 
naj bi ga razvažali po podjetjih. 
Tako podjetjem ne bi bilo treba 
odpreti svojih obratov družbene 
prehrane, marveč si bi uredili je
dilnice. V Trbovljah naj bi od
prli osrednji obrat družbene pre
hrane, o čemer so na raznih po
svetovanjih že velikokrat govorili. 
Stvarnih predlogov na zboru pro
izvajalcev niso sprejeli. — Pred
lagali so, naj bi proučili položaj 
v Ljudski kuhinji gospodinjskega 
centra. Mnenja o tem obratu so 
bila različna. Nekateri so predla
gali, naj bi ukinili ta obrat, drugi

pa, da bi ga priključili gostinske
mu podjetju. Medtem pa o pri
poročilih komisije, o katerih so 
že razpravljali na občnem zboru 
občinskega sindikalnega sveta, ni
so sklepali.

Naposled so odborniki sklenili, 
naj bi posamezni sveti ljudskega 
odbora pripravili gradivo za sejo 
zbora proizvajalcev, ki bi na njej 
razpravljali o tarifni politiki, hi- 
glensko-tehnični zaščiti in okraj
nem družbenem planu.

T. K.

NAČRTI V ZAGORJU
Tudi v Zagorju veliko razprav

ljajo o izboljšanju življenjskih po
gojev delavcev. V tem kraju naj 
bi ustanovili delikatesno trgovino, 
mlečno restavracijo, pralnico in 
čistilnico, predvsem pa naj bi gra
dili stanovanja.

Kaže, da se Je letos Občinski 
ljudski odbor resno lotil urejanja 
komunalnih problemov, ki nepo
sredno zavirajo hitrejšo rast druž
benega standarda. Novo pekarij0 
bodo dogradili do konca meseca 
maja. Če bo občina letos dobila 
vsaj začetna posojila za gradite* 
prepotrebnih šol, hodo letos pri
čeli graditi prostore v Zagorju in 
morda tudi na Lokah. Treba P® 
bo urediti tudi preskrbo s pitno 
vodo in pa kanalizacijske napra
ve. Prav bi bilo, če bi delovni ko
lektivi dali člmveč razpoložljivih 
sredstev za te gradnje. M. V.

DOBRI USPEHI
v Črnomlju

Lani je Imel občinski zbor p*** 
Izvajalcev v Črnomlju pet ločenih 
sej. Na njih so razpravljali o del« 
delavskih svetov v podjetjih, o hi
giensko tehnični zaščiti itd. 
so nenehno opozarjali kolektive n® 
proizvodne probleme, se Je prol®' 
vodnja lani povečala. Tako so * 
rudniku rjavega premoga pr*®” 
račlll plan zaposlovanja le za 
medtem ko le narasla storllnOSj 
dela za orlbližno 15%. Dobre usp* 
he so dosegli tudi v podjetj 
»Belt« in »Belokranjki« Itd.

V. 9t
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lil PO UKINITVI ARBITRAŽNIH SVETOV

»ODKOD VAM TA IDEJA?« I ODGOVORNOST
Kranj, marca.

Zadeva se je razvedela daleč na
okoli ...

Z vseh strani Jugoslavije prihajajo 
pisma na naslov občinskega zbora 
proizvajalcev v Kranju. V njih, ka
kor da so kopirana, malone v ena
kem zaporedju piše:

»Naš zbor proizvajalcev je zvedel, 
da je vaš zbor proizvajalcev naročil 
vsem gospodarskim organizacijam na 
terenu, naj mu pošljejo poročila o 
svojem delu. Mislimo, da je to edin
stven primer v vsej državi in zato 
prosimo gornji naslov, naj nas obve
sti, kako je Jo izvedel in kako ste 
prišli na to zamisel. Smrt fašizmu — 
svobodo narodu.«

Zato sem se tudi jaz znašel v Kra
nju.

V tovarni »Iskra« sem našel pred
sednika kranjskega zbora proizva
jalcev ing. Danila Dolgana.

»Takole je bilo« — nam je pove
dal. — »Ko smo se Umi dvajsetič 
sestali, smo to sklenili. To je bilo 
2. oktobra. Dnevni red: kako dela 
vseh 135 gospodarskih organizacij. 
Vsi odborniki so posegli v razpravo 
in tako smo sestavili tudi izčrpno an
keto.«

»Kakšna vprašanja ste zastavili?«
»Bilo je kakih dvajset točk, od 

katerih so bile vsekakor najpomemb
nejše fond delovnega časa, zaposlo
vanje, fluktuacija...«

»Zanima me postopek.«
»Čisto preprosto. Vsaki gospodarski 

organizaciji posebej smo poslali vsa 
ta vprašanja. In nedavno smo prejeli 
odgovor. Zdaj smo napravili tudi 
analizo. Poslali smo jo že vsem orga
nom upravljanja in drugim gospo
darskim forumom.«

»Se pravi, da to id samo navadna 
statistika?«

»Kakšna statistika , neki! Mnogih 
stvari poprej niti slutili nismo. Zdaj 
smo ukrenili vse potrebno, da bi 
pomanjkljivosti odstranili. Obžalu

jem, ker analize nimam pri roki. 
Pojdite na občino. Vse vam bo po
kazal načelnik za gospodarstvo, to
variš Ciril Ankerst.«

»In zamisel, čigava je?«
»Kakšna zamisel?«
»Tale vendar.«
»Moja vsekakor ne.«
»Nekomu je vendar moralo priti 

na misel!«
»Oprostite, mudi se, mudi. Vse vam 

bo povedal tovariš Ankerst...«
Ankersta sem našel v njegovi pi

sarni, ko je izmenoma govoril v dve 
•telefonski slušalki.

»O analizi, prosim vas,« sem ga 
ogovoril.

Prizadevni Ciril Ankerst je vzel 
dokaj debelo knjigo in sedel zraven 
mene.

»Tri dni po šestnajst ur smo po
rabili ... Toda ni mi žal...«

»Poglejva, kako je z vašim fondom 
delovnega časa.«

»Analiza kaže, da je delovni čas v 
naših 135 gospodarskih organizacijah 
izkoriščen 84,8-odstotno.«

»Kaj pa razlika do 100 odstotkov?«
»Na bolezen odpade 5,6 odstotka, 

prav toliko na dopuste Državni 
prazniki vzamejo 2,3 odstotka. En 
odstotek pripada porodniškim dopu
stom. Neupravečnih izostankov ima
mo 0,4 odstotka, preostalo pa odpade 
na vojaške in druge obveznosti do 
države...«

»Torej je vse v redu?«
»Ne, ni vse v redu. Analiza kaže, 

da je v tistih 84,8 odstotka zapopa- 
deno tudi sprehajanje po podjetju in 
zato bomo 'v tem pogledu malo pri
tisnili. Pa tudi bolezen ni ravnot 
povsod prava...«

»Kaj pa brezposelnost? Najbrž gre
ste vsakomur na roko, kajne?«

»Na žalost — da.«
»Zakaj na žalost?«
»Cujte, pri nas ima vsako podjetje 

plan delovne sile. Toda naša podjet
ja so lani že v prvem polletju pre

segla plan zaposlovanja, in sicer za 
10,5 odstotka.«

»Torej so tudi plani, ki jih ne bi 
bilo treba izpolniti pred rokom?«

»Kakor vidite ... Veste, mi nima
mo problema brezposelnosti.«

»Zakaj pa ti ljudje iščejo delo?«
»Gre za tiste, ki hočejo mimo kru

ha še potico. S kmetov so, in kadar
koli se spomnijo, da bi mogli razen 
svojega dela na polju ujeti kak di
nar tudi v mestu, so tu...«

»Koliko delavcev imate?«
14.214, toda od tega jih 5.500 vsako 

jutro pride iz okoliških vasi. Kranj 
sam je namreč, kar zadeva delovno 
silo, deficitaren...«

“V tej zvezi se pojavlja tudi fluk
tuacija, kajne?«

»Analiza vsaj tako kaže. Poprej pa 
o tem nismo veliko vedeli.«

»Ste kaj ukrenili?«
»Kakopak. Vsi tisti, ki se neupra

vičeno selijo iz podjetja v podjetje 
nimajo več dostopa v industrijo.«

»Pač pa?«
»V gradbeništvo ali kmetijstvo... 

Glejte, kaj smo ugotovili: lani je 2773 
delavcev premenjalo podjetje, in si
cer pretežno iz špekulativnih razlo
gov. Seveda zavoljo tega trpi gospo
darstvo ...«

»Seveda, hvala vam... Na svide
nje:.. Aha, kaj pa zamisel? Čigava 
je zamisel?«

»Kakšna zamisel?«
»No, kdo se je spomnil, da je to 

stvar z analizo napravil?«
»Kaj tudi vi!?« me je začudeno 

pogledal Ciril Ankerst in razgrnil 
pred mamo »Uradni list FLRJ«.

S kazalcem mi je pokazal člen 22 
uredbe o razpolaganju s čistim do
hodkom in sredstvi gospodarskih or
ganizacij.

»Berite!« je rekel.
V uredbi je med drugim pisalo:
»Zbor proizvajalcev je dolžan s po

drobnimi amalizami spremljati go
spodarjenje po podjetjih ...«

DRAGUT1N RAKANOVIČ

Po ukinitvi arbitražnih svetov pri občinskih ljudskih 
odborih so se sindikalne podružnice, partijski komiteji, 
komisije za sklepanje in odpoved delovnega razmerja, 
oziroma delavski sveti in upravni odbori znašli pred no
vimi, važnimi dolžnostmi in nalogami.

Slabše kot hišne številke!
Pomanjkljivosti, ob katerih splahni volja kolektivov, da bi dajali denar

za potrebe občin
Tu in tam se slišijo pripombe, 

da se js vse ustavilo prav 
Pri podjetjih, ki dokaj nerada 
dajo denar občini za uresniči
tev programa investicij V ob
jekte družbenega standarda.

rivdo nosi seveda sindikat, češ 
da je delal samo hrup, iz kate- 

'je Le malo uspehov.

NE PODCENJUJMO 
POLITIČNEGA POMENA

Verjetno je, da bo ponekod 
uspeh prizadevanj sicer manjši 
v materialnem pogledu, da torej 
za standard ponekod ne bomo 
zbraij toliko sredstev kot bi 
bilo koristno in prav, ne sme
mo pa na drug; strani podce
njevati njenega političnega 
Uspeha, to je široke aktivizacije 
večine delavcev okrog proble
mov družbenega standarda v 
°bčin,i in podjetju. Na vsak na- 
4m bi bilo škodljivo, če bi imeli 
Pred očmi samo materialno 
Wat te akcije, ker je docela ra
zumljivo, da družbenega stan
darda delavcev ni mogoče zbolj
šati brez široke politične akti" 
vizacije delovnih kolektivov.

Tam, kjer tarnajo, da kažejo 
kolektivi premajhno razumeva
nje za objekte družbenega stan
darda v občimi, pa je treba 
iskati vzroke za to v dveh sme
teh. ,

Prvič je prav verjetno, da so 
nbčinski organi delali računice 
0 lem, koliko lahko prispevajo 
Podjetja sredstev, preveč biro
kratsko, brez upoštevanja nteka- 
®ri(h potreb v samih podjetjih, 

želji, da bi dobili čimveč

P " V|;»||p

sredstev, so verjetno previsoko 
ocen lii zmogljivost podjetij. 
Verjetno je visokim številkam 
botrovala tudi želja, da bi od 
podjetij dobilj čimveč sredstev 
letos, ko so podjetja na to pri
pravljena.

Drugič pa občinski ljudski 
odbori pri konkretnem zbiranju 
sredstev ravnajo marsikdaj ne
taktno In nastopajo z nerazči
ščenimi računi.

Ponekod se trdovratno držijo 
načela, da je treba vsa sredstva 
zbrati v občinsko blagajno, po
tem pa bodo lahko začeli z de 
lom. Nezaupanje do takšnega 
načina zbiranja sredstev naj
večkrat izvira iz slabih izku
šenj glede investicijske politike 
občin4 in smotrne uporabe druž
benih sredstev. Ce podjetja to
rej nerada dajo denar v občin
sko blagajno, ne da bi prav ve
dela, kako se bo ta denar upo
rabljal, zakaj jim ne bi prepu
stili, da neko podjetje samo ali 
pa več podjetij skupaj prevza
me izgradnjo nekega objekta. 
Posebno pa se podjetje upravi
čeno postavi na takšno stališče 
takrat, če občima še nima go
tovih načrtov za te objekte in 
jih v doglednem času tudi še 
ne bo imela.

Drugi pojav je, da občinski 
ljudski odbori pri konkretnem 
zbiranju sredstev nastopajo z 
drugačnim programom, kot so 
se pa zanj zedinili kolek^vj na 
občnih zborih sindikalnih po
družnic. Po lastnem preudarku 
dodajajo še ta ali oni objekt, ki

nujno potreben kot ostali. Go
tovo, da občine tega ne delajo 
s slabim namenom, prav gotovo 
pa je, da to vzbudi pri delavcih 
dvom, če bo občima zbrana sred
stva zares porabila za najnuj
nejše stvari.

NAJPREJ 8, POTEM ZE 15 
MILIJONOV!

Poseben, problem je pa s pro
računskimi zneski za posamezne 
objekte. Na prvih razgovorih « 
kolektivi so bile postavljene na 
primer ene številke, drugič so 
občinski organi nastopili že z 
nekoliko višjimi številkami, 
privatno pa krožijo govorice, 
češ da bo objekt še enkrat draž
ji. Nekje je bilo na primer 
precej razburjanja okrog zdrav
stvenega dom«, za katerega so 
lansko leto postavili zahtevo za 
130 milijonov, s čimer bi to, do 
kraja ponesrečeno investicijo 
končnjj dokončali, toda letog je

investitor nastopil pred kolekti
vi z zahtevkom za novih 107 mi
lijonov, privatno se pa govori, 
da to še ni vse. Tako so na neki 
sindikalni konferenci govorili o 
gradnji stadiona, da je zanj po
trebno 8.5 milijona, na sestanku 
z direktorji je bilo govora o 15 
milijonih, medtem ko s« sliši, da 
bo vsa stvar stala okrog 35 mil i- 
jonov!

Cernu vendar ne bi pred ko
lektivi naistopili s čistimi raču
ni! To bi vsej stvari samo kori
stilo, saj je očitno, da takšno 
poljubno vsakodnevno spremi
njanje predračunskih vsot 
vzbudi pri kolektivih občutek, 
da projektanti pripravljenost 
kolektivov izkoriščajo in hočejo 
na ta način iz njih iztisniti čim- 
več. da bi si privoščili kar naj
bolj luksuzne projekte.

Nekaj naštetih pomanjkljivo
sti v odnosu do podjetij kaže, 
da bi bil ustpeh akcije za pove
čanje investicij v Objekte druž
benega standarda lahko večji, 
če bi te pomanjkljivosti' odpra
vili. I. Kristan

Da so organi deavskega sa
moupravljanja izpričalj zrelost 
pri odpiranju novih delovnih 
mest in najemanju nove delov
ne sile in da jim je možno datj 
docela proste roke tudi pri 
sproščanju presežka zaposlenih 
— je treba zdaj vnovič doka
zati v praksi. T0 je tembolj 
potrebno, ker so že od prej 
znanj primeri, da so komisije 
sprejemale formalne sklepe o 
imenovanju šele veliko pozne
je, kot je delavec ali namešče
nec prišel na delo na podlagi 
enostranskega sklepa direktorja 
podjetja, in obratno, arbitražnj 
sveti so (ker so tudi sami imeli 
pogosto neenaka merila in de- 
lalj nepotrebne napake pri od
puščanju presežne delovne sile) 
pri večjem številu odpovedi 
povsem pravilno in upravičeno 
intervenirali, varujoč zakonite 
pravice delavcev in prepreču
joč neupravičene odpovedi.

Vloga sindikalnih podružnic 
tovarniških komitejev jn orga
nov delavskega samoupravlja
nja bo zato v celoti znatno 
večja in odgovornejša, zakaj 
odgovorni so, da v bodoče 
skrajno vestno prouče sleher
no prekinitev delovnega raz
merja, oziroma ga odobre samo 
v primeru, če, je docela upravi
čena.

Znani izrek »bolje preprečiti 
kot zdraviti« nam nalaga, da 
mora biti dejavnost sindikatov, 
članov ZKJ in organov samou
pravljanja, preventivna. To po
meni, da bodo ti organi storili 
vse, da bi sprostitev morebit
nega presežka delovne sile iz
vedli najprej z odprtjem novih, 
rentabilnih obratov Po po
drobnem proučevanju tehnične 
organizacije proizvodnje, po 
premestitvi v obrate, ki imajo 
manj. zaposlenih kot ’je potreb
no, po razširitvi obsega in iz
bire sedanje proizvodnje In 
naposled, ko bodo organizirali 
nove dopolnilne proizvodne pa
noge.

Sele če,tj ukrepi ne odpravi
jo problema presežne delovne 
sile, se je možno lotiti izloča
nja le-te. Pri določevanju me
ril za to izločanje bi bilo treba 
upoštevati naslednja dejstva: 
strokovno usposobljenost, od
nos vsakega posameznika do 
dela, delovr^| staž, zdravstveno 
stanje, možnosti za ponovno 
zaposlitev in možnosti za vzdr
ževanje družine z lastno kme
tijo.

Posebno pozornost pri - izlo
čanju presežka delovne sile je 
treba posvetiti položaju mladi
ne im zaposlenih žensk.

Kočljivost položaja, v' kate
rem so organizacije sindikatov, 
partijski komiteji in komisije 
za sklepanje in odpoved delov
nega razmerja, zanteva vse
stransko vestnost in obzirnost. 
Tolažiti se z izgovorom »če se 
bomo zmotili, bo stvar opra
vilo sodišče«, pomeni nedopust
no malomarnost. Čeprav imajo 
inšpektorjj dela še nadalje pra

vico odgoditi Izvršitev odloka 
o odpovedi do izreka razsodbe, 
(seveda samo v primeru, če je 
nezakonitost odpoved; očitna), 
čeprav so na sodišča apelirali, 
naj dajo prednost delovnim 
sporom, se vendarle utegne pri
petiti, da bo odpuščeni delavec 
alj nameščenec več mesecev 
čakal na dokončno odločitev 
sodišča im bj bilo potemtakem 
— tudi v primeru, da bj sodi
šče pritrdiiilo njegovim razlo
gom — ta premor krivičen za 
posameznika, kj se obrne na 
sodišče, in do skupnosti, kj je 
prisiljena plačevati podporo.

2e zdaj v začetku je treba 
opozoriti nekatere direktorje, 
da odloka o odprav; arbitraž
nih svetov ne smejo .raumeti 
kot nekakšno popuščanje, ki da 
povečuje njihova dosedanja po
oblastila, marveč morajo ta 
odlok razumeti samo v tem 
smislu, da so vlogo arbitra zdaj 
prevzeli organj samoupravlja
nja, njihove komisije, dalje 
sindikalne in partijskč organi
zacije, in sicer zato, ker po
znajo stanje v podjetju, potre
be in plane le-tega bolje od 
organa, ki je za takšne proble
me nezainteresiran in zato, ker 
obstaja zaupanje v njihovo spo
sobnost, da bodo objektivno 
presodili sleherni primer.

Zato bo ta novi položaj za 
sindikalne organizacije pome
nil važen izpit politične moči 
in avtoritete. B. V.

Več in bolje
(Nadaljevanje s 1. strani)

Pogosto slišimo, da le pri nas 
delovna sila zelo poceni in da 
se nima smisla boriti za od
stranitev tistih, ki so v proiz
vodnem procesu odveč.

Ta zakoreninjena »resnica« 
sploh ni resnica. Razni posred
ni dogodki v precejšnjem šte
vilu primerov presegajo redne 
dohodke delavcev. V zvezi z 
razširitvijo zmogljivosti pre
mogovnikov je Inženir Han ze
lo nazorno pokazal, da se ve
liko bolj izplača povečati sto
rilnost kot pa zaposliti novo 
delovno silo.

Po računih Zveznega zavoda 
za storilnost bo čez kakih deset 
let pri nas treba nakopati letno 
vsaj 35 milijonov ton premoga. 
Leta 1957 je 70.000 ljudi nako
palo 18 milijonov ton premoga. 
Ob povprečni štirlodstotnl stop
nji povečanja storilnosti v rud. 
nikih črnega in rjavega pre
moga in desetimi odstotki v 
rudnikih lignita, bi morala 
družbena skupnost dati 300 mi
lijard din. če bi želela zago
toviti delovno silo. ki bi nako
pala 35 milijonov ton premoga. 
V tem znesku je zajeto šolanje 
rudarjev, izdatki za njihova 
stanovanja in drugo. To pome
ni. da bi v desetih letih mo
rali vsako leto v ta namen od
šteti 30 milijard ali dva od
stotka narodnega dohodka.

Spričo tega velikanskega zne
ska'bomo mdralt poiskati izhod 
v hitrejšem povečanju storil
nosti. Ce bi v rudnikih črnega 
premoga dosegli evropsko pov
prečje, v rudnikih rjavega 
francosko, v rudnikih lignita 
pa polovico sedanjega učinka 
najproduktivnejših zahodno- 
nemškil) rudnikov, bi potrebo
vali 7500 ljudi manj. kot jih je 
delalo v naših rudnikih leta' 
1857. Ne bi nam bilo treba In
vestirati 300 milijard za šolanje 
novih delavcev in gradnjo no
vih stanovanj, marveč samo 
sto milijard za nove stroje, ki 
bodo olajšali nove delovne po
goje sedanjim rudarjem.

Očrtnp je torej, da delovna

SVARILEN PRIMER
LESNOINDUSTRIJSKEGA PODJETJA V ZAGORJU

Kako upravljamo

V vrtincu zaostalosti
po mnenju kolektivov ni tako

odnosi v podjetju veliko pomenijo, med drugim tudi pri 
pr°izvodnji. Posebno se to kaže v odnosih vodilnih usluž- 

poI?CeV aelavcev> sai Prav gotovo le dobro, če se prijazno 
^govorijo z delavci o težavah in problemih na delovnih mestih, 

sliki: inženir v tovarni kovinske galanterije »Tuba«, svetuje 
delavki pri stroju.

Pred dnevi je dala osnovna 
organizacija ZK v lesnoindu
strijskem podjetju v Zagorju 
pobudo za sestanek kolektiva. 
Za ta korak se je odločila za
voljo tega, ker so postajale 
razmere v podjetju čedalje 
neznosnejše in so ovirale nor
malno delo.

Sestanek je zelo nazorno po
kazal, kje tičijo vzroki za 
čudne medsebojne odnose in 
slabo delo organa delavskega 
samoupravljanja. Pred petimi 
meseci je prišel v podjetje nov 
direktor, ker je občinski ljudski 
odbor ugotovil, da dotedanje 
vodstvo ni kos napraviti v ko
lektivu red in pospešiti proiz
vodnjo. Nov direktor je kmalu 
ugotovil grobe nepravilnosti in 
slabosti, ki so škodovale razvoju 
podjetja. Predvsem je bila or
ganizacija dela slaba, dotedanje 
vodstvo pa tudi samoupravni 
organ nista vedela, koliko reza. 
nega lesa imajo na zalogi,zato 
je bil kolektiv vedno v hudih 
finančnih zadregah. Razen tega 
je ugotovil, da je bilo podjetje 
ob nekaj milijonov zaradi ne
pravilnega vskladiščenja lesa. 
Les so prevažali na železniško 
postajo s konjsko vprego, ki je 
bila skoraj dvakrat dražja kot 
prevoz s tovornjaki.

Delovna disciplina je bila zelo 
slaba, kar je sicer osnovna or
ganizacija ZK venomer ugotav
ljala, ni pa mogla tega zavreti 
zaradi nekaterih posameznikov 
in celo nekaterih članov delav
skega sveta. Predsednik delav
skega sveta je večkrat med 
službo popival in neupravičeno

izostajal od dela in s svojini 
obnašanjem naravnost silil še 
druge, da se niso kdo ve kako 
brigali za delo. Najbolj nezasli
šano Pa je bilo to, da je delav
ski svet dopuščal popoldansko 
delo v podjetju za ozke koristi. 
posameznikov. Vsakdo je nam
reč lahkop o opravljenem delu 
prihajal v delavnice in šušma- 
ril, kajti sklep organa delavske
ga upravljanja, da lahko delav
ci delajo v delavnicah po »ših- 
tu« le za svoje lastne potrebe, 
se je izmaličil že menda prvega 
dne. Nihče pa ni pomislil, da 
vsi tisti zaposleni delavci, ki so 
prihajali šušmarit v bistvu ne 
delajo zase, marveč za potrebe 
drugih in da pri tem uporablja
li stroje, električni tok in celo 
les, ki je last podjetja oziroma 
skupnosti. Na sejah delavskega 
sveta in upravnega odbora so se 
med seboj obtoževali, tarnali s0 
nad nizkimi prejemki, nihče Pa 
ni hotel povedati, kje pravza
prav tičijo vzroki nizke delovne 
storilnosti in majhnih prejem
kov. Resnici na ljubo je treba 
sicer priznati, da so starejši 
delavci, predvsem tisti, ki so 
že ves čas, odkar obstoj) pod
jetje, zaposleni v tej gospodar
ski organizaciji, nemalokrat 
opozarjali, da bo treba izbolj
šati to in ono v podjetju in se 
prizadevati za rekonstrukcijo 
podjetja, nihče Pa. ni upošteval 
teh napotil.

Novo upravno vodstvo je na
meravalo vse te pojave zatreti, 
predvsem pa izboljšati delovno 
disciplino v posameznih obra
tih, To pa, kot je bilo videti,

n) bilo všeč posameznikom, ki 
so se privadili neredu jn obrnili 
ost na novega direktorja. Kaže, 
da so prežali na vsako prilož
nost, da bi mu lahko očitali 
kakršnokoli nepravilnost in jo 
izrabili za svoje ozke, sebične 
namene. Prav tako so omalova
ževali napore nekaterih komu
nistov in starejših delavcev, ki 
so se odločno lotili izboljševa
nja odnosov v podjetju in pred
vsem storilnosti dela.

Predsednik delavskega sveta 
je s pomočjo nekaterih svojih 
somišljenikov le našel kost, ki 
jo je hotel oglodati na račun 
novega upravnega vodstva. Na 
zadnji seji upravnega odbora 
podjetja je sodeloval tudi pred
sednik delavskega sveta, kj je 
nekoliko okajen zelo nekultur
no obsodi! direktorja, da zahaja 
med rednim delovnim časom 
domov in da se je peljal s 
službenim, avtom, ki ni regi
striran, n3 neki stranski obrat." 
Kajpak se je seja upravnega 
odbora spremenila v vrišč in 
trušč in predvsem v osebnja- 
karstvo.

Nedavni sestanek kolektiva je 
obravnaval vse te nepravilnosti, 
in pokazalo se je, da lahko 
škodljivi elementi rušijo enot
nost kolektiva, zlasti, {e se take 
slabosti pojavljajo v organu sa
moupravljanja. Saj so delavci 
ugotovili, da sploh niso imeli 
tesnejših stikov s tem orgltnom 
in da so mnogi njihovi predlogi 
romali na zasedanjih delavske
ga sveta v koš. Delavski svet 
ni /nikdar poskusil kolektivu 
pojasniti, zakaj tako nizki pre

jemki, čeprav so bili malone vsi 
delavci pripravljeni več in 
bolje delati.

Ob vsej tej kritiki se je člo
veku nujno porodilo mnenje, da 
je delavski svet capljal za ča
som, hkrati pa neodgovorno 
ravnal s skupno lastnino. Za
ostalost je bila tolikšna, da so 
celo nekateri menili, da bodo iz 
nekega sklada črpali denar za 
zvišanje osebnih prejemkov in 
v istj sapi očitali, koliko bolje 
je v drugih, sorodnih kolekti
vih, Da bi najprej pogledali, 
kako pravzaprav gospodarijo 
doma, v lastnem podjetju, na 
to niso pomislili.

In še to: občinski ljudski od
bor je nameraval združiti lesni 
obrat rudnika z lesnoindustrij
skim podjetjem, ker bi se pod
jetje okrepilo in bi lahko v 
večji mer) posredovalo na trži
šču. Namesto da bi kolektiv 
tega podjetja skušal pripraviti 
vse potrebno za to združitev, ki 
bi bila v korist vse občine, so 
se nekateri posamezniki priza
devali celo razdvojiti obstoječe 
podjetje’ na dve gospodarski or
ganizaciji: na žago in mizarsko 
delavnico. Skratka zelo kratko
vidno so si zamišljali prihod
nost podjetja, ki ima že zdaj 
toliko dela, da bo treba krepko 
poprijeti in opraviti vse do 
konca leta.

Vendarle so delavci tega pod
jetja končno enodušno ugoto
vili, da bodo v prihodnje le s 
skupnimi prizadevanji večali 
proizvodnjo, storilnost dela In 
s tem sami sebi izboljšali gmot
ni položaj. Obsodili so nepra
vilne odnose predsednika delav
skega sveta in vseh onih, ki so 
skušali v kalnem ribariti in v 
nedogled onemogočati zdrave, 
tovariške odnose v kolektivu.

M. V.

sila n! tako poceni, kot se to 
nekaterim zdi.

Na posvetovanju so se Izoeni- 
li nepotrebni terminološki raz
pravi o tem. ali je razlika med 
pojmoma produktivnost in sto
rilnost. Poudarjeno je bilo ne
dvomno dejstvo, da povečati 
produktivnost pomeni ne samo 
varčevati z živim delom, mar
več tud! s surovinami, pogon
sko energiio In proizvajalnimi 
sredstvi.

To je problem, na katerega so 
opozorili številni govorniki na 
posvetovanju. Naše tehniške 
šole zelo počasi usposabljajo 
mlade Inženirje in tehnike. 
Eden izmed govornikov je na
vedel primer beograjske stroj
ne fakultete. Vanjo se je vpi
salo 1953. leta 567 študentov. V 
junijskem roku leta 1958 je sa
mo en študent opravil vse iz
pite. Iz te generacije pa je do
slej diplomiralo devet štu
dentov.

Zlasti je negativno dejstvo, 
da tempo šolanja novih tehnič
nih kadrov zaostaja za zaposlo
vanjem novih delavcev v indu
striji In rudarstvu, kakor tudi 
za razvojem narodnega dohod
ka. Od leta 1®52 do 1957 se je 
število zaposlenih povečalo za 
več kot 50 odstotkov, narodni 
dohodek za blizu 25 odstotkov 
itd. Toda po računih dr. Inž. 
Dešiča je odpadlo leta 1953 na 
enega inženirja 120 zaposlenih 
delavcev, leta 1954 129. 1955
— 139, 1956 — pa 141.

Na posvetovanju so prišla do 
izraza različna gledišča glede 
ureditve kadrovskega problema. 
Toda poudarjena je bila po
treba po reformi šolskih pro
gramov. Čeprav ie bilo opozor
jeno. kako zelo so nam potreb
ni tehnični kadri, ki bodo de
lovali po obratih, so ostala 
mnenja o šoli za obratne inže
nirje deljena.

Inženirji In tehniki so se 
usmerili pretežno na iskanje 
pomanjkljivosti v proizvodnem 
procesu. . To je bilo nedvomno 
pravilno. Kljub temu pa so bila 
omenjena nekatera dejstva, ki 
so lani vplivala n« razvoj sto
rilnosti.

Ko je pozdravil udeležence 
posvetovanja v imenu Zveznega 
izvršnega sveta, je tov. Moma 
Markovič opozoril, da so naglo 
povečanje zaposlenosti, neure
jen sistem nagrajevanja, stari 
sistem minimalnih osebnih do
hodkov in stari tarifni pravil
niki — mimo drugih činiteljev
— vzrok lanskega zastoia Pri 
storilnosti. Tl negativni vzro
ki so bili letos odstranjeni in 
lahko pričakujemo, da se bo 
storilnost hitreje razvijala. 
Ostal pa Je problem uveljav
ljanja socialističnega sistema 
nagrajevanjg do delu v pod
jetjih.

Vlogo človeka v podjetju je 
omenilo več govornikov. Ni 
važno, da delavec zna samo 
proizvajati, marveč se mora 
naučiti tudi misliti o svojem 
delu in izpričati ustvarjalno 
pobudo. V našem sistemu de
lavskega samoupravljanja so za 
to dani vsi pogoji. Na znižanju 
polne, lastne cene so neposred
no zainteresirani naši delavci, 
kj so hkrati tudi upravljavci. 
Toda treba jih je seznaniti * 
metodami dela, ki prispevajo 
k znižanju proizvodnih stro
škov.

Tovariš Mijalko Todorovič je 
posebej poudaril vlogo našega 
družbenega sistema v boju za 
storilnost. Mimo čisto tehno
loških činiteljev ie materialna 
zainteresiranost delavcev v na
ših podjetjih važen činiteli v 
boju za povečanje storilnosti.

Inženirji in tehniki so pre
tehtali zelo pereč problem. Nad 
1700 udeležencev posvetovanja 
je Izmenjalo Izkušnje in hkrati 
prišlo do dragocenega gradiva 
o delu drugih podjetij v naši 
deželi. Najvažnejše pa ie to, da 
je posvetovanje . posredovalo 
podobo tako tehnične kot drui- 
bene plati boja za povečanje 
storilnosti.
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O nagrajevanju 
po delu v trgovini

Tovariš predsednik! Pred 
leti so v nekaterih trgov- 
s kih kolektivih delavce že 
nagrajevali po delu. Vendar 
■so 1958. leta v trgovskih 
gospodarskih orga/nizacijah 
prenehali s takim nagraje
vanjem, češ da za to ni
majo sredstev.

V trgovini smo v letih 1957- 
1958 prešli na nov način delit
ve dohodka. Osebni dohodek 
zaposlehih je bil poslej odvi
sen od ustvarjenega dohodka. 
Ce je dohodek gospodarske or
ganizacije rastel, so bili večji 
tudj osebni dohodki zaposlenih. 
Zaradi neupravičenega zviše
vanja dohodka na račun cen pa 
smo pozneje poostrili družbene 
instrumente za trgovino. Za
radi ostrega obdavčenja pri
spevka iz dohodka, progresivne 
stopnje proračunskega pri
spevka in zaradi stroge kontro
le cen je trgovina 1958. leta pri 
ustvarjanju čistega dohodka 
prišla v tež&ven položaj. S 
tem so bile prizadete tiste go
spodarske organizacije (zlasti 
podjetja z živili in gospodinj
skimi potrebščinami), ki že 
precej let poslujejo z minimal
nimi rezervam,} in majhno raz
liko v ceni. Tako smo seveda 
omejili tudi osebne dohodke 
zaposlenih. Trgovini je ostalo 
maio prostih sredstev, zato so 
podjetja, ne da bi vedela, ka
ko bodo novi instrumenti vpli
vali ua osebni dohodek, uki
njala nagrajevanje po delu, 
oziroma prenehala so izplače
vati premije in nagrade za več
jo storilnost, prihranek na 
stroških, znižanje razlike v 
ceni itcL

Letos kaže analizirati gospo
darske pokazatelje iz prejšnjih 
let. Na podlagi plana za 1959. 
leto naj hi ugotovili, kakšne so 
možnost) prj povečanju čistega 
dohodka in osebnega dohodka 
zaposlenih. Menim, da smo s 
spremembo zakona o proračun
skem prispevku in s spremem
bo zakona prispevka iz dohod
ka gospodarskih , organizacij 
dali kolektivom možnost, da na 
podlagi sedanjih cen planirajo 
nov čisti dohodek in tako tudi 
učinkovitejše nagrajevanje P° 
deiu. Kljub nekaterim oviram 
bi lahko v celoti vezali osebne 
dohodke (kolektivno oziroma 
posamično) na dosežen gospo
darski uspeh. Treba bi bilo 
pregledati vse dobre uspehe, 
k; smo jih v preteklih letih že 
dosegli pn nagrajevanju po 
delu.

V ljubljanskem podjetju 
»Hrana« so menda že 1954. 
leta nagrajevali delavce po 
delu.

V »Hrani« so res v letih 
1934 in 1955 uvedli skupinsko 
nagrajevanje po prometu. Vsa
ka poslovalnica je morala 
opraviti določeno normo pro
meta. Ce so normo presegli, so 
v poslovalnici prejeli večje 
osebne dohodke. Pobuda za ta
ko nagrajevanje je vzniknila 
v kolektivu. Ko so prešli na

nagrajevanje po prometu, so 
poslovalnice spoznale, da so 
osebni dohodki, pa tudi uspeh 
vsega podjetja, odvisni od nji
hovega dela. Tudi poslovodje 
— prej so vs; zahtevali enake 
prejmke, so zdaj prejemali za
služke glede na velikost po
slovalnice. Poslovodja, ki je 
hotel dobiti večje osebne do
hodke, je moral odgovarjati za 
večjo poslovalnico. V podjetju 
»Hrana« so ta sistem dopolnje
vali, lani Pa so ga omejili le 
na nagrajevanje poslovodij po 
delovnem uspehu. Toda v trgo-

(najmanjša enota bi lahko 
bila prodajna miza) in po
iskali merila za individual
no nagrajevanje. Posebna 
komisija upravnega odbora 
pa bo Izdelala stvamejše 
predloge za nagrajevanje.

Praviloma se podjetja stri
njajo s stališči sindikatov gle
de nagrajevanja po delu. V ne
katerih kolektivih, tu mislim 
predvsem na tista podjetja, ki 
imajo večje poslovalnice, bi 
lahko posamično nagrajevali 
prodajalce. (Z blagajniškimi

RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM SINDIKATA TRGOV
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vini ne more biti za povečanje 
prometa spodbujan le poslo
vodja, marveč ves delovni ko
lektiv. (Podoben sistem nagra
jevanja so imeli tudi v tr
govskem podjetju Polje v Ljub
ljani.)

O tem v tem mesecu v 
delovnih kolektivih mnogo 
razpravljajo. V NA-MA nam 
je na primer povedal pred
sednik sindikalne organiza- 
ciijc, da bodo prodajalno 
razdelili na poslovne enote

bloki bi lahko točno ugotav
ljali, kateri prodajalec j6 v do
ločenem obdobju prodal več 
blaga. Tako nagrajevanje bi 
lahko uvedli zlasti v tistih 
prodajalnah, kjer imajo prena
šalce blaga in kjer prodajalci 
le strežejo potrošnika.) — V 
manjših trgovskih podjetjih pa 
bi delavce kolektivno vzpodbu
jali k večjemu prometu.

Mislim, da bi tudi republi
ška in okrajna sindikalna 
vodstva morala že bolj prouče
vati posamezne dobre primere

nagrajevanja in te posredovati 
drugim gospodarskim organiza
cijam. Pri teh sindikalnih vod
stvih naj bi bile komisije, ki 
bi stalno proučevale probleme 
nagrajevanja v trgovini. Seve
da, trgovskim podjetjem niti 
sindikati niti zbornice ne mo
rejo dati nekih dokončnih re
ceptov za nagrajevanje po 
delu. J .

Trgovska podjetja danes 
tožijo, da Jim manjka ljudi. 
Morda pa bodo potem, ko 
bomo uvedli nagrajevanje Po 
delu, ugotavljali da pravza

prav ni tolikšno pomanjka
nje trgovskega kadra. Kaj 
menite o tem?

Na to vprašanje bi odgovoril 
s primerom podjetja »Hrana«. 
Preden so 1954. leta v tej go
spodarski organizaciji uvedli 
nagrajevanje po delu, so v po
slovalnicah vsakega meseca za
htevali od uprave podjetja no
vih prodajalcev, ki bi delali 
namesto tistih ljudi, ki so v 
tem času zboleli, odšli na do
pust itd. Toda ko so v kolek
tivu pričel) nagrajevati po delu, 
potrebe po teh »dodatnih pro
dajalcih« nišo bile več tolikš
ne, ker so plačeval; prodajalce 
iz dohodka, ki so ga ustvarili v 
poslovalnicah.

Sistem nagrajevanja po delu 
bo vzpodbudil prodajalce v po

slovalnicah, da bodo razprav
ljali tudi o delu uprave pod
jetja. Prodajalcem pač ne bo 
vseeno, kdaj bodo dobil; blago 
in kakšne kakovosti bo. Seveda 
bo treba nagrajevati tud; lju
di v upravi (glede na poveča
nje prometa vseh poslovalnic). 
Morda bi kazalo, da bi spodbu
jali tudj delavce v skladiščih, 
da bodo blago čiimprej dosta
vili poslovalnicam. Na rte in 
druge momente bodo prav . go
tovo opozarjal; sam; prodajalci 
takrat, ko jih bo nagrajevanje 
sililo k hitrejšemu in kultur- 
nejšemu poslovanju. N. B.

Prepočasen razvoj obrti
Z obrtništvom, njegovimi 

uslugami in cenam! zarje se 
srečujemo vsak dan. Res, prav' 
n.eijevoijn: smo lahko, ko zve- 
■no pri krojaču, da boenc čaksii 
na obleko mesec ali dva, ko te
kamo od mizarja do mizarja, 
da n(am pred zimskimi dnevi 
popravi vrata in nobeden ne 
ustreže naši želji, ko nam po
vedo popravljavci ur, da mesec 
dni ne sprejemajo nikakršnih 
naročil irtd. In nič manjšo neje
voljo nam ne vzbujajo računi, 
fci jih dobimo za uslugo, na ka
tero smo čakali mesec ali dva. 
Cena. za obrtniško storitev je 
pogostokrat višfa, kot smo pri
čakovali. Prebirati pa nimamo 
kje. Obrtnih delavnic — kle
parskih, ključavničarskih, pa 
tudi šiviljskih, krojaških, čev
ljarskih itd. — je premalo in 
zato čakamo na storitve, zato so 
računsi visoki, zato marsikdaj 
tudi s kakovostjo opravljenih 
uslug nismo zadovoljni.

Vzroki za to nejevoljo?
Pravzaprav smo jih že pove

dali. Obrtništvo je premalo raz
vito, povpraševanje je preveli
ko in zato čakanje, zato tako 
visoke cene, zato nejevolja. Po
samezne industrijske panoge, 
ali bolje rečeno gospodarstvo v 
celoti, se je zadnja leta never-

Občinski ljudski odbori še vedno premalo skrbijo za razvoj sociali
stične obrti - Razna industrijska podjetja bi lahko izpolnila vrzeli, če 
bi opravljali njihovi obrtni obrati tudi usluge za prebivalstvo

KAKO BOMO NAGRAJEVALI

jetno hitro razvijalo, obrt pa je 
zastajala. Ne velja pozabiti, da 
je naše obrtništvo šele leta 1953 
doseglo predvojno raven- Če
prav se je odtlej razvijalo obrt
ništvo hitreje, se je razvijalo 
še — prepočasi. Leta 1957 je bi
lo za razvoj obrtništva v naši 
republiki namenjenih 1>7 od
stotka vseh invest ij^jskih sred
stev, lani pa 2,4 odstotka.1 Ven
dar lahko: ugotavljamo, da 38 
bilo v letu in pol za investicije 
v obrtništvu potrošeno samo 60 
odstotkov sredstev. Po perspek
tivnem planu bi maralo obrtni
štvo v Sloveniji pridobiti novih 
30.000 kvadratnih metroV pro
stora in sicer z obnovitvijo sta
rih obratov in zgraditvijo no
vih. Tudi ta načrt ni bil ures
ničen. Obrtništvo je pridobilo v 
letu in pol samo nekaj nad 17 
tisoč kvadratnih metrov novih 

'prostorov. Po perspektivnem 
načrtu bi moralo biti v družbe
nem sektorju obrtništva leta 
1961 — 3.730 obrtnih obratov. To 
pomeni, da bi morali imeti la
ni že več družbenih Obrtnih ob
ratov, kot pred .dvema letoma. 
Res je, da jih je bilo lani 
do konca novembra meseca 24

manj. V Sloveniji smo imeli sa
mo 2.581 obratov v družbenem 
sektorju obrtništva. Res, da je 
bilo v letu in pol (to je do mi
nule jeseni) ustanovljenih pre
cej novih obrtnih obratov, ven
dar je tudi res, da so prav v 
tem času številne kmetijske za
druge opustile čevljarsko, ši
viljsko, mizarsko in .mlinarsko 
obrt. Zato se število obrtnih 
obratov v družbenem sektorju 
ni povečalo.

Samo iz teh nekaj skopih 
podatkov o razvoju in položaju 
obrtništva lahko razberemo, da 
bo treba storiti še marsikaj za 
hitrejši razvoj obrtništva. In 
kdo vse naj si prizadeva za raz
voj obrtništva, da se bb obrtni
štvo razvijalo hitreje in v skla
du s potrebami.

Za to bi morali predvsem 
skrbeti občinski ljudski odbo
ri. Toda ne samo ti, za to bi se 
morali zanimati tudi delavci v 
industrijskih podjetjih, občan
ski sindikalni sveti itd. Občin
ski ljudski odbori so namreč 
doslej vse preveč zapostavljali 
razvoj obrti, predvsem razvoj 
tistih obrtnih delavnic, ki lah
ko neposredno in kar najhitre-

Zakaj nov tarifni 
pravilnik?

8. M. Ljubljana: Mnogo se 
piše in govori o tem, naj bi ne 
povečali tarifnih postavk. Po
pravili naj bi samo postavke za 
taka posamezna delovna mesta, 
ki so posebno važna za uspeš
no delo, a zanje tarifne postav
ke niso doslej v pravem soraz
merju z ostalimi. Zakaj pa mo
ramo potem izdajati nove ta
rifne pravilnike? —

Odgovor: Predvsem je treba 
pripomniti, da ni nikjer predpi
sano, da morajo vse gospodar
ske organizacije izdati B,ove ta
rifne pravilnike. Če je sedanji 
v skladu z določbami zakona, o 
delovnih razmerjih, če je z njim 

, urejeno plačevanje delavcev v 
gospodarski organizaciji tako, 
da se osebni dohodki delavcev 
ravnajo po učinku, po doseže
nem čistem dohodku, po poslov
nem uspehu, če je izdelan na 
podlagi objektivnih odnosov 
med delovnimi mesti in so raz
merja med tarifnimi postavka
mi prav tako objektivno in pra
vično določena, potem ni po
trebno izdati nov tarifni pravil
nik. Najbolj zgrešeno pa je 
mnenje, da se tarifni pravilnik 
izdaja zaradi! višjih plač. S ta
rifnim pravilnikom se namreč 
ne predpisujejo in določajo pla
če oziroma osebni dohodki, tem
več samo tarifne postavke in 
druge osnove (norme, akordi, 
premijske osnove, promet, enota 
proizvoda ttd.)> po katerih se

potem ugotavljajo osebni dohod
ki delavcev. Tako zgrešeno poj
movanje je posledica preživele 
prakse, ko so bile tarifne po
stavke res plače in hkrati sred
stvo za obračun med podjetjem 
in skupnostjo. Tako pojmova
nje je tudi v nasprotju s 188. 
členom zakona o delovnih raz
merjih, ki določa, da je tarifna 
postavka le' ena od podlag za 
določanje in obračun osebnega 
dohodka. Tudi navodilo Zvez
nega izvršnega sveta za sestav
ljanje novih tarifnih pravilnikov 
in drugih pravilnikov o osno
vah za plačevanje delavcev go 
vori o osnovah, ki jih ti pravil
niki določajo in med njimi so 
tarifne postavke. Tarifne pra
vilnike je treba izpopolniti ali 
izdati nove — ne zaradi poveča
nja tarifnih postavk — temveč 
za tako določitev teh postavk j,n 
drugih osnov, da bo z njimi iz
delan sistem plačevanja, po ka
terem bo delavčev osebni doho
dek toliko večji, kolikor večja 
bo njegova osebna storilnost in 
delovna storilnost kolektiva kot 
celote. Osebni dohodki niso od
visni od tarifnih postavk, tem
več od čistega dohodka, ki ga 
podjetje doseže.

V nasprotju s 14. členom
B. G. Maribor: Pri nas so ugo

tovili, da bodo povečali mini
malne osebne dohodke za 8,3 od
stotka. Ali lahko za prav tolik

odstotek povečamo tudi tarifne 
postavke? — ,

Odgovor: Vprašanje kaže na 
zgrešeno mnenje, ki ga ponekod 
kar trdovratno zagovarjajo. Po
prava mdujmalnih osebnih do
hodkov ni predpisana, da bi se 
na ta način povečale tarifne 
postavke, temveč samo zato, da 
se vskladi položaj gospodarskih 
organizacij v sistemu delitve ce
lotnega dohodka in tako omogo
či izdelava boljšega, stimulativ- 
nejšega tarifnega sistema v go
spodarskih organizacijah. Pove
čanje minimalnih osebnih do
hodkom ni noben razlog in mobe-

V tej rubriki bomo od
govarjali na vprašanja, ki 
so v zvezi z nagrajeva
njem in pripravljanjem 
novih tarifnih pravilni
kov. Vprašanja pošiljajte 
z oznako »Tarifni pra
vilnik«.

no opravičilo za povečanje tarif
nih postavk. Od minimalnih 
osebnih dohodkov je namreč od
visen čisti dohodek gospodarske 
organizacije, osebni dohodki pa 
morajo biti odvisni od delovne 
storilnosti, od ekonomičnosti 
poslovanja. Gospodarska orga
nizacija, ki bi povečala tarifne 
postavke zaradi tega, kgr ji po
pravi omogoča povečati mini
malne osebne dohodke, bo rav
nala v nasprotju s 5. točko 14. 
člena uredbe o postopku pri 
sprejemanju tarifnih pravilni
kov; delavski svet v takem pri
meru ne bi ravnal s skrbnostjo

dobrega gospodarja, kot 1., 10 in 
14. člen omenjene uredbe, kar 
more seveda povzročiti neugod
ne posledice.

Pripravljalni postopek 
obvezen

št. M. L.: Naša zbornica za
hteva, da ji v najkrajšem času 
predložimo predlog tarifnega 
pravilnika. Kaj bi ukrenili gle
de na to zahtevo, ker imamo 
mnogo dela pri izdelavi zaključ
nega računa? —

Odgovor: Vsekakor je prav, 
da se zbornica zanima za izde
lavo tarifnih pravilnikov. Saj 
so po 192. členu dolžne dajati 
strokovno pomoč svojim članom. 
Toda ta strokovna pomoč nika
kor ne pomeni, posegati v dolo
čanje tarifnih postavk in drugih 
osnov za ugotavljanje osebnih 
dohodkov. Zahtevati predlog 
tarifnega pravilnika brez rezul
tatov, ki jih mora dati priprav
ljalni postopek po 8. členu ured
be o postopku pri sprejemanju 
tarifnih pravilnikov gospodar
skih organizacij in brez po
prejšnjih sklepov delavskega 
sveta v smislu 10- člena iste 
uredbe, pa ne more biti po na
šem mnenju niti v skladu s 192. 
čl. omenjenega zakona niti z 
določbami omenjene uredbe. Go
spodarskim organizacijam • bo 
predvsem potrebna pomoč pri 
analizi, ki jih morajo opraviti, 
preden izdelajo predlog tarif
nega praviilniika, in zbornicam 
lahko koristijo le te analize, 
kajti le te so podlaga za oceno 
kakršna je stimulativnost pred
loženega tarifnega pravilnika. 
Zanimati pa se morda zgolj za 
tarifne postavke, pa kaže, da bi 
utegnilo priti do poskusa for
malnega, pismu CK ZSJ, nače
lom tarifnih sporazumov in 
omenjeni uredibi nasprotujočega 
»usklajevanje« tarifnih postavk.

jo vplivajo na dvig življenjske 
ravni. V številnih občinah so se 
doslej bolj ogrevali za gradnjo 
velikih tovarn kot za ustanav
ljanje malih obrtnih delavnic, 
ki resda ne prinašajo velikih 
dohodkov, lahko pa bistveno 
vplivajo na zadovoljitev potreb 
prebivalcev. Sodimo, da v mar
sikakšni občini iz teh razlogov 
Se nimajo posebnega, sveta za 
obrtništvo, temveč o njem raz
pravljajo kar v svetih za indu
strijo ali trgovino. Iz teh razlo
gov je moč tudi sklepati, da v 
družbenih planih občin obrtni
štvu ni pripisan tisti pomen, 
kot bi ga moral imeti. Zbori 
proizvajalcev in splošni zbori 
ljudskih odborov, ki te dni raz
pravljajo o družbenih načrtih, 
naj teh stvari ne bi prezrli. Od
ločitev, koliko obrtnih delavnic 
naj bi osnovali, kje in kakšne,- 
pa bo lažja, če bodo zahtevali 
od aparata, da jim sestavi ana
lizo, kakšne ©o potrebe prebi
valstva in kakšno je trenutno 
stanje obrtništva. .

Razen občinskih ljudskih od
borov pa bi lahko obrtniško de
javnost pospešila tudi posamez
na industrijska in trgovska 
podjetja. Ta naj bi organizirala 
različne servise za popravilo 
svojih proizvodov, ustanavljala 
obrtne delavnice, pomagala 
obrtništvu s kadri in sredstvi. 
V posameznih industrijskih 
podjetjih so namreč obrtni ob
rati premalo izkoriščeni, stroji 
obratujejo le nekaj ur na dan 
ati celo le nekaj ur y tednu, ko
lektiv plačuje obresti za osnov
na sredstva ves čas, prebivalci 
pa ne morejo popraviti tega, 
kar bi radi, ker je obrtnih de
lavnic premalo. Če bi podjet
ja »odprla« te obrate tudi za ši
roko potrošnjo, bi bile doseže
ne dvojne koristi. Osnovna 
sredstva bi se bolje amortizira
la, otartn iških uslug bi bilo moč 
več opraviti. Zal, je za to pre
malo razumevanja. V letu in pol, 
To j© od začetka leta 1957, so tr
govska in industrijska podjet
ja pri nas ustanovila le osem 
taikšnih obratov z 216 delavci. 
(V Kopru in Kranju pa dva ob
rata, v Mariboru tri in v ljub
ljanskem okraju enega.)

Občinski sindikalni sveti, ki 
te dni razpravljajo o osnutkih 
družbenih načrtov, naj bi na te 
stvari opozarjali zbore proizva
jalcev, če so jih sami prezrli, in 
člani zborov proizvajalcev — 
predstavniki delovnih kolekti
vov — naj razmislijo, ali so v 
v njihovem podjetju izkorišče
ne vse možnosti za polno obra
tovanje strojev in naprav, ali 
ne stoji mogoče kje stroj 
brez haska, ali he bi mogoče s 
strojem ali napravo, ki je ne 
potrebujejo vsak dan, podprli 
novo ustanovljeno delavnico, 
ali ne bi kazalo v okviru nji
hovega podjetja osnovati ser
vis za popravilo njihovih izdel
kov. ,

Skratka vsi skupaj lahko pre
cej prispevamo, da bo nejevo
lje, o kateri smo spregovoriti! 
v začetku sestavka, manj, da bo
do cene za obrtniške usluge niž
je in da bomo hitreje postre
ženi. * P. D.
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Pravočasno
ukrepanje

V zadnjih dveh letih se po
trošnja električne energije na
glo povečuje, vsekakor pa ve
liko bolj kot smo to predvide
vali s petletnim načrtom za 
razvoj gospodarstva. Povpreč
no se je povečala poraba v 
zadnjih dveh letih za 22 %, 
medtem ko smo predvidevali le 
13,5% letno povečanje. Potroš
nja električne energije močno 
vpliva na življenjsko raven. V 
zadnjih dveh letih se je po
trošnja v gospodinjstvih pove
čala kar za 37 %. K tako- ime
novani široki potrošnji elek
trične energije pa je treba šte
ti tudi potrošnjo za javno raz
svetljavo, mestni promet, raz
svetljavo^ društvenih prostorov 
in podobno. Tudi ta potrošnja 
se je povečala za 12 %. Sedaj, 
ko proizvajamo še 7,2 milijarde 
kilovatnih ur električne ener
gije, odpade na uporabo v go
spodinjstvih in na širokd po
trošnjo okoli 1,5 milijarde ki
lovatnih ur. Ta napredek je še 
bolj razviden iz naslednje pri- 
rrterjave: v letu 1956 so gospo
dinjstva porabila 643 milijonov 
kilovatnih ur, lani pa že 1 mi
lijardo in 94 milijonov kilovat
nih ur električne energije. Ta
ko nagel napredek potrošnje je 
nedvomno tudi dokaz, da se 
življenjska raven z uporabo 
najrazličnejših električnih apa
ratov in podobnega, nenehno 
povečuje. * ,

LETA 1965 ŽE 15,5 MILIJARD 
kWh

Vendar pa naraščanje po
trošnje tudi opozarja. 2e sedaj 
je namreč jasno, da bi prišlo 
do, resnih težav zaradi po
manjkanja energije v prihod
njih letih (začenši z letom

O tem bi bilo treba razprav* 
Ijati še zlasti zaradi tega, 'ker 
zaradi najrazličnejših objek
tivnih, pa tudi subjektivnih te
žav nekatere elektrarne ne bo
do zgrajene pravočasno. To ve
lja za HE Peračica l. in Pera
čica 11., HE Gttjak, ter termo
elektrarni Kakanj II. in Kolu- 
bara II. Pri teh gradnjah smo 
v zamudi od šest mesecev pa 
do enega leta. Zaradi vsega te
ga je odbor za perspektivni 
gospodarski načrt pri Zveznem 
izvršnem svetu predložil Izvrš
nemu svetu nekatere spremem
be in ukrepe.

Takoj bomo začeli priprav
ljati gradnjo treh novih veli
kih hidroelektrarn, in sicer HE 
Bajina Bašta, H E Senj in H E 
Globočica (glej zemljevid!). S 
temi elektrarnami bomo lahko 
do leta 1965 povečali proizvod
njo električne energije za ne
kaj več ko 2 milijardi in 600 
milijonov kWh. 2e iz tega je 
razvidno, da gre za tri zelo ve
like in pomembnne elektrarne. 
S tem pa bo tudi odpravljena 
nevarnost, da bi nam v malo 
bolj sušnem letu primanjkova
lo električne energije. Toda to 
ni edini ukrep, ki ga predlaga 
Zvezni izvršni svet.

MAJHNE ELEKTRARNE
Graditi bi morali vrsto majh

nih hidroelektrarn, ki bi jih 
lahko v zelo kratkem času do
gradili in vključili v omrežje. 
Gradnja majhnih rentabilnih 
elektrarn, ki bodo pokrile lo
kalne potrebe, bo spodbuja
la tudi občine in republike, 
da vlože v take gradnje tudi 
svoja sredstva. V že zgrajenih 
elektrarnah bo treba izrabiti 
vse možnosti za vgrajevanje 
novih agregatov. Prav tako pa

Tri nove hidroelektrarne: za prvo bomo izkoristili vode iiškega 
Krasa, napeljane po SO.km dolgih predorih do Senja. Kilovatna 
ura bo stala komaj 1.40 dinarja. Druga bo v kanjonu Drine in 
jo bodo gradili šest let. Kilovatna ura bo stala 1,5 dinarja. In 
tretja bo zgrajena na obalah Črnega Drima, kWh energije bo 

stala 3,46 dinarja.

1951), če ne bi pravočasno pod- 
vzeli nekatere ukrepe. Na 
osnovi nepopolnih podatkov 
smo pred leti predvidevali pre
majhno potrošnjo elektrike tu
di za čas po letu 1961. Raču
nali smo, dd se bo letna po
trošnja v prihodnjem obdobju 
povečala za 7,5 % na leto, 
medtem ko že sedaj zbrane 
ocene dokazujejo, da bo splo
šen razvoj gospodarska in živ
ljenjske ravni, zahteval 12% 
letno povečanje. Ob takem po
večanju bi potrebovali v letu 
1956 že okoli 15,5 milijarde ki
lovatnih ur električne energi
je in bi bil primanjkljaj, če ne 
bi spremenili načrtov, zelo ve
lik. Zmanjkalo nam bi za okoli 
3 milijarde kilovatnihtur elek
trike.

bi kazalo vključiti rezervne 
centrale pri tovarnah v elek
trično mrežo. S posebnimi 
ukrepi je treba zagotoviti hi
trejšo gradnjo objektov, tako 
da bodo izgube, o katerih smo 
govorili, manjše. In končno bo 
treba doseči tudi bolj smotrno 
izkoriščanje električne energi', 
je. Tako v gospodarstvu, pa tu
di v gospodinjstvih trošimo 
električno energijo preveč raz
sipno. Težave nam povzročajo 
zlasti električne “pečice za gret
je. Tu namreč ne gre za stalno 
potrošnjo, pač pa za potrošnjo 
v tistih mesecih, ko nam elek
trike že tako in tako primanj
kuje. Pristojni gospodarski or
gani bodo proučili, kako pove
čati cene in pristojbine zd 
uporabnike elektrike. -mš

Še 1.754 milijonov 
za turizem

Gospodarski načrt za razvoj 
gospodarstva predvideva do
kajšnje dohodke od turizma. 
Zato so bila namenjena tudi 
dokajšnja sredstva za investi
cije za turistične objekte. S 
sredstvi splošnega investicij
skega sklada in s soudeležbo 
ljudskih odborov bi naj do leta 
1961 zgradili okoli 2000 novih 
ležišč v turističnih krajih. To 
je vsekakor premalo in ne bi 
ugodno vplivalo na povečanje 
turističnega prometa. Občine v 
turističnih mestih zaradi nizke 
akumulativnosti sezonskega tu
rizma nimajo skladov in mož
nosti, da bi povečale gostinske 
objekte v skladu s predvide
nim povečetnjem.

Razlog za to so tudi cene go
stinskih uslug, ki so relativno 
nizke, tudi v primerjavi s ce
nami v tujih turističnih sredi
ščih. Toda zaradi domačega tu
rizma ne kaže, da bi poveče
vali cene in tako zbrali sred
stva za gradnjo novih hotelov 
in obnovo starih.

Zvezni izvršni svet je nedav
no tega odprl drugačno mož
nost. Občine naj bi dobile po
slej še 50 % sredstev, ki jih

bodo iztržile,z Inozemskim ^ 
rizmom. Ta sredstva bi se zb.!'
rala v družbenih investicijski 
skladih ljudskih odborov v tu
rističnih občinah in v investi
cijskih skladih repubiik. Sev^ 
da pa bodo morala biti uporab
ljena le za turizem. Za kri18 j, 
leto bo na osnovi 
loga na razpolago 
754 milijonov dinarjev P08^0., 
nih sredstev. Od tega bo die 
de na promet, ki je bil v^tvn 
jen v letu 1957 odpadlo na 
venijo, nekaj manj kot 240 
lijonov dinarjev. Odslej 
bi se ta sredstva delila po at 
gačnem ključu. Na vsako °. 
čiVio bo odpadlo toliko sre^ 
štev, kolikor nočnin inoze ^ 
skih gostov bodo dosegli. T° .g, 
vsekakor velika vzpodbuda 
razvijanje inozemskega tat ^ 
vna, sredstva pa bodo lahko o 
čine uporabljale za obnova a 
telov, gradnjo kopališč, za 
svetljavo turističnih centvili 
itd., pa tudi za gradnjo 
objektov. V letošnjem letu t 4 
pridobljena sredstva bodo 
ko občine uporabljale v prth^ 
njem letu.

takega pte^. 
1 milijard



REPORTAŽA DUŠAN

KFJBUSrečanj e z 
eksperimenti

DELAVSKA
ENOTNOST

27. iebruar 
- 5. marec

Ali stanovanjski problem 
res kmalu ne bo več problem?

»č.' ez most ob nekdanj 1 
mrtvašnici zavijete na levo s 
tbkom Ljubljanice, Kmalu bo
ste opazili ob cesti, malce po
maknjene v vrtove, štiri, na 
oko malone enake hišice. Hl- 
iice pravim, saj so le enosta- 
novanjske! Zgrajene so bile iz 
različnih materialov že pred 
vojno. Prva le iz zidakov, druga 
iz votlakov, tretja v kombina
ciji lesa, četrta iz nekakšnega 
bičevja in gline. Vse štiri so 
teveda ometane In lepo obar
vane, tako, da mimoidoči ne 
opazi nobene razlike 1«

Tako mi je pripovedoval ing, 
Goestel. stavbenik pri Zavodu 
Za stanovanjsko izgradnjo. Na
glo je pritegnil mojo pozornost: 
»Jaz sem opazoval to gradnjol 
Zvedel sem, da ti različni nači
ni uporabe materialov služijo 
bot poizkus, ki naj odpre ši
roka obzorja našemu gradbeni
štvu. No, ko sem se čez leta 
zanimal za rezultate, le-teh ni- 
»em našel nlkjerl Stvar je za
spala. seme je padlo na ne
plodna tla!«

Seveda, vgraditi materiale je 
•no. drugo pa je potem opazo
vati, beležiti, meriti njih vzdrž
ljivost, akustično in toplotno 
odpornost, iz meseca v mesec 
pazljivo slediti spremembam, ki 
jih kleše v zidove čas z dež
jem in soncem, mrazom .vroči
no!

Dandanes, ko se je »stano
vanjski problem« vsilil kot tr
masti spremljevalec vsakdanjo- 

je toliko bolj budna pozor
nost do dela naših gradbenikov.

Mar je res čudak?
Imam prijatelja. Pogo

sto mislim nanj, ker si 
kar naprej kaj izmišlja 
in vedno kaj najde. Br
ska Po rečeh, ki bi ni
komur drugemu ne pri
šle na misel. V pisarni 
ne nosa črnih rokavni- 
kov. Čeprav ima eno 
obleko morda tudi deset 
let, je vedno v redu na
pravljen. Na mizi ne 
more videti cigaretnega 
pepela. Nobenega votle
ga zoba nima, stavim 
pa, da tudi ne nobenega 
zaostalega spisa v svo
jem predalu.

Skratka priden človek 
je, tako priden, da je 
včasih dolgočasen same
mu sebi in okolici.

Čečkanje je njegova 
strast. Vedno nekaj piše 
v svojo beležnico in ra- 
čnna. Vem, da v šoli ni 
bil dober matematik, za
to me še posebno čudi, 
kako da je računanje 
zdaj njegova strast.

Kakor da se je zaklel, 
išče v naši družbi samo 
napake. Za uspeh se ne 
zmeni. Uspeh je uspeh, 
pravi, o tem ni kaj pri
povedovati.

Zanima ga vse, na pri
mer koliko ljudje po ne
potrebnem službeno po
tujejo, koliko tega in 
onega se. porabi več, kot 
bi bilo treba ...

V zvezku mojega pri
jatelja »čudaka« sem 
opazil tudi takle zapisek; 
v Zrenjaninu so ustano
vila servise.

Lepo,
Ljudje prihajajo in 

gledajo servisno čudo v 
banatskem mestu. Zara
di tega je doslej obiska
lo Zrenjanin šestintride
set tisoč ljudi. Mnogi so 
se pripeljali celo z Reke, 
iz Splita, Skoplja, Pri
štine in Velesa. Ce je 
vsak Izmed njih plačal 
samo za vožnjo tri tisoč 
dinarjev, to nanese 105 
milijonov. Ta vsota pa 
bi lahko pomenila nekaj 
novih, povsem opremlje
nih servisov.

Zares, ali morda ne 
izdajamo denarja zraven 
tistega, kar je potrebno, 
tudi za ono, česar bi ne 
bilo treba?

Moj prijatelj nemara 
navsezadnje niti ni ču
dak, S. R.

ki vsekakor iščejo razmaha. da 
bi zdrobili ta gordijski vozel. 
Skromen dokaz je lahko potr
pežljivost novinarja, ki se je 
namenil menjati besedo z ljud
mi, čez glavo zaposlenimi: tr
kaš in čakaš, čakaš in spet tr
kaš, le počasi se ti vrata odpro! 
In še tedaj — čas je zlato, po
hiti.

Kaj je najboljše?
Res, čas je zlato! Vse pre

hitro se nam sipa med prsti, 
da bi ga lahko lovili za rep vseh 
mogočih, drobnih obveznostil 
Paragraf 8-2 Uradnega lista 
6-1957 (za gradbenike!) ukazuje 
kontrolo vsakega dvo-milijop- 
skega »zidaka! Letna proizvod
nja ..Ljubljanskih opekam je 
med drugim svojih 10 milijonov 
zidakov. Približno vsaka dobra 
dva meseca zapusti peči tisti 
usodni zidak, ki naj bi prešel 
laboratorij. No, do danes Za- 
tod za raziskavo materiala še 
ni- dobil niti ep ega v pregled

je zidak večji, a teža se mu 
pri tem ne spremeni, toliko hi
treje raste zid. Razumljivo, hr
bet zidaka ne sme biti širši od 
razklenjene delavčeve dlani, da 
ga lahko prsti čvrsto primejo. 
Torej — najprimernejši je vot- 
lak. Lahek je, večji od zidaka 
in ne preširok! No, tu so še 
drugi materiali! Ing. Umek je 
preizkušal- žlindro, ing. Koblar 
kirgi-pepel. nekdo spet zrnati 
beton. hd.

Kaj je bolje, ceneje, bolj eko
nomično za naše razmere. Re
zultatov. ni, so samo eksperi
menti! Koliko je v Ljubljani 
hišic, zgrajenih iz tega ali 
onega materiala, ki stoje in Iz 
njih dimnikov se vali teman 
dim proti nebu. Počasi tonejo 
v pozabo morja hišnih številk, 
a njih graditelji, iniciatorji 
»eksperimenta, ki naj poceni, 
poenostavi našo gradnjo«, se 
ukvarjajo spet z novimi, bolj
šimi načrti. Časa ni. da bi pre
verjali, merili, računali tudi 
denarja ni.. .1

zarstvo naj bi napravilo okna! 
500 enakih, dvokrilnih oken. 
Cena? Eno okno toliko, vsa 
skupaj pa potem pet sto krat 
toliko! Vraga, kaj naročilo več
jega števila enakih oken ne 
zmanjša trošek? Ne — zaklju
čuje mizarstvo — vseeno ie. ali 
eno, deset, sto različnih ah ena
kih: cena dvokrllnega okna je 
takšna in oika! No, zategadelj 
ni čuda, če so nam tako pri sr
cu različna okna! Oko se odpo
čije ob raznolikosti, projektant 
zasluži in gradbeništvo ima več 
Izbire pri iskanju standardne
ga tipa oken!

Sicer, roko na srce, ing. Skr- 
lep mi ie kazal standardne tipe 
oken. ki bodo osvojeni tja do 
meseca maja. Tudi so že v teku 
razgovori z raznimi mizarskimi 
podjetji (Litija, Borovnica), ki 
naj bi izdelovala ta okna. Za 
Zavod za stanovanjsko izgrad
njo izdeluje LIP Borovnica vra
ta, določene tipe. To so koraki, 
ki odpirajo obzorja, a še vse 
preveč so obotavljajoči, plašni.

Ali sta okus in cena 
v nasprotju?

Misel o svojitvi nekaterih 
standardov za vso Jugosla
vijo zavirajo razni klimat
ski pogoji, ki narekujejo ob 
morju drugačno gradnjo kot v 
notranjosti ali v hribovitih pre
delih. Ni čudno, da je uspelo 
Splitu postaviti za dober mili-

itd. Pomislimo samo na veliko 
stanovanjsko zgradbo kje v me
stu, kjer so po stopniščih podi 
trop kratkosrajčnlkov. ki so 
materi v kuhinji v nappto (ko
likor ni zaposlena), s ceste jih 
nažene miličnik (kar je popol
noma prav), a drugega prostora 
nimajo! Če se ob tem nekoliko 
priškrtne osebni standard (eno 
stanovanje manj!), se lahko 
znatno dvigne družbeni stan
dard! In drugo: primer okna! 
So arhitekti, ki projektirajo 
okno, ki bo toliko in toliko ce. 
nejše od katerega koli predhod
nika! Ko prodaja načrt, pa ima 
arhitekt že v glavi drugo okno. 
ki bo vsebovalo še nekai centi
metrov mani lesa in bo še boli 
sončno in bo spet vrglo kupček 
denarja za načrt! Načrti prekri
vajo mize. polnijo predale, ar
hitekti pa projektirajo!

Ni čvrstega temelja
Lahko je potrkati na vrata 

tako imenovanega koordinacij
skega odbora, ki Izbira in 
usmerja našo gradnjo po poti 
pocenitve! Teže je v navadnih 
srečanjih začutiti roko takšnega 
.odbora, katerega briga je res 

' neprebrana ekonomičnost kot 
čvrst temelj naših bodočih gra
denj !

človek težko najde izhod iz 
tega labirinta naštevanja, saj 
je toliko primerov, da bi lahko 
obrusil pero iz najtršega jekla!

Takole se predstavlja mimoidočim v osmih dneh zgrajena montažna hiša za Bežigradom, ki s predvojnimi eksperimenti ob 
Ljubljanici vred tone v pozabo. Za temi eksperimenti so se zvrstili še mnogi obetajoči gradbeniški poskusi, katerih rezultati 
pa so nam žal neznanka. O enovrstnicah v Peričevi ulici ne vedo nič niti stanovalci, kaj šele tisti, ki jih zanima kaj več kot 
samo lep pogled na hišice. In kako se bo obnesel poskus ing. Skrlepa: enostanovanjska hiša, izredno ekonomično razdeljeni 
prostori, cenena graditev? Zavod za zadružno gradnjo se zanima za načrte. Upajmo, da predračuni niso varljivi! — Poglejmo: 
montažna hiša, zgrajena v 8 dneh je osamljen primer (slika v levem kotu zgoraj). V desnem kotu stoje predvojni gradbeniški 
poskusi dela z različnimi materiali. Na levi spodaj je enovrstnica, poleg njih enostanovanjska hiša najnovejšega projekta.

Koliko je med njimi še raznovrstnih zgradb raznih konstrukcij, materialov?...

iz naših opekarn. A vendar Je 
zavod zato tu, da z dragocenimi 
aparaturami, s katerimi je 
opremljen, pregleduje in usmer
ja izbiro tako imenovanih stan
dardov v stanovanjski gradnji. 
Sekretar Ljubljanskih opekarn 
pravi: »Naša tovarna je iz lata 
1914' In ne kontrolira zidakov, 
ker.nlmamo laboratorija. Letos 
bomo nekaj dogradili in v na
črtu imamo tudi ustrezen labo
ratorij. ki bo pričel z delom 
leta 1960.«

A zakaj ne pregleduje Zavod 
za raziskavo?

Cena raziskave zidaka gre v 
stotisoče in opekarne si res tež
ko dovolijo takšno proračunsko 
obremenitev, posebno še. če 
kupcev ne moti. da zidaki niso 
kontrolirani! Zavod za raziska
vo pa j« nepopustljiv! Je pač 
ustanova s samostojnim vzdrže
vanjem. Tu je komentar odveč! 
Čudno je le, da jih preseneča 
takšna neresnost opekarn, ki ne 
upoštevajo zakona!

Pri vsem tem pa še danes ni 
ugotovljeno, kateri zidak je 
najboljši, najprimernejši. In zi
dak i« osnova!

Ing. Skrlep pri Zavodu za 
raziskavo materiala pravi: »Zi
dak ni napredek!« Ing. Stepan
čič mu odgovarja: »Votlak ni 
priporočljiv!« Podjetje »Gradis« 
pa vsemu navkljub gradi z vo- 
tlaki. Bloki rasteio kot gobe 
po dežju! Če si nismo na jas
nem o kvaliteti, poglejmo tem
po dela: v določenem času lah
ko dvigne zidar z višinp enega 
metra določeno število zidakov 
na zid, ki ga gradi. Kolikor

Govorimo o standardih, 
toda...

Govorimo o standardih! Stan
dardi naj bi pocenili gradnje. 
Gradbeništvo naj bi se poveza, 
lo z industrijo. Se tudi moral 
Toda...!

Primer o standardu lijaka v 
kuhinji! Lijaki nai bodo vsi 
enaki. Tako lahko projektant 
že v svojem načrtu na osnovi 
danih dimenzij preračuna ku
hinjsko prostornino. Gradbeni
štvo pokliče na pomoč industri
jo. »EmajlIrka« v Celju ima na 
razpolago; nekaj starih tipov še 
izza Franca Jožefa. Tudi mate
riali ne ustrezajo. Nič ne de, 
gremp pa v Osijek. »OLT« osvo
ji Izdelavo novo konstruirane
ga lijaka z dvema vdolbinama 
za pomivanje in Izpiranje ter 
s posebnim predelom za odpad
ke. »OLT« investira v izdelavo 
kalupa nekai milijonov in zač
ne ulivati naročene lijake. Ne
nadoma pa; lijaki zaradi neke 
pomanjkljivosti gradbeništvu 
ne ustrezajo več! Tu' je delov
ni kolektiv ujel v precep dru
gega: delavski svet »OLT« bo 
v prihodnje dobro premislil, 
predn0 bo spet storil kako 
uslugo gradbeništvu!

Druge industrije so enostav
nejše; zahtevam od gradbeništva 
odgovore kratko in jedrnato: 
tole imamo, če vam je po volji 
-v redu, sicer pa ...

Ing. Humek je postavil v Ma- 
rlboiSu stanovanjski blok, ki nai 
bi bil po vseh predračunih naj
cenejši tovrstna gradnja. Ml-

Jon enostanovanjsko hišico: 
zaradi toplega podnebja je izo
lacija cenejša, zid tanjši, te
melji drugačni... Vendar pa 
bi bilo absurdno misliti, da bi 
glede na raznolikost standardov 
uspela naša industrija zadosti
ti posameznim potrebam. Tu se 
bo moralo gradbeništvo prilago
diti in najti enoten izraz, vsaj 
v nekaterih standardih (kljuke, 
kopalnice, okna, dvigala, no
tranja vrata itd.)! Industrija pa 
bo morala priti gradbeništvu 
nasproti in mu pomagati. Iz
kušnje nas uče, da igra slepih 
miši ni najipripotročljivejša v' 
gospodarstvu! •

Celjska gradbena podjetja šp 
se združila. Ce bo posledica 
tega smotrnejše Izkoriščanje 
raznih materialov, uporaba ti
pov. prihranek pri načrtih za 
.gradnje, je to napredek! Do
kler pa še zmerom tavajo »po 
poti pocenitve« brez tehtnejših 
rezultatov, je združitev le for
malnost.

Val cenitve naše gradnje se 
razbija še ob zidu našega estet
skega okusa, ali bolje, ob umet
niški sli naših arhitektov. Ta 
sla se po večini izgublja v suhi 
funkcionalnosti na eni in drob
ni komerciali na drugi strani. 
Stanovanjska . zgradba novega 
tipa je dolgočasna, monotona! 
Njena funkcionalnost je samo 
v številu stanovanj s čim manj
šo površino! Trgovin ne pozna, 
niti ne prostorov, ki jih nare
kuje dandanašnji čas: otroški 
kotiček, soba hišnega £veta, v 
večji zgradbi mala dvoranica

Kje je hudomušna pripomba o 
»serumu za tipizacijo« s kate
rim bi kazalo cepiti arhitekte, 
graditelje dn proizviajalce in 
resnica o 38 urnem delovniku! 
V senci dejstva — gradimo — 
se izgubljajo podrobnosti! Zgo
vorne številke, izpolnjeni plani, 
nova naseljena stanovanja 
vzbujajo v nas prepričanje, da 
stanovanjski problem ne bo več 
problem! Ta »kmalu« nam bo 
toliko bližji, kolikor boli ne
sebično bo sodelovanje industri
je z gradbeništvom, kolikor 
bolj se bo zavzemal delovni ko
lektiv tudi za Interese drugega 
delovnega kolektiva, bo začel 
posameznik pozabljati svoje ko
risti in misliti na družbene.’

Hišice ob Ljubljanici stoje. 
Koliko hrupa so zagnali časni
ki, ko so jih gradili! Koliko 
hrupa smo že zagnali tta račun 
raznih eksperimentov, kakšne 
rožnate perspektive smo sl obe
tali od raznih novotarij! Pre
izkušali smo in še preizkušamo. 
Iskali smo in še iščemo! Samo 
— kje so rezultati? Ne samo ti
ste štiri hišice ob Ljubljanici, 
na desetine jih stoji, ki so gra
jene na »poseben« način, ki so 
kot eksperiment veljale težke 
milijone, ki so obetale pravo 
revolucijo v gradbeništvu! No 
da6 revolucije ni bilo, pa je tu
di še ne bo tako kmalu! Glavno 
je, da se iz dimnikov vali te
man dim proti nebu, dg stano
valci nič ne vedo o posebnost) 
sidov in konstrukcij, mi pa gra- 

•dimo, gradimol

TOVARNA USNJA V PECI
V Peči je 24. februarja začela obratovati prva od osmih 

velikih tovarn bodočega kombinata za predelavo usnja, pro
izvodnjo obutve in kožne galanterije. Delovni kolektiv nove 
tovarne bo predeloval taso imenovano tanko zgornje usnje. 
Leta 1959 bosta začeli obratovati še tovarni obutve in debe" 
lega zgornjega usnja, v naslednjih dveh letih pa tovarne 
spodnjega usnja, krzna, usnjene galanterije in oblačilne kon
fekcije, V te objekte bodo investirali nad poldrugo milijardo 
dinarjev. V njih bo zaposlenih kakih tisoč delavcev. Kombinat 
usnja in obutve v Peči bo na leto izdelal 700.000 parov 
čevljev, predelal bo 450 ton debelega in 300 ton tankega 
zgornjega usnja, 900 ton spodnjega usnja, velike količine 
krzna, usnjene galanterije in drugih usnjenih izdelkov.

PRVE BRIGADE NA CESTI
Na avtomob.Uko ce* 

sto od Paračina do 
Niša in od Negotma 
do Demir Kapije so 
zadnje dni februarja 
prišle prve mladinske 
delovne brigade, ki 
bodo do prvega apri
la pripravile vse po
trebno za začetek del. 
Letos bo sodelovalo 
pri graditvi avtomo
bilske ceste 9 izmen 
mladinskih brigad. Na 
odseku skozi Srbijo 
bo delalo 25.000 mla
dincev in mladink 
ter 18.000 dijakov in 
študentov. Na odseku 
od Negotina do De
mir Kapije pa bo de
lalo 7.000 brigadirjev.

Na odseku med Pa- 
račinom in Nišem bo
do letos izkopali okoli 

1,400.000 kubikov zemlje in kamenja, zgradili 20 mostov. 27
nadvozov in nad sto drugih objektov. Odsek skoz Srbijo bo
imel asfaltno in betonsko cestišče, v Makedoniji pa bo iz 
betona. Najtežji objekti so most na Nišavi pri vas Popovac, 
ki bo dolg 70 metrov, most čez Jovanovačko reko, betonski 
podporni zid pri Bujmiru in utrditev 200 metrov obrežja 
Morave pri Katunu.

NA PERUClCI — DVA AGREGATA
Na gradbišču hidrocentrale Peručica blizu Nikšiča so 

začeli pred dnevi montirati prva dva agregata, ki bosta začela 
obratovati že ob koncu letošnjega leta in dajala na leto 350 
milijonov kilovatnih ur električne energije. Ob tej priložnosti 
je bilo 25. februarja v Peručici posvetovanje invesdtorjev in 
graditeljev, ki so ugotovili, da so dani vsi pogoji za dogradi
tev hidrocentrale do leta 1963, kakor je bilo predvideno. 
Dajala bo 1.180,000 000 kilovatnih ur električne energije na 
leto ali ŽO0/« vse naše sedanje proizvodnje električne energije. 
Zgradili so že dva velika vodna zbiralnika, v katerih bo 40 
milijonov kubikov vode. Dogradili so tudi 2800 me‘rov dolg 
dovodni predor, zdaj pa polagajo cevi, po katerih bo tekla 
voda do generatorjev. Zgradili so poslopje za n-prave in 
postavili 244 kilometrov daljnovodov. Do leta 1963 bo začelo 
obratovati še 5 agregatov Vso opremo so dobavile domače 
tovarne. Gradbeni stroški bodo znašali 25 milijard dinarjev,

40.000 ha PLANTAŽNIH NASADOV
Upravni odbor Zveze kmetijsko-gozdarskih zbornic Ju

goslavije je 26. februarja razpravljal o predlogu za pospeše
vanje sadjarstva in vinogradništva ter ugotovil, da bi' lahko 
povečali nameravano površino za zasaditev sadnega drevja 
na 31.000 hektarov in vinogradov na 10.000 hektarov Slive 
bi zasadili na 15.000 ha, hruške na 4.000 ha, oljke na 2.000 ha, 
jablane pa na 5.000 ha. Menijo, da bi lahko nasade oljk še 
znatno povečali. Z intenzivno proizvodnjo bi lahko na tisoč 
hektarih novozasajenih površin pridelali 8.000 vagonov ja
bolk, kar bi bilo enako sedanjemu pridelku na približno 50.000 
hektarih. Podobne rezultate bi dosegli s plantažnimi nasadi 
hrušk in oljk, pa tudi z novimi vinogradi. Z intenzivno pro
izvodnjo na 10.000 hektarih vinogradov, ki bi jih zasadili po 
tem načrtu, bi dobili 35.000 vagonov grozdja, kar je skoraj 
polovica vsega našega pridelka grozdja na 263.000 hektarih.

MOST CEZ SKADARSKO JEZERO
V petek, 27. februarja, so v Virpazarju svečano proslavili 

zaključek del na železniškem in cestnem mostu čez Skadarsko 
jezero od Tankega rta do zgodovinskega otoka Lesendre, ki 
povezuje Titograd z Virpazarjem. Ta most, ki je dolg 200 
metrov in stoji na kesonih, ter most na reki Morači so štiri 
leta gradili strokovnjaki in delavci beograjskega podjetja 
■»Pionir«. Cesta, ki je doslej povezovala Titograd z Virpazar
jem, je bila dolga 54 kilometrov, nov most čez Skadarsko 
jezero pa jo je skrajšal za 29 kilometrov.

NOVO NASELJE NA REKI
Blizu Kantride na Reki bo že letos zraslo novo naselje 

Turtanič, ki bo vzbujalo videz majhnega mesta v mestu. To 
bo popolnoma samostojno naselje s 500 stanovanji, sestavljeno 
iz najrazličnejših hiš, od stolpnic do bločnih stanovanjskih 
zgradb. Naselje bo imelo vse objekte družbenega standarda., 
trgovske centre, kino dvorano, prosvetni dom, otroška igrišča^ 
gospodinjski center s pralnicami in podobnim ter vse komu
nalne objekte, kot so ceste, vodovod, kanalizacija, razsvet
ljava itd.

Takšno naselje bi prej staio nad 3 milijarde dinarjev, 
novi projekti pa govore o 740 do 850 milijonih. Dvosobno 
komfortno stanovanje srednje velikosti, sodobno urejeno in 
opremljeno, bo stalo nekaj nad milijon dinarjev, skupno s 
komunalnimi in drugimi objekti pa poldrug milijon dinarjev. 
Reška gradbena podjetja zagotavljajo, da so te cene realne, 
da so si zagotovila normalni dobiček in rezerve, obljubljajo 
pa celo, da je to šele prvi korak k racionalni graditvi 
stanovanj.

560 km NOVIH CEST
Do konca letošnje

ga leta bodo v vsej 
državi zgradili 560 
kilometrov novih cest 
s sodobnim cesti
ščem. Stroški za nji
hovo gradnjo bodo 
znašali okoli 21 mili
jard dinarjev. Za 
zgraditev odsekov av
tomobilske ceste od 
Paračina do Niša (84 
kilometrov) in od Ne
gotina do Demir Ka
pije (16 km), ki ju 
bodo gradile mladin
ske delovne brigade, 

bodo porabili 8 milijard. Oba odseka avtomobilske ceste naj 
bi bila končana do konca leta. Za nadaljevanje graditve ja
dranske magistrale je namenjenih skoraj 4 milijarde dinar
jev. Odsek Senj—Zadar, dolg 153 km, naj bj bil dograjen do 
konca letošnjega leta. Razen teh bomo letos gradili še več 
drugih cest, v Sloveniji na primer odsek avtomobilske ceste 
Celje—Ljubljana čez Trojane, ki je dolg kakih 20 kilometrov* 
in cesto Dravograd—Maribor—Lendava.
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Bivalnic (zavetišč) za železničarje imamo v Sloveniji že več. Januarja letos pa so odprli v Mariboru novo, moderno 
urejeno bivalnico. V njej so lepo urejene umivalnice (s tuši in toplo vodo). Tisti železničarji, ki potujejo skozi Maribor 
in so nekaj ur prosti, imajo 36 ležišč v sobah, kjer so dve do tri postelje. Sobe so stalno zasedene in v njih vsak dan
prespi okoli 60 ljudi. To uslugo nudi železnica svojim delavcem in uslužbencem brezplačno. Za tiste, ki v Mariboru,
nimajo gospodinjstev, je v bivalnici tudi menza, kjer kuhajo enolončnice, ki veljajo trideset dinarjev, popoln obrok pa 
100 dinarjev. Kljub temu, da je rijihova menza odprta šele dober mesec, se je že izkazalo, da je premajhna, saj raz
delijo v njej vsak dan 150 do 200 obrokov enolončnic in nad 60 popolnih obrokov. Večina je zadovoljna, vendar je še 
nekaj takih, ki raje nosijo hrano s seboj. Ker pa je dosedanja menza le zasilno rešila problem prehrane delavcev, bodo 
v prihodnjem letu gradili večji obrat družbene prehrane. V njem naj bi se hranilo okoli 2000 delavcev. Toplo hrano pa
nameravajo voziti tudi v Pragersko in Ptuj. S tem bodo rešili problem, ki je najbolj pereč za vse tiste, ki na želez

nici nimajo stalnega službenega mesta pa tudi ne stalne prehrane.

UPRAVLJANJE BREZ DENARJA
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Vprašujemo vas za mnenje

Prispevek za zdravila in pregled

KLJUB TEMU, DA PODRUŽNICE ZAVODOV ZA 
SOCIALNO ZAVAROVANJE NIMAJO LASTNIH 
SKLADOV, SO SE VENDARLE MOČNO UVELJA
VILE IN PREDSTAVLJAJO MARSIKJE ŽARIŠČE 
PREVENTIVNE DEJAVNOSTI V OBČINI. DOKAZ: 
DELO NEKATERIH PODRUŽNIC LJUBLJANSKEGA 
ZAVODA ZA SOCIALNO ZAVAROVANCE.

Nedvomno je razpolaganje s 
skladi in gospodarjenje s sred
stvi prvi pogoj tako delavskega 
kot družbenega upravljanja. 
Če pa so se nekatere podruž
nice zavodov vzlic temu, da 
nimajo lastnih skladov, razvile 
v močne družbene činitelje v 
občinah, je to predvsem zaslu
ga bolj subjektivnih kot objek
tivnih razmer. Člani skupščin 
so namreč pokazali veliko za
vzetost za zdravstveni položaj 
zavarovancev. Seveda pa je 
marsikje prevladovala in to
krat pozitivno delovala skrb za 
varovanje skladov — ki jih pa 
niti sami niso upravljali.

ŽARIŠČA PREVENTIVE
V Ribnici na primer so ob 

koncu lanskega leta'združili od
bor za zdravstveno zavarova
nje in komisijo za preventivo, 
vključili v novi odbor še za
stopnike občinskih svetov za 
zdravstvo (podružnica deluje 
namreč na področju treh ob
čin: Ribnica, Sodražica in La
šče), dalje predstavnike Zveze 
borcev, sindikalnega sveta in 
zdravstvene delavce. Tako šte
je ta odbor 16 članov. Sestavili 
so podroben načrt preventivne 
dejavnosti za ribniško občino, 
ker .zdravstvena domova v So
dražici in v Velikih Laščah ni
sta pokazala kaj prida zanima
nja za to. Pregledali bodo vso 
šolsko mladino in športnike, 
posebej pa še delavce pri 
Gozdni upravi v Grčaricah. 
Med njimi je zelo veliko obo

lenj prebavil. Ekipa naj ugo
tovi, zakaj je toliko takih obo
lenj. Odbor bo pregledal vsa 
delovna mesta v ribniških pod
jetjih, posebej pa še vse sani
tarije po šolah in podjetjih. 
Fluorografirati nameravajo vse 
prebivalstvo v Ribnici, ljudske
mu odboru pa so priporočili, 
naj razpiše štipendije za zdrav
stvene delavce.
DA BI BILO MANJ OBRAT

NIH NEZGOD
Posebno mesto v delu po

družnic zavzema boj proti 
obratnim nezgodam. V večini 
podružnic so imeli do nedav
nega posebne komisije, ki pa 
jih bodo sedaj ukinili, ker usta
navljajo pri občinskih ljudskih 
odborih komisije za higiensko- 
tehnično zaščito. Komisija v 
Logatcu je n. pr-, pregledala 
vsa delovna mesta in varnost
ne naprave v podjetjih in tudi 
v zasebnih obrtnih delavnicah.

Komisiji v Kočevju in Litiji 
zasedata vsakokrat v drugem 
podjetju skupno s tamkajšnjo 
komisijo za higiensko-tehnič- 
no zaščito ter upravnim odbo
rom podjetja.' Na predlog dom
žalske podružnice je občinski 
ljudski odbor sklenil, naj vsa 
podjetja, ki imajo več kot 200 
zaposlenih, nastavijo varnost
nega tehnika. Prej so bili štir
je, danes je v domžalskih pod
jetjih že deset varnostnih teh
nikov. Tudi ta komisija je pre
gledala vsa delovna mesta. La
ni so priredili 11 seminarjev o

lilllll

»lili

_____

@ Ročni stavec S. M. je s sodelavcem prekladal deske, na 
katerih je naložen svinčen stavek. Ko sta to delo opravila-; sta 
vso skladovnico desk premaknila, pri čemer je S. M. zaskelelo. 
Dobil je kilo.

£ Transporterja E. A. je hlod udaril v laket desne roke in 
ga zbil na tla. Skupina delavcev je namreč dvigala hlod na mizo 
krožne žage. Pri tem sta delavca na drugi strani zaradi teže 
popustila. Hlod je zdrsnil in ker ni bil raven, je pri padcu po
skočil. Pri tem pa je zadelo E. A.

Q C. M. je demontiral stroj buldožerja. Nosilec mu je padel 
na nogo ter mu jo poškodoval.

% To je le nekaj obratnih nezgod, ki so se pripetile pretekli 
(eden in ki opozarjajo, kako je treba biti, previden pri dviganju 
.bremen. Med njimi pa je še ena, ki se pogosto pripeti nepazlji
vemu delavcu. Ključavničar L. J. je montiral orodje na avtomat, 
potlej pa je spustil stroj v pogon. Nenadoma je opazil, da zatič 
Bi dobro nameščen in je s palcem segel v tekoč stroj. Prst pa 
|e bil masten in mu je zdrsnil po ogrodju. Seveda ga je zgra- 
pilo. Torej: nikar ne vtikaj prstov v tekoč stroj!

HTZ ter poučno ekskurzija 
Posebna strokovna komisija je 
pregledala vsa lesno industrij
ska podjetja, v katerih šo 
obratne nezgode najpogostejše. 
V Ribnici so predlagali pod
jetjem, naj skupno nastavijo 
enega varnostnega tehnika, pa 
jih niso uspeli prepričati. Me
nijo namreč, da je dovolj, če 
imajo obratovodje in komisijo 
za higiensko-tehnično zaščito v 
podjetju. Nekaj podružnic je 
pripravilo obširno gradivo o 
higiensko-tehnični zaščiti in 
nesrečah pri delu ter ga pred
ložilo občinskemu zboru proiz
vajalcev.

DOMŽALE SKORAJ TOLIKO
KOT VSE PODRUŽNICE 

SKUPAJ
Poleg tega, da so vse podruž

nice skrbele za letovanje otrok 
in sodelujejo glede tega z osta
limi družbenimi organizacija
mi, so poslale lani 572 zavaro
vancev na preventivno okreva
nje. Za 258 zavarovancev je 
plačal stroške ljubljanski za
vod za socialno zavarovanje, 
314 pa jih je bilo na okrevanju 
tako, da je nekaj plačal zavod, 
nekaj pa podjetja, nekaj pa 
sindikat ali sam zavarovanec. 
Posebej kaže omeniti domžal
sko podružnico, ki je za 200.000 
dinarjev, kolikor ji je dal za
vod, poslala na okrevanje kar 
147 zavarovancev, torej skoraj 
toliko kot vseh devet podruž
nic skupaj.

Skupščine podružnic so na 
priporočilo okrajne skupščine 
sklenile, da pooblaste vsa pod
jetja, ki zaposlujejo več kot 50 
ljudi, da smejo izplačevati tudi 
hranarine. Tako dobi velika 
večina zavarovancev hranarino 
kar v podjetju.

STIK Z ZAVAROVANCI JE 
NEKOLIKO TESNEJŠI

Ob koncu poglejmo še, kako 
so člani skupščine vzdrževali 
stik z zavarovanci. Glede tega 
so se razmere precej popravile. 
Lani je prvič uspelo, da so od
borniki vsaj po enkrat na leto 
poročali zavarovancem o delu 
podružnic. Največkrat se je to 
zgodilo kar na občnih zborih 
sindikalnih podružnic, marsi
kje pa so občinski sindikalni 
sveti ali sindikalne podružnice 
sklicale tudi zbore zavarovan
cev. Takšna zborovanja so bila 
v Trbovljah, v Kočevju, kjer 
je bilo 34 zborov zavarovan
cev,^ Zagorju so bili zbori v

vseh podjetjih itd. Posebej pa 
kaže omeniti domžalsko po
družnico, katere odborniki so

Zadnje čase 1« spet pogosteje slišati mne. 
nje, da bi zavarovanci tudi sami nekai pri
spevali za zdravila in morda prevzeli nase 
tudi del stroškov za zdravniške usluge. Mne
nja sicer še niso dobila otipljive podobe v 
konkretnih predlogih, kako naj bi to zadevo 
uredili, ali kaj bi zavarovanci prispevali z3 
zdravila — nek določen, za vse vrste zdra
vil enak znesek, ali nai bi morda plačali ne
kaj odstotkov vrednosti zdravila. Tudi glede 
udeležbe pri stroških zdravstvenih sto-ritev 
še ni končno oblikovanega predloga, vendar 
gre, po razpravah pred leti sodeč, bržčas za 
določeno vrsto takse ki naj bi jo zavarova
nec plačal za prvi pregled ob vsakem obo
lenju,

Zagovorniki takih mneni prlčakujeio zla
sti, da bi spodbudili tudi zavarovance k var
čevanju in da ne bi po nepotrebnem obre
menjevali zdravstvene službe. Od tega si 
obetajo predvsem smotrnejšo porabo zdra
vil, sprostitev sredstev ter strokovnega ka
dra. Posledica tega pa naj bi bila kakovost
nejša zdravstvena služba in s tem seveda 
tudi izboljšanje zdravstvene ravni zavaro
vancev.

Poglejmo sl pobllže. kako je s to zadevo 
v luči podatkov socialnega zavarovanja.

Od leta 1953 do konca leta 1957 se je šte
vilo zavarovancev povečalo za 31,6 %. Izdat
ki za zdravstveno varstvo pa so se v istem 
času povečali za 130,56%. Največji so iz
datki za zdravljenje v bolnišnicah (čez 3 mi
lijarde). Ti so za 114,4% večji kot leta 1953. 
Stroški ambulantnega zdravljenja so celo za 
225,3 % večji in so se te usluge podražile od 
420 milijonov leta 1953 na 1.370 milijonov 
leta 1967. Za zdravila pa so plačali leta 1957 
iz Skladov zdravstvenega zavarovanja za

Ce hoče bolnik na vsak način 
drago uvoženo zdravilo, čeprav 
mu je domače enakovredno in 
še eenejše, naj sam prispeva 
zanj. To je eno izmed Vprašanj, 
ki bi ga kazalo čimprej rešiti.

Socialistične zveze in tudi tam 
poročali o delu in o problemih 
podružnice.

Vse to priča o obilici priza
devanj skupščin in izvršilnih 
odborov podružnic, ki kažejo, 
da so bili v večini pravi pred
stavniki zavarovancev, kljub 
Trnu da v podružnicah sami 
ne razpolagajo z denarjem. V 
delovnih podružnicah pa si že
le prav to: da bi namreč do
bili tudi gmotno osnovo uprav
ljanja, če nič drugega vsaj del 
preventivnega sklada, oziroma 
del sklada za zdravstveno za
varovanje, kot predvideva 
osnutek novega zakona o izva
janju socialnega zavarovanja.

83,8 % več ali slabe pol milijarde dinarjev 
več kot leta 1953.

Da bo podoba še jasnejša, si oglejmo te 
podatke še Izračunane na enega aktivnega 
zavarovanca. Stroški zdravstvenega zavaro
vanja so se povečali od leta 1953 do konca 
leta 1957 za 75,4%. Ambulantno zdravljenje 
se je podražilo za 147,4%. zdravljenje v,bol
nišnicah za 85,9 %, izdatki za zdravila pa so 
bili v tem času za 39,8 % večji, medtem ko 
so bili izdatki za branairino za 16,5 % večji 
(leta 1956 celo kar tolikšni kot leta 1953).

Izdatki iz skladov zdravstvenega zavaro
vanja se torej močno večajo in če bo šlo s 
tako naglico naprej, bo treba kajpak povi
šati prispevek za socialno zavarovanje, ali 
pg najti še kakšno drugo rešitev. Res je. da 
je za podražitev vrsta objektivnih vzrokov, 
da so bile v tem času urejene plače zdrav
stvenim delavcem, da uporabljajo sodob
nejša in dražja zdravila, da je razširjena 
mreža zdravstvenih ustanov itd Res je pa 
tudi, da se kakovost zdravljenja ni za toliko 
izboljšala, za kolikor so .porasli stroški. Re. 
šltev kaže torej iskati v dveh smereh:

— nenehnih prizadevanjih za izboljšanje 
zdravstvene službe, za smotrnejše gospodar

jenje v zdravstvenih ustanovah in v širitvi 
zaščite pred boleznimi in poškodbami;

— v vzgoji zavarovancev, dvigu njihove 
zdravstvene prosvete, odpravljanju nazad
njaških pojmovanj, navajanju na osebno hi
gieno in higieno okolja; po že omenjenih 
predlogih »a še s tem. da bi zavarovanec 
sam nekaj plačal bodi za zdravila, bodi za 
pregled pri zdravniku.

V tem primeru nas posebej zanima to po
slednje: prispevek zavarovanca za zdravila 
in preglede v ambulantah.

Dejstvo je. da zdravila silno nesmotrno 
trošimo, da gre za to dosti denarja v nič. 
Bolnik jemlje zdravila toliko časa. dokler se 
ne pozdravi, ostanek spravi v omaro. In tako 
se doma nabirajo razni praški, tablete, kap
ljice in maže. Ob »generalnem« čiščenju '»re 
vse skupaj na smetišče, saj nihče v družini 
ne ve več, za kakšno bolezen so jih potre
bovali. Četudi bi vedeli, bi si jih ne sipali 
znova uporabiti, ker ne vedo. če se medtem 
zdravila že niso pokvarila, še mani pa. ali 
je ta bolezen taka kot tista. za. katero je 
zdravnik predpisal zdravila. Mimo tega "a 
se najdejo tudi taki, ki zdravil "sploh ne upo
rabljajo. marveč jih že grede iz lekarne vr
žejo proč, ker niso šli k zdravniku zaradi 
zdravila, marveč zaradi bolezenskega dopu
sta. Tega pa bi radi za »preganjanje, mačka«, 
za zasebne opravke, za delo in še vrsto po
dobnih zadev. Ker si pač izmisli neke bole
čine, mu zdravnik, če ga ne ujame, zapiše 
recept.

No, okrog zdravil je kopica problemov, ki 
smo jih že doslej skušali bolj ali manj uspeš
no reševati. Med prvimi je embalaža. Ta je 
predraga in še taka. da ne moreš dobiti ne
kih tablet n. pr. samo deset, ampak dvajset, 
ne le nekaj kubičnih centimetrov tekočine, 
ampak cel deciliter itd. Glede tega kljub 
številnim opozorilom tovarnam zdravil še 
nismo prišli na zeleno vejo, da bi namreč 
bilo v enem zavojčku, steklenički itd. le to
liko zdravila, kolikoj ga je potrebno za 
zdravljenje med dvema zdravniškima pre
gledoma. In drugič, tudi nekateri zdravniki 
predpišejo preveliko količino zdravila, zlasti 
tistega, ki ga v lekarni posebej pripravijo.

Glede embalaže so marsikje zavodi za so
cialno zavarovanje že sklenili, naj jo zava
rovanci vračajo lekarnam, s čimer so že 
delno vplivali na pocenitev stroškov. Seveda 
pa vse embalaže ni moč vrniti, v tovarnah 
tudi pravijo, da bi tako vračanje v vsakem ' 
primeru ne bilo gospodarno.

Zdaj nastaja vprašanje, kaj bi dosegli, če 
bL moral vsak zavarovanec tudi sam nekaj 
plačati za zdravila. Glede tega ie dvoje mož
nosti: takse na recept ali Pa plačilo določe
nega odstotka vrednosti zdravila.
^ Denimo, da bi znašala taksa na vsak 

recept 20 dinarjev. K temu nekaj podatkov:
V naši • republiki bi to zneslo okoli 100 mili
jonov dinarjev. Izdatki za zdravila so zna
šali lani 1.300 milijonov dinarjev, receptov 
pa je bilo izdanih okoli pet milijonov, po
vprečna cena zdravil na en recept 265 di
narjev.

Ustavimo se še ob drugi varianti: posta
vimo, da bi plačal vsak zavarovanec nekaj 
odstotkov cene zdravila s tem. da v nobe
nem 'primeru ne bi plačal več kot n. pr. 50 
dinarjev (pri tem kaže upoštevati še navo
dilo zavoda za socialno zavarovanje, da 
mora biti vsako zdravilo napisano na poseb
nem receptu).

0 Kaj pa mislite o teh predlogih? AH bi , 
s tem preprečili zlorabe? Kako bi to vpli
valo na zdravljenje?

Se nekaj besed glede predloga, naj bi 
uvedli neke vrste takso za prve preglede ob 
vsakem obolenju. Glavni cilj tega predloga 
je, da bi zajezili nepotrebno nadlegovanje 
zdravnikov in zlorab^'

Se k tem predlogom nekaj podatkov! Po
vprečni odstotek bolnih se ie po, letih gibal 
takole: 1950 — 4 %, 1951 - 5 1952 — 4,7 %,
1953 _ 4/7 1954 — 4,3 %, 1955 — 3,9 %,
1956 _ 4,2%, 1957 — 4.5 %. Leta 1955 je 
namreč začel veljati novi zakon o zdravstve
nem zavarovanju, s katerim hranarine niso 
več polno nadomestilo za zaslužek. To kaže. 
da tudi ta ukrep vedno bolj slabi in se na
videznim bolnikom še vedno splača ob 
manjši hranarini ostati doma in ta čas de
lati kaj drugega.

® Kaj sodite o teh predlogih? Za kateri 
predlog bi se odločili, če bi morali kaj, pla
čati (ali za zdravila, ali za pregled)? Ce pa 
niste za nobenega izmed predlogov, kaj vi 
predlagate?

((

j^Tapištte, zares napišite, samo brez 
j\l imen, prosim,*' je rekel dr. A. K. 
* * »Nočem, da bi mi kdorkoli oči
tal stanovsko nesolidamost. Toda ta
ko ne gre več.-«

»Torej iz zdravniških krogov?* 
sem povpraišal

»Da. Na žalost. Ce bo šlo tako na
prej, bodo bolniki samo še po zvezah 
prišli v ljubljansko bolnišnico. To 
vodi v čisto navadama korupcijo ali 
vsaj v birokratizacijo zdravstva,* se 
je razhudil zdravnik.

Govoril je pretrgano, preskakovaje 
s predmeta na predmet. V obe zgod
bi je sam vpleten," zato ga je še bolj 
zadelo.

mmm

»Eklatanten primer žolčnega napa
da!* je rekla terenska. zdravnica in 
napisala recept. »Tole dajte možu 
pa bo kmalu boljši.*

Zenska, ki je stala pred njo, je bo
ječe pripomnila:

»Ali ga ne utegnete pregledati? 
Kaj, če ni še kaj drugega?*

»Rekla sem, da je primer eklatan
ten. Poglejte, koliko jih je še v ča
kalnici. Ne utegnem ven,* je odgo
vorila zdravnica in nestrpno pogle
dala proti vratom.

Diagnoza »na daleč* je bila pra
vilna. Pet dni je imel bolnik mir, 
šesti dan ga je znova napadlo.

Zena je šla spet k terenski zdrav
nici.

»Saj sem vam dala zdravila zanj, 
kaj bi pa še radi? *

Zunaj se je žena nebogljeno ozi
rala okrog sebe. Kaj naj stori? Pri 
terenski zdravnici ni nič opravila, za 
privatnega zdravnika ne ve, v bol
nišnici moža ne bodo sprejeli brez 
napotnice.

In takrat se je spomnila, da .pozna 
dr, A. K. Povedala mu je vso zgod-

Poleg žolčnih kamnov so ugotovili še 
čir na želodcu. Terenska zdravnica 
ga na daleč seveda ni mogla »odkri
ti*.

Vsi nimajo take sreče, vsi tudi ni
majo poznanstev med zdravniki. In 
po svoje je to dobro, kajti če bi 
imeli vsi zveze, bi bilo verjetno še 
teže priti na Polikliniko in na In
terno kliniko. Potem bi šlo za to, kdo

Žolčni te ant ni
bo. Zdravnik jo je molče poslušal in 
tako) nato zavrtel telefon.

Intervencija »višjega* je zalegla.
»No, pa naj pride njegova žena 

jutri po napotnico.*
Dr. A. K. je uvidel, da to še ne 

bo zadostovalo in je znova telefoni
ral. Tokrat na Polikliniko.

»Zelo mi je žal.* je odgovoril de
žurni Poliklinike, »rad bi vam 
ustregel, pa ni prostora. Poklical 
bom dežurnega na Interni kliniki. 
Morda.. •*

Bolnika so potem sprejeli na klini
ko, ne da bi ga videla terenska 
zdravnica in zdravnik s Poliklinike.

ima boljše zveze, ne, kdo je bol) bo
lan in potreben resnejšega zdravlje
nja.

Druga zgodba.
I. I. je prišel z napotnico na Po

likliniko. Natanko tistega dne, kot je 
bilo določeno.

»Pridite čez osemnajst dni,* je re
kla medicinska sestra, ko je pogle
dala napotnico; »do takrat so vse po
stelje oddane.*

Bolnik jo je obupano pogledal. 
Osemnajst dni naj še čaka! Kdo ve, 
kolikokrat ga bo medtem napadlo. 
Žolčni kamni ne upoštevajo navala

na bolnišnice. Toda, če ni prazne po
stelje, se ne da pomagati.

Doma je dobil hud napad. Zena je 
hodila okrog njegove postelje in ga 
tolažila:

»Potrpi, saj, osemnajst dni hitro 
mine. Ves čas te pa menda tudi ne 
bo držalo.*

Mož se je zvijal od bolečin, poten 
in bled. Potem ni več vzdržal:

»Pojdi, prosim te, k zdravniku 
A. K. in mu povej, kako je z menoj. 
Strup bi popil, samo da bi bilo te
ga konec.*

Zdravnik A. K. je takoj telefoniral 
na Interno kliniko. Dežurnemu.

»Težko bo šlo, tovariš kolega, to
da... mislim, da imamo še eno po
steljo prazno. Naj ga kar pripeljejo.*

Toda kmalu nato je pri dežurnemu 
zdravniku na Interni kliniki znova 
zapel telefon:

»Ne sprejmi I. I., ampak pacienta, 
ki ti ga bom poslala. Nujen primer!*

Zdravnica iz Poliklinike, ki je to 
sporočila dežurnemu Interne klinike, 
tovariša I. I. ni pregledala. Zanjo je 
bil pač tisti »primer*, ki ga ga vi
dela, nujen...

In tako I. I. še zdaj čaka na spre
jem v bolnišnico. Ob žolčnih napa
dih se tolaži, da pojde kmalu na Po
likliniko. Utegne pa se zgoditi, da bo 
medicinska sestra spet rekla:

»Tovariš, pridite čez osemnajst dni. 
Do takrat bodo vse postelje zasede
ne. ..* M. K.
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ZA VARNOST 
NAŠIH OTROK

Zlasti v zadnjem letu smo pričeli bolj sistematično 
skupno reševati probleme naših družin. Varstvu otrok in 
njihovi prehrani pa smo posvečali še posebno skrb.

Vedno več imamo takšnih 
idružin, da sta zaposlena oče in 
mati. V Sloveniji je nad 120 ti
soč zaposlenih žena. od tega jih 
ena četrtina dela v industriji. 
Delovni žer.i-materi pa je v naj
večjo pomoč, če ima medtem ko 
dela, otroke v varnih in skrbnih 
rokah.*

OTROŠKIH USTANOV JE 
PREMALO

V vsej Sloveniji imamo le 147 
otroških vrtcev, ki so pravza
prav edine ustanove splošno 
varstvenega tipa za otroke in 
sprejmejo le okrog osem tisoč 
.pet sto otrok. Bree. varstva je

* tudi zakon o stanovanjskih 
skupnostih, ki postavlja skrb za 
otroke na prvo mesto.

V nekaterih stanovanjskih 
skupnostih že sprejemajo in 
uresničujejo skupno z Društvi 
prijateljev mladine delovne pro
grame za zaščito otrok. Seveda 
povsod po svoj ih potrebah, mož
nostih in iniciativi. Varstvo, pa 
čeprav v eni sami, skromno 
opremljeni sobi ali na. otroškem 
igrišču ali na skupnih izletih 
otrok različne starosti sodi že v 
delovni načrt ustanove, ®aij gre 
za stalno )n urejeno delo z otro
ki. Otroške ustanove, v okviru 
stanovanjskih skupnosti ■ uprav
ljajo, vzdržujejo In- nadzorujejo 
starši tistih otrok, ki so potreb
ni varstva. Zato jih štejemo za 
družinske ustanove.-Za sprejem 
pridejo najprej v .poštev otroci 
zaposlenih staršgv. Vendar mo
ramo misliti tudi na vključeva
nje ostalih otrok, .predvsem 
otrok,, vzgojno problematičnih 
družin, da se privadijo, kolek
tivnemu življenju, disciplini in 
drugačnemu vzdušju, kot je do
ma.

Naj prikažemo le nekaj po
snemanja vrednih primerov teh 
ustanov, ki so jih- v zadnjem 
času že organizirale stanovanj
ske skupnosti in izročile svoje
mu namenu.

AJDOVŠČINA« ŽE IMA DOM 
IGRE IN DELA

V Ijjublj.an i je dobila prvo 
družinsko otroško ustanovo

..»Dom igre in dela« stanovanj
ska skupnost Ajdovščina. Tu so 
že lansko pomlad organizirali 
varstvo otrok pod nadzorstvom. 
Takrat še niso predvideli poseb
nih prostorov, za Dom igre in 
dela.. Zbrali so se pač starši 
predšolskih otrok in se skupno 
pomenili glede njihovega var
stva. Zaposlili so tovarišico, ki. 
je vodila otroke vsako dopoldne 
na sprehod v Tivoli ali na Rož
nik. Zdaj so ti otroci prišli tu
di »pod streho«. Družinsko otro
ško ustanovo je stanovanjska 
skupnost Ajdovščina uredila s 
pomočjo občinskega LO Ljub- 
Ijana-Center in Zveze prijate
ljev mladine v izpraznjenih or- 
dinacijskih 'prostorih pokojnega 
dr. Ješeta. Ta dom igre in dela 
ima v varstvu 20 predšolskih in 
prav toliko šolskih 'otrok. Otro
ke varuje in vzgaja' nameščena

Ljudje kakor ti in jaz

Do nedavnega smo menili, da je do
jenček neumna, topa stvarca, ki ničesar 
ne razume in ne dojema, kar se godi 
okoli njega. Res je, da čutila dojenčkov 
in razum niso še kaj prida razviti, ven
dar pa dojema malček zelo ostro različne 
čustvene motnje v svojem okolju. Mar
sikatera mati opazi, kako se njeno raz
burjenje in njena žalost prenašata na 
majhnega otroka. Te pojave so opazili 

*ze tudi preprosti ljudje in so mislili, da 
materino razburjenje vpliva na sestavo 
in količino mleka in da se dojenček joka, 
bruha itd. zato, ker je dobil premalo ali 
preslabo mleko. Danes vemo. da ni mle
ko tisto, kar ob takih dogodkih moti do
jenčka, temveč da je dojenček čustveno 
zelo občutljivo bitje, ki hitro reagira na 
razpoloženje svoje matere. Ta pojav nam 
lahko ilustrirata naslednja primera:

Neka mati je s svojim trimesečnim do
jenčkom obiskala otroškega zdravnika, 
ker je imel otrok hude prebavne motnje. 
Jedel ni rad in je vedno znova bljuval. 
Temu so se pridružili še črevesni katarji, 
otrok je pogostoma jokal in malo spal. 
Ker zdravnik ni našel nobenih fizičnih 
vzrokov za obolenje in ker je imel tudi 
nekaj psihološkega znanja, je začel spra
ševati mater, kako se razumejo v druži
ni. Izkazalo se je, da je mati zelo zagre
njena in da si ni želela otroka. Poročila 
se je zato, kep je zanosila, vendar pa je 
z možem niso vezale nobene globlje lju
bezenske vezi niti ni- čutila ljubezni do 
svojega otroka.

Zdravnik ji je svetoval, naj otroka iz
roči moževi materi, ki ie stanovala pri 
njih, sama pa naj se čimprej zaposli v 
prejšnjem poklicu. Že nekaj dni po spre
membah. ki jih je svetoval zdravnik, je 
sporočila mati, da je z otrokom vse v 
redu, da jč in spi in tudi ne joka. Otrok 
je pri svoji novi negovalki našel nežnost, 
prisrčnost in občutek varnosti, kar vse 
je pogrešal pri svoji zagrenjeni materi.

Spet druga mati je prišla k zdravniku

V otrokovi rani miadosti
s štirimesečnim dojenčkom, ki je kdaj pa 
kdaj tudi po več dni skupaj bruhal. Ker 
zdravnik ni mogel ugotoviti nobene or
ganske bolezni, je domneval, da mora 
biti kaj narobe z dojenčkovim duševnim 
počutjem. Izkazalo se je, da je otrokova 
bolezen le reakcija na skaljene družinske 
odnose. Oče je namreč vsake toliko časa

po več dni skupaj popival in takrat je 
bila otrokova mati v duševni depresiji, 
zaskrbljena, razburjena in zagrenjena. 
Na njeno nerazpoloženje je otrok reagi
ral s prebavnimi motnjami — z bruha
njem.

Mislim, da ni treba razlagati, da v ta
kih primerih zdravnik ne more z ničemer 
pomagati dojenčku. Otrokovo zdravje je 
odvisno le od tega, kako bosta roditelja 
premagala svoje lastne duševne težave in 
vzpostavila spet mir v družini in lepe 
medsebojne odnose.

Kaj bi se zgodilo z otroki, če starši ne 
bi rešili medsebojnih konfliktov? Na to 
vprašanje je težko odgovoriti. Vendar 
vemo, da motnje v čustvenih odnosih ma
tere in majhnega otroka lahko povzročajo 
težave, ki spremljajo otroka skozi vse 
življenje. Otroške depresije, ko so otroci 
zaprti vase, brez življenjske energije in 
jim je vseeno, če so starši do njih dobri 
ali strogi, če jih hvalijo aii .kaznnjejo, 
take depresije največkrat koreninijo v 
otrokovi prvi mladosti.

Dosedanje ugotovitve pa mečejo po
sebno luč na težnje naših zdravnikov, ki 
se bore za sodobna kontracepcijska sred
stva, za to, da bi matere same odločale o 
rojstvu otroka. Rodijo naj se samo zaže
leni otroci — le-te bodo matere z ljubez
nivo nego in ljubečo vzgojo pripravile 
na življefije. Primeri, ki smo jih navedli, 
pa nam kažejo v posebni luči tudi vlogo 
očeta v otrokovi rani mladosti. Dobro je, 
da oče sodeluje in pomaga ženi pri negi 
dojenčka, vendar pa je njegova glavna 
skrb za otroka bolj posredne narave: skr
beti mora. da se mati v prvem letu otro
kovega življenja čim manj razburja in 
mora zato tudi paziti na dobre zakonske 
odnose. Samo srečna žena se lahko brez 
vsakih težjih notranjih konfliktov po
sveti svojemu otroku.

Dr. Milica Bergant

merno opremo — oboje je stalo 
nad dva milijona dinarjev, pa 
je prispeval Okrajni odbor Rde
čega križa Ljubljana, nekaj pa 
kočevska občina. 120 otrok za
poslenih staršev,, ki do. sedaj 
niso imeli urejene prehrane, 
prejema v tej šolski kuhinji po
polna kosila po 40 din. V bliži
ni - šolske kuhinje pa urejajo 
prostore za šolske otroke, ki jim 
bodo vzgojitelji pomagali tudi 
pri učenju.

PODJETJA MORAJO 
POMAGATI

S sieupno pomočjo bo šlo še 
bolj hitro. Ponekod podjetja 
oziroma delavski sveti že po
magaj o stanovanjskim skupno-

Zadnja poskušnja, preden se mamica In očka vrneta z dela!

. ,sti& Lepa. posnemanja vredna
'Vzgojiteljica^ šolskim otrokom zamisel!

KAKŠNO POSODO 
IZBERIMO?

Ni vseeno, kakšno posodo upo- 
*abljamo za kuhanje. Tudi od 
same oblike posodja je namreč 
odvisen mesečni račun za elek
triko. Predvsem izberimo za 
električne štedilnike tako široke 
lonce in ponve, kot so grelne 
Ploskve, da ne bo šla električna 
toplota v nič. Ugotovljeno je 
hamreč, da porabimo eno tretjl- 
ho več električnega toka, če se- 
Ka lonec čez rob grelne ploskve, 
^rav tako se jed hitreje skuha 
^ navadnem loncu kakor v tre
bušastem. Važno vlogo igra tudi 
tdšina posode. V nižjem loncu se 
bo ista količina vode ali česa 
drugega hitreje segrela in hitre- 
lo zavrela kakor v višjem.

DA MLEKO NE BO PREKIPELO
Gospodinje po navadi med ku- 

k° Postorimo to in ono, da čas 
najbolje izkoristimo. Zato 

tlatn Pa zlasti mleko večkrat 
brekipi. j>a ne k,, veg slabe vo- 

zaradi tega, si omislite ste- 
k*«n vložek za mleko, ki pre
uči kipenje. Stane sicer 113 
dinarjev, toda pozabljivi gospo- 
^dji se [„) j znate k rentiral že 
^ ehein ali dveh mesecih.

KVAŠENO in masleno 
rtST0 BO KMALU NAPRODAJ

Ljubljanska pekarna »Center« 
0 v kratkem začela prodajati v 

J'o0ih poslovalnicah kvašeno in 
asi en o testo za potice, buh- 

ejJne> Potice in pite.
esto za šarklje bo prodajala 

razlienjh količinah, za eno dn 
i i°seb. Uvedla bo tudi proda 

kruhovih kock (posušen in 
r^au kruh).

*al aS:ne'e namerava potrošnike 
za še z vlečenim testom
he|/azne zavitke. Trenutno v 
te rti' še proučujejo sušenje 
Uj5a tes*a, ka naj M ga pred 
y *abo zavili za nekaj minut 

krpo, da bi se primerno 
‘'a*° in se dalo razviti.

torej zelo dosti otrok, ZmOgljL 
vost obstoječih vrtcev je prese
žena nad 20 odstotkov, njihova 
vodstva moraljo hočeš nočeš za
vračat; številn© prosilce. In kje 
so tisti otroci, če nimajo niko
gar, ki bi jih varoval takrat, ko 

_nj,ihovi starši delajo? Prepušče
ni so sami sebi, brez redne pre
hrane, brez varstva in potrebne 
vzgoje, na ulici ali v slabi druž-, 
bi.

Samo primer: V Ljubljani so 
v, dveh ulicah pregledali, kako 
žive otroci zaposlenih staršev. 
Ugotovili so, da je 30 najmlaj
ših šolarčkov popolnoma brez 
varstva ves čas, ko je mati od 
doma.

KAKO NAJ BI RAiZVILI 
VARSTVO OTROK?

V stanovanjski skupnosti — 
razširjeni diruižini. v tej naši 
novi obliki družbene samoupra
ve se odpirajo vse širše nove 
možnosti itn pogoji za različne 
načine pomoči družini pri var
stvu, prehrani in vzgoji otrok. 
V bližnji prihodnosti bo sprejet

poldne dobivajo .otroči topi 
malico ih so v domu do 14. ure, 
potem pa se vrnejo 'k staršem, 
šolarji-pa. v šolo.
.V popoldanskih urah pa slu

žijo prostori pionirjem stano
vanjske skupnosti za razne 
skupne igre, tehnične in jezi
kovne krožke, knjižnico itd. To 
družinsko ustanovo vodijo star
ši tistih otrok, ki jo obiskujejo. 
Vzdrževanje je prav tako v nji
hovih .rokah.

Tudi v ttfcostrojskih blokih v 
občini Šiška so dobili pionirji 
svojo sobo, kjer se pod nadzo-r- 
stvom uče : in obiskujejo različ
ne krožke. , 1

V KOČEVJU SO ZAPRLI GO
STILNO IN UREDILI ŠOLSKO 

KUHINJO
Vprašanje prehrane in var

stva otrok zaposlenih staršev'je 
bilo med prvimi, ki ga je rešila 
stanovanjska skupnost Kočevje- 
mesto. Občinski ljudski odbor 
jo ukinil gostilno, kjer so gostje 
večkrat čezmerno pijančevali in 
dalo prostore na razpolago sta
novanjski skupnosti. Za okusno 
preureditev lokala in za pri

.-Tovarna Saturnus v "občini
Ljufeljana-Mpste nam daje lep 
vzgled. Otroški vrtec, stanovanj
ske skupnosti Zelena jama spre
jema le,po 60 otrok. Ze več let 
jio prenapolnjen. Sedaj ga nad- 
zidujejo im bo kmalu lahko va
roval dvakrat več otrok. Pre
ureditev in nadzidava bosta ve
ljali blizu 5 milijonov dinarjev. 
Vsa sredstva je dal kolektiv to
varne Saturnus. Seveda ne le za 
otroke svojih delavcev, ampak 
za vse varstva potrebne cici
bančke stanovanjske skupnosti 
Zelena jama.

Šolski otroci v tej občini pa 
že iiftajo urejeno varstvo in po
moč pri učenju v dveh šolskih 
vrtcih, kjer prejemajo tudi ma
lice in kosilo. Prostor za en 
vrtec s šolsko kuhinjo so dobili 
ob preureditvi osnovne šole Vi
de Pregarčeve. Vrtec obiskuje 
130 otrok. Za drugi vrtec, ki ga 
obiskuje 115 pionirjev, pa so 
ukinili gostilno in organizirali 
tudi redno prehrano in pomoč 
pri učenju. Tudi pr; ureditvi 
šolskih vrtcev so občimi poma
gali delovna kolektivi.

- Mariborska tekstilna tovarna 
je uredila in opremila dvosobno

stanovanje za varstvo otrok iz 
svoje stanovanjske skupnosti in 
za pomoč pri učenju.

V NOVIH BLOKIH — TUDI
PROSTORE ZA OTROKE!
Zdaj, ko gradimo toliko stano

vanj, blokov in cela naselja, 
zahtevajmo, naj pri novih grad 
njah določijo prostore za otro
ke, tako v poslopjih kot lia pro
stem.

Občina Moste — je v vseh 
načrtih novih gradenj že pred
videla prostore za varstvo pred
šolskih in šolskih otrok. Spo
mladi bodo začel; graditi stano
vanjske bloke z 250 stanovanji 
v Kavčičevi ulici, na Kodelje
vem pa je predvidenih 150 no
vih stanovanj. Da bodo čim bo
lje izkoristili razpoložlj iva 
sredstva in čim hitreje-prišli do 
zgradb zav varstvo otBok, so se 
pogodili s podjetji, ki so pre
vzela gradnjo blokov, da bodo 
postavila na gradbišču namesto 
lesenih barak in provizorijev 
za pisarne im gradbeno orodje 
primeren zidan, objekt, k; ga 
bodo po zaključku gradbenih 
del izročili investitorju. Hitro 
im z'minimalnimi stroški bodo 
potem stavbo dokončno uredili 
za varstvo otrok.

Tudi zakon o nacionalizaciji 
daje vse možnosti za boljše iz
koriščanje zemljišč in lokalov 
za razne objekte, ki j_ih potre
bujejo stanovanjske skupnosti.

Dosti je nalog, pa tudi vrsta 
možnosti, da jih rešimo. Pouda
rit; pa moramo, da bomo vse 
probleme, družin,e uspešno re
ševali samo, če bo vključen v 
delo kar najširši krog državlja
nov, predvsem staršev, gospo
darske organizacije kot sestav
ni del stanovanjske skupnosti 
pa nam bodo pri tem lahko v 
največjo oporo. S skupno ro- 
močjo bo šlo hitreje in laže. Saj 
gre vendar za naše otroke, za 
telesno in duševno zdrav rod!

Ančka Čerin

PRAKTIČEN ZLOŽLJIV STOL

takle praktičen" zlozljiV'"Stol je težak -približno 4,5
KG IN NAM SLUZI V VEC NAMENOV. V STANOVANJU IN NA 
BALKONIH GA LAHKO PORABIMO KOT FOTELJ ALI LE2ISCE. 
POSEBNO PA JE PRIMEREN ZA POČITEK, V NARAVI, ZATO 
GA NAJDEMO ZE V MARSIKATEREM POČITNIŠKEM DOMU. 
RAVNO TAKO NE BI BIL ODVEČ PRI TABORJENJU, KER GA 
LAHKO SPREMENIMO V 195 CM DOLGO IN 60 CM ŠIROKO LEŽI
ŠČE STOL JE IZDELAN IZ LESENEGA OGRODJA IN PLATNA V 
RJAVI, TEMNO MODRI IN SVETLO MODRI BARVI. TOVRSTNE 
ZLOŽLJIVE STOLE IZDELUJE LESNO INDUSTRIJSKO PODJET
JE »REKA« IN STANEJO V PRODAJI NA DROBNO OKROG 5.000

DINARJEV.

Po stoplnlali
Delavske Enotiiosti

SAMO DOBRE 
VOLJE MANJKA

Tudi nas bi lahko oskrbovali s polpripravljer.b hrano

(Vsakdanji prizor terenu Ajdovščina v Ljubljani)

V prejšnji Številki »Delav
ske enotnosti« sem prebrala 
članek o pripravljeni hrani in 
se mi zdi, da bi se dalo pri nas 
marsiliaj urediti tudi brez 
hladilnikov, na katere se iz
govarjajo tisti, ki bi nam jo 
lahko posredovali.

Pred vojno, na primer, so 
mesarji prodaijali kuhane vam
pe. Ne vem zakaj sv sedaj to 
navado opustili? Če že surove 
vampe sproti prodajo, bi ku
hane tem laže, nam gospodi
njam pa bi napravili res ve
liko uslugo, ker ne bi več tra
tile časa s kuhanjem im bi za
to hitreje pripravile jed. Isto 
velja za pljuča.

Mislim, da bi se dalo ure
diti prodajalno kuhanega fi
žola, kistlega zelja, repe in po
dobno, seveda, če bi ne bile 
naše menze oziroma drugi 
obrati za družbeno prehrano 
preobremenjeni s pripravlja
njem hrane za abonente. Si
cer pa bi bilo donosno tudi, če 
bi se en obrat za družbeno 
prehrano ukvarjal samo z od
dajo hrane na dom, tako kom
pletnih kosil oziroma večerij 
kakor posameznih na pol pri
pravljenih živil in jedil. Če bi 
imele nekaj stalnih odjemal
cev, bi poslovanje ne bilo prav 
nič tvegano.

Delikatesne trgovine, ki se 
sedaj zalagajo z raznimi majo
nezami, francosko solato, lip- 
tavrskim sirom in podobnimi 
hitro kvarljivimi živili, bi tu
di ne tvegale veliko več, če 
bi prodajale še razne mesne 
na pol pripravljene jedi, na 
primer potolčene, osoljene in 
začinjene zrezke za peko, me
šanico za sesekljane zrezke, 
sesekljane pečenke, čufte,

kvašeno meso z vso potrebno 
zelenjavo itd. Prav gptovo bi 
se obneslo tudi dušeno meso 
za golaž, parikaš, rižoto, 
segedinski golaž in podobno. 
Seveda bi si morale v tem 
primeru delikatesne trgovine 
nabaviti več hladilnikov. Spri
čo tega, da bi zlasti v večjih 
industrijskih krajih prodale 
precej teh polpripravljenih ži
vil, pa bi se jim nakup hitro 
izplačal.

Možnosti, da bi zaposlene že
ne razbremenili pri kuhi ozi
roma pripravljanju hrane, je 
še nešteto in jih že tudi v na
ših bratskih republikah veli
ko bolj izkoriščajo kakor pri 
nas. Beograjske gospodinje si 
nabavljajo v nekaterih trgo
vinah in na trgu vlečno te
sto, v Zagrebu dobe na pol 
pripravljen paprikaš, kuhan 
fižol, na pol pripravljene zrez
ke in še vrsto drugih živil, 
po katerih pri nas zaman po
vprašuješ. Mislim, da bi gle
de na strukturo prebivalstva 
pri nas še bolj upravičeni po
skrbeli za polpripravljeno 
hrano, saj je nešteto družin, 
kjer sita oba starša zaposlena.

IDA MARENČIČ

2000 !?rmos loncev 
na mesec

Ljubljansko podjetje »Termi
ka« že leto dni mesečno proiz
vaja 50 termos loncev za razva- 
žanje toplih malic. Zaradi veli
kega povpraševanja organizira 
sedaj serijsko proizvodnjo teh 
loncev. Cez kake štiri mesece 
jih bo proizvedla že 2000 na 
mesec. Trenutno izboljšujejo 
tesnilo, da bi ostala hrana čina- 
dlje topla.

Štev. 9 — 7. marec 1959, DELAVSKA ENOTNOST e



TA TEDEN BEREM

Dogajalo se je za kulisami
M B enakomernem toku zgodovine po- 

znamo dogodke ali datume, ki iz 
w tega ali onega vzroka močneje si

lijo v ospredje, ki sodobnikom 
dalj časa ostanejo v spominu in na katere 
mislijo potomci, kadar govore o izrazitih 
črtah nekega obdobja. Včasih so to zna
menite bitke, včasih diplomatski računi, 
skrita ali javna grozodejstva pa še atentati, 
državni udari in podobno. Tudi najnovejša 
zgodovina je polna izjemnih reči, ki se jih 
še vsi bolj ali manj dobro spominjamo. Pi
satelj S. Koslav je v knjigi Dogajalo se je 
za kulisami zbral nekaj takih zanimivih 
dogodkov in ob upoštevanju raznih doku
mentov razgrnil pred bralca njihova glob
lja ozadja.

Knjiga, ki jo je v slovenskem prevodu iz
dala Državna založba Slovenije, prinaša 
deset izbranih poglavij iz let med obema 
vojnama in iz čdsa druge svetovne vojne. 
Čeprav so posamezni dogodki med sabo le 
posredno vezani, osvetljuje knjiga vendar 
v osnovnih obrisih rast evropskega fašiz
ma in njegove krvave izbruhe v predvoj
nih in medvojnih letih. Leta 1922 je med 
prvimi v Evropi vzdignil glavo italijanski 
fašizem in njegov duče je prevzet krmilo 
v Italiji. To je bil »-znameniti pohod na 
Rim«, o katerem so fašisti zmeraj govorili 
kot o veličastnem »revolucionarnem« do- 
odku, ki pa je bil v bistvu le paradna 
urka, sam Mussolini v njem namreč sploh 

ni osebno sodeloval, ampak je prišel v Rim 
v spalnem vagonu na povabilo italijanske
ga kralja. Mnogo bolj krvava in tudi bolj 
rafinirano izpeljana je bila druga velika 
fašistična »manifestacija«: požig berlinske
ga Reichstaga. Glavni režiser te predstave

je bil Hitlerjev obilni Reichsmarschall Her
mann Goering. Dobro leto po tem dogodku 
je Hitler napravil krvavi obračun v svojih 
lastnih vrstah ter požagal vrhove SA, ki 
so se. vzdignili previsoko in bi lahko postali 
nevarni Fuhrerjevim osebnim ambicijam. 
Potem vojna: poraz Francije in njeno ni
hanje med kolaboracijo z Nemci ali nada
ljevanjem vojne do zmage. Posebno po
glavje: Franco. Španski diktator, ki se je 
z razdeljeno deželo komaj izvlekel iz štiri
letne revolucije in se po zaslugi svojih ita
lijanskih in nemških kolegov dokopal do 
oblasti, ni bil nič kaj navdušen, da bi se 
spet pričel vojskovati. Do svojih zaščitni
kov je čutil sicer velike simpatije, toda ni 
mogel zatajiti svojih trgovskih ambicij: za 
sodelovanje v vojni je zahteval primerne 
koncesije. Poleg še nekaterih drugih stvari 
pa sta v tej knjigi verjetno najpretreslji- 
vejša dva »poljska spomina«: Katgnski zlo
čin in Varšavska vstaja. Za Katyn in nje
gove pobudnike je še danes nemogoče po
dati jasne dokaze, varšavska vstaja pa je 
namerna žrtev na Stalinovi politični ša
hovnici.

Toda dovolj je naštevanja. Za kulisami 
je »velika zgodovina«, mnogo manj čista 
kakor na osvetljenem odru. Velikopotezna 
igra samozaverovanih diktatorjev je brez
obzirno uničevala množice »nepomembnih« 
— ljudi. Človek kot posameznik in kot 
moralni pojem je plačeval kruti davek. In 
kljub temu se nam včasih zdi, kako ne
sprejemljivo je človeštvo (ali njegovi vo
ditelji?) za nauke zgodovine: komaj se 
bojni hrup dobro poleže, že rožlja orožje 
k novim spopadom. Kako dolgo še?

KAJETAN KOVIC'

Od „Slovenske lipe" do Svobod

Dvajsetletnica »Svobode«
^^voboda« je I. 1933 imela za seboj 

dvajset let plodnega dela. Iz tajni- 
kovega poročila na XVI. kongresu 
1. 1932 je razvidno, da so člani »»Svo

bode« želeli proslaviti to pomembno dvaj
setletnico po vsej državi. Iz tega pregled
nega poročila pa izvemo tudi to zanimivost, 
da je bil 13. janaurja 1918 v Ljubljani iz
redni občni zbor »Svobode«, ki ga je sklical 
ljubljanski ženski odsek (vsega 350 članic). 
Na tem izjemnem občnem zboru, sklicanim z 
namenom, da bi se po štiriletnem zastoju

so bile zlasti njene podružnice v Zagrebu 
in drugih večjih krajih Hrvatske. Kongres 
je bil zato prvotno sklican v Zagrebu. Za
grebški policiji pa to ni bilo po volji. Gro
zila je izvoljenim delegatom z zaporom in 
kaznijo. Ker pa grožnje niso zalegle, je na
posled sporočila zagrebškemu predsedstvu 
»Svobode«, da je kongres prepovedan, ker 
se »v okviru »Svobode« zbirajo prevratni 
elementi, ki bi utegnili s svojo navzoč
nostjo v glavnem mestu Hrvatske ogrožati 
mir in red!« Kongres je bil nato v Ljubr

obnovilo društveno delovanje, so v celoti Ijani. Zagrebško delavstvo pa je dalo iz-
prevladovale ženske, ker so bili skoro vsi 
člani »Svobode« mobilizirani. V novi odbor 
so bile izvoljene samo ženske (z izjemo 
predsednika!). Sklenile so ustanoviti cen
tralno delavsko knjižnico v Ljubljani ter

raza svojemu ogorčenju s tem, da je na
polnilo zagrebško gledališče, v katerem je 
na večer pred kongresom ljubljanski »De
lavski oder« uprizoril Cankarjevega »Hlap
ca Jerneja«. Predstava se je spremenila v

organizirati v vseh večjih delavskih cen- veličastno manifestacijo za kulturne in po-
x " 1 . 1 • J' ^_ »' i _ -----: n 1 1—£ 1 i n 11 J a 1^ s-« t« si 1 w d T 7 r-\ K rttrih politične šole, na katerih naj bi se 
delavskim zaupnikom in zaupnicam siste
matično predavalo o marksizmu in o me
todah delavske borbe v smislu množičnih 
akcij! Niso slabo mislile. S svojo iniciativ-, 
nostjo in prizadevnostjo so omogočile, da 
je »Svoboda« ob zlomu Avstrije lahko za
čela izdajati svojo revijo in se naglo raz
vila. Poznejša idejna in taktična nasprotja 
so trenutno razcepila delavske vrste in. 
oslabile tudi »Svobodo«. Ta nesoglasja pa 
so bila kmalu premagana. Skupna revolu
cionarna stremljenja in težnja po enotno
sti so znova združile delavstvo in delo

litične cilje delavske borbe in »Svobode«.
Kongres v Ljubljani 1. 1932, na katerem 

so bili navzoči tudi številni zastopniki po
družnic izven Slovenije, je te pionirje kul
turnega dela na jugu države viharno po
zdravil. Govorniki so soglasno poudarjali, 
da stremi vse delo »Svobode« za tem, da 
se ustvari po duhu in sistemu enotno de
lavsko kulturno gibanje. V zvezi s proslavo 
dvajsetletnice »Svobode« so naglašali, da 
mora biti »Svoboda« predvsem »marksi
stična vzgojna organizacija, da mora njeno 
delo vplivati na voljo in značaj delavca, 
zbujati v njem revolucionarno aktivnost

»Svobode«, zatem je dobilo večjo idejno in služiti predvsem politični in gospodarski
vsebino, ki se je odražala v člankih, ki jih 
je objavljala društvena revija, in v založ
niški, dejavnosti Cankarjeve družbe.

Velikega pomena je bilo tudi razširjanje 
»Svobode« na kraje izven Slovenije. Močne

osamosvojitvi proletariata.« Zato so na 
kongresu sklenili, da bodo dvajsetletnico 
»Svobode« praznovali v zvezi s petdesetlet
nico smrti Karla Marksa. Tako se je tudi 
zgodilo. Gh

'■.-■-v..'1! 'fr

POGOVORI MIMOGREDE

Svet amaterizma

n IL JE TO eden Izmed ti- 
gj stih pogovorov mimogre- 

de, pravzaprav tistih 
drobnih klepetov oh dveh pri
žganih cigaretah, nabit s hla
stajočimi in z že nekoliko ste
reotipnimi vprašanji kako, 
kdaj, kje, ki po navadi poseže
jo naravnost v bistvo, obema 
se je mudilo, tovarišu SMONU 
ta meni.

Kdaj ste prvič posegli v kul
turno - prosvetno dejavnost in 
na katerem področju?

Se za dijaških let in to na 
odrskih deskah. Sodeloval sem 
pri Rokodelskem odru, pred
vsem pa na vsakoletnih pred
stavah na klasični gimnaziji. 
Igrali smo dijaki, režiral pa je 
večinoma kak poklicni režiser.

Najbolj ml Je v spominu upri
zoritev Jakoba Rude v režiji 
Milana Skrbinška, sam pa sem 
igral naslovno vlogo. Predsta
va Je uspela ta Slovenski na
rod in Jutro sta pohvalno pisa
la o njej, nekoliko manj nav
dušen pa je bil Slovenec. Ob 
počitnicah pa sem po navadi 
igral doma v Zagorju. Veliko 
smo statirall v Drami, dram
sko umetnost In gledališče na
sploh pa smo spoznavali z ga
lerijskega stojišča. Tudi sam 
sem hotel postati Igralec, pa 
se je vse drugače Izteklo.

In po vojni?
191«. leta smo ustanovili v 

Zagorju dramsko skupino. 
Igrali smo precej. Hlapce, Ja
koba Rudo, Kralja na Betaj
novi in drugo. Naslednjo leto 
pa sem prišel v Kočevje, kjer 
se pravzaprav prične moja re
snejša amaterska kariera. V 
SKUD Jože Šeško se nas Je 
zbralo kakih pet do šest pre
danih gledališčnikov, zastrup
ljenih s čistim amaterizmom. 
Tja do leta 1951 smo preigrali 
skoraj vsega Moliera, Cankar
ja. imeli smo po šest premier 
na leto. Z Goldonijevo Krčma
rico Mirandolino smo z uspe
hom gostovali v Šentjakobu 
podobno Je bilo z Molierovo 
Solo za žene v Kranju.

Ste se uveljavili samo kot 
Igralec?

Ne. kot Igralec ta kot reži
ser. Z režijo sem se srečal že 
v dijaških letih. Tudi pozneje 
sem se veliko ukvarjal z njo, 
vendar bolj iz potrebe kot pa 
iz zavestnega hotenja In zna
nja. Ničesar ni bilo, s čimer 
bi lahko poglabljali svoje zija
nje.

Kam pa Iz Kočevja?
Enainpetdesetega v Zagorje, 

kjer smo spet pričeli znova. 
Težave so bile predvsem s ka
drom ta pa s prostori. Začeli 
smo misliti na ustanovitev kul
turnega doma. No, letos ga bo 
Zagorje vendarle dobilo! Naš 
repertoar in repertoarna poli
tika se nista bistveno razliko
vala od one v Kočevju. Sploh 
smo si prizadevali postaviti 
gledališko kulturo v Zagorju 
na resnejše osnove. Tako sem 
igral in režiral v Zagorju vse 
do predlani, ko se je pretrgal 
moj direktni amaterizem. Ta
krat sem namreč prišel v 
Ljubljano ta postal predsednik 
upravnega odbora Delavskega 
odra in član dramskega sosve
ta pri Zvezi svobod.

Veliko življenja ste prebili 
na odrskih deskah. Kaj sodite 
o publiki?

Smatram, da Je vsa sloven
ska publika zelo hvaležna in 
kar je najvažnejše, zelo zah
tevna in predvsem inteligent
na. Moti se, kdor jo podcenju
je. Ne zadovoljiš je z nobenim 
cenenim efektom in cirkusant- 
stvom. In kdor toži, da nima 
publike, je po navadi sam kriv.

Kaj pripravlja Delavski oder 
v letošnjem letu?

Za sedaj dve celovečerni 
dramski predstavi, kateri, se 
še nismo odločili, nato recita
torski tečaj in pa v poletnih 
mesecih tečaj za režiserje, ki 
bo predvidoma v Kopru in bo 
v nekaj izmenah trajal 2 me
seca. Namenjen je predvsem 
učiteljiščnikom četrtega in pe
tega letnika, da bi jim tako 
dali vsaj osnovne napotke za 
njihovo kulturno-prosvetno de
lo na vasi, S. B.
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Naše tovarne dobivajo na tujem priznanja za izredno lepe in uporabne 
izdelke široke potrošnje — v naših trgovinah pa vlada neokusen kič

Pretekli mesec so na Poljskem raz« 
stavljala tri naša podjetja: Tovarna 
upognjenega pohištva iz Duplice pri 
Kamniku ter steklarni te Hrastnika in 
Rogaške Slatine. Njihovi izdelki so iz
zvali splošno pozornost. Ob tej prilož
nosti so sklicali konferenco poljskih 
strokovnjakov, na kateri so se čudili 
lepoti in uporabnosti izdelkov naše 
industrije ter ugotovili, da poljska in
dustrija kaj takega ne zmore.

To dejstvo samo po sebi ne bi bilo 
nič posebnega. Ampak te naše tovarne 
izdelujejo predmete za široko potroš
njo in vsakdanjo rabo. Povsem upravi
čeno bi torej pričakovali, da bo njiho
vih kvalitetnih Izdelkov deležna tudi 
naša javnost. Temu pa žal ni tako.

samo bežen sprehod po naših 
mestih od Izložbe do izložbe nam 
bo marsikaj odkril. Predvsem 
pri industrijskih izdelkih široke 

potrošnje, pri predmetih, ki jih naše go
spodinje in sploh delovni ljudje potrebuje
jo fn dnevno uporabljajo. Gre namreč za 
vprašanje industrijske estetike, za lepotne 
rešitve oblik posameznih industrijskih pro
izvodov.

Lepo ali grdo - ni vseeno
Marsikdo bo rekel, da mu ni mar za le

poto pri predmetih vsakdanje rabe, če so 
praktični ta poceni. To je že nekaj, ven
dar gotovo ni nikomur vseeno, če sl, na 
primer, za isti denar nabavi sodobno ali pa 
»staromodno« pohištvo, če dobi .gospodinja 
recimo po 1500 . dinarjev meter blaga z 
okusnim vzorcem ali Pa z zastarelim, ki
častim in čez mero pisanim. Tudi je mar
sikomu mar, če ima doma lep namizni pri
bor In okusne kozarce in bo gotovo nerad 
kupil stare gostilniške ali pa »nove« vzor
ce neprimerne oblike In prav nič lepe. 
Marsikdo gre mi-mo teh problemov in sprej
me brez razmišljanja vse,-kar mu nudi do
mači trg. In. žal, v tem pogledu mu nudi 
bore malo. Naše izložbe so polne izdelkov, 
ki kažejo nekatere razveseljive zmožnosti 
naše industrije, predvsem kapaciteto, žal 
pa le "malokdaj presenetijo tudi ž lepimi in 
praktičnimi oblikami. To velja v precejš
nji meri za steklo in porcelan, za pohištvo, 
nekatere tekstilne Izdelke in kuhinjsko po
sodo. Morda še za marsikaj, vendar ho do
volj. če se pomudimo le ob teh. Predvsem 
nas zanima, kaj je temu vzrok? Kaj je kri
vo. da se po naših izložbah še vedno šopi
rijo razni (celo uvoženi!) keramični in por
celanski psički, ki so vzor neokusnosti, na
čičkani jedilni pribori iz uvoženega porce
lana, nekateri vse Prei kot sodobni kosi po
hištva, nekatera blaga z vzorci, ki so daleč 
od vsake lepote in elegance, kravate, ki ne 
prišteje nikamor? Morda naša industrija 
tega ne zna ali ne zmore?

Kdo je kriv: tovorno ali trgovina?
To prav gotovo h® drži. Razstava na 

Poljskem je pokazala, da je, naša industrija 
zelo sposobna saj je s svojimi izdelki pre
kosila celo izdelke znanih poljskih tovarn. 
Tudi nekatere domače razstave so pokazale 
čudovite izdelke, praktične in lepe In raz
meroma poceni.

Morda tega nočejo vodilni možje naših 
tovarn? To drži le do neke mere. Nekatere 
tovarne so namreč obremenjene z delom za 
tujino, od koder dobe z naročilom tudi 
vzorce. Po drugi strani delajo take izdelke, 
kakršne od njih zahteva domača trgovinska 
mreža. In še nekaj: stare »kalupe« vseh 
vrst zelo neradi zavržejo, dokler se Izpla
čajo.

Tovarne torej niso vsega krive. Prišli 
smo do druge stopnje, to je trgovinska 
mreža. Ali je ona glavni krivec? Toda ona 
prodaja le to. kar je s časom preizkusila, 
le take predmete, ki gredo gotovo v denar. 
Trgovina ne želi tvegati — prav tako, kot 
tega nočejo tovarne.

Kaj pa kupec
So krivi kupci? Morda potrošniki dosled

no zavračajo vsako novost, najsi je tudi 
okusna in lepa in morda bolj praktična? 
Ce bi sklepali pq podatkih trgovske mreže, 
bi skoraj prišli do tega zaključka. Toda 
pozor! Nikar’ prehitro posploševati! Na raz
stavah Društva slovenskih likovnih umet-; 
nlkov uporabne umetnosti vidijo ljudje 
vsako leto nove Izdelke, ki s svojo obliko.

okusno izvedbo in uporabnostjo daleč pre
kašajo vse. kar se dobi v naših trgovinah. 
In obiskovalcem, teh in podobnih razstav 
so te nove oblike skoraj brez Izjeme všeč. 
Zal pa taki izdelki nikoli ali pa le zelo 
redko prodro v izložbe naših trgovin. In 
končno: tudi okus ne pade z neba. treba 
ga je vzgajati in če ie treba, celo na pri
meren način vsiliti.

In kako bi mogli to stanje Izboljšati? 
Pri nas se ukvarjajo z načrtovanjem novih 
oblik industrijskih izdelkov predvsem ar
hitekti. Sola za umetno obrt v Ljubljani ta 
deloma Društvo slovenskih likovnih umet
nikov uporabne umetnosti. Toda njlihovo 
delo' ostane navadno osamljeno. Njihovi na
črti le redko prodro v serijsko, proizvodnjo. 
Tu bi bilo treba nekaj ukreniti. Toda tež
ko bomo našli pri enem ali drugem »kriv
cu« ustrezno sredstvo.

Napredek je v sodelovanju
Rešitev je v tesnem sodelovanju vseh 

prizadetih. En sam člen v tej verigi ne. 
zmore ničesar; vsi »krivci« bi morali vsaj 
malo odstopiti od svojih načel, četudi so 
preizkušena, in malo tvegati — kar hi se 
jim pozneje splačalo. Morda takole:

Prizadeta tovarna., .(tgMila, .ppsode. pohl- , 
štva, porcelana;-stekla 1-P-) bi povabila ne
kaj odgovornih strokovnjakov, n. pr. arhi
tektov ali umetnikov, s katerimi bi skupaj 
preštudirali novo obliko ali vzorec. Zame
njali bi star kalup z novim (ki sicer nekaj 
stane, a to sodi k tveganju), kjer je to po

trebno, ta pričeli s proizvodnjo. Zdaj bi 
morala priskočiti, na pomoč trgovina, v iz
ložbah maloprodajne mreže hi morali do
biti novi, lepi in okusni, praktični in pre
študirani izdelki več prostora. Morda jih 
nekaj časa ne bi mogli prodati (v toliko bi 
trgovina odstopila od preizkušenih načel — 
to sodi k tveganju); s tem bi omogočili pri
merjavo potrošniku, ki bi se laže odločil 
za nakup novega, posebno, če ga ne bi pre
strašile višje cene. Potrošnik bi bil z vse 
bolj množičnim uvajanjem estetskih izdel
kov najprej prisiljen kupovati le te. Spo
četka morda z občutkom tveganja, pozneje 
pa bi si vzgojil okus in bi rad posegel po 
okusnih izdelkih.

Stanje na tem področju postaja zares že 
kritično. Tu smo zaostali za mnogimi deže
lami bplj. kot moremo to opravičiti. Doslej 
so se strokovnjaki za vprašanja industrij
ske estetike trudili malone zaman. Menda 
je res zadnji čas. da tudi v tem pogledu 
končno napredujemo in nudimo delovnemu 
človeku nove družbe tudi nove izdelke nje
gove industrije, izdelke, ki bodo v najvišji 
meri zadovoljili praktične .in estetske za
hteve sodobnega človeka. Doslej so ga pri 
nas na tem področju le^preveč podcenjevali.

L. Z.

SLIKA NAD ČLANKOM: PARADA 
NEOKLSA V NAŠIH IZLOŽBAH

UMETNIK TONO ZANCAR.ANO JE PREPROSTIM LJUDEM POSVETIL VEC CIKLOV 
SVOJIH GRAFIK. NASA REPRODUKCIJA GRAFIKE NOSI NASLOV »ČISTILKE RIŽA 
IZ RONCOFERRARA« (NASTALA JE LETA 1954). JE IZ CIKLA O ČISTILKAH RIŽA IN 
POPLAVI V POLESINU, KI ZAJEMA SVOJE MOTIVE IZ ŽIVLJENJA IN DELA ITALI
JANSKIH DELAVCEV, V NJEM SPOZNAVAMO ITALIJO V DRUGI LUCI, NE SAMO 

SKOZI BARVASTA STEKLA TURISTIČNIH FILMOV.

NEUGLEDNE RISBE
Pl riznatl moram :

, kadar slišim besedo Italija, pre-
I večkrat mislim na Italijo, kakršno 

poznam iz filmov, v katerih na
stopa Sofija Loren. Ali pa na ono dru
go, kakršne se, spominjamo iz vojnih 
let.

In vendar niti ena niti druga nista 
tisto pravo. Podoba te lepe dežele se 
vedno znova izpopolnjuje. Eden od njih, 
ki nam posreduje nove poglede nanjo, 
je:

grafik, keramik in litograf Torio Zan- 
carano iz Padove, starega vseučiliškega 
mesta, ki te dni v ljubljanski Modemi 
galeriji razstavlja preko sto listov svo
jih grafik.

Današnja grafika postaja pravzaprav 
vedno večja po formatu in se v svojih 
dimenzijah približuje oljnati sliki. Tudi 
barvno postaja njen tekmec — saj so 
nekatere moderne barvne grafike nare
jene prav zato, da, jih obesimo na ste
no. Njihov namen je, da okrasijo in 
polepšajo prostor, namen, ki ga grafika 
v svojih začeftkih ni imela.

Zancaranove jedkanice ne sodijo med 
to veselo, pisano barvno druščino, ki 
osvoji in ugaja človeku na prvi pogled.

Njegove jedkanice so malega formata, 
prav neugledno črne in bele. In sive. 
Ko jih gledamo obešene po stenah, ču
timo, kako so se izgubile v velikem 
razstavnem prostoru. Seveda, saj bi 
jih morali posamič jemati v roke in si 
jih počasi ogledovati. Zahtevajo zase 
čas — so kot ljudje, ki se nam zde na 
prvi pogled mrki in nepomembni in ki jih 
nekega dne nenadoma vzljubimo, ko jih 
bolje spoznamo. In še nekaj: ob teh 
drobnih risbah moramo premišljevati, 
sama vsebina nas sili k temu, pa če 
nam je prav ali ne.

Pomaga pa nam umetnik sam s svojo 
originalno, razgibano in fantastično ob
liko. Nam, na domišljiji revnim ljudem, 
omogoča, da gledamo povsem običajne 
stvari na nevsakdanji način, z njegovi
mi očmi, take, kot jih vidi umetnik, ki 
neprestano odkriva v njih presenetljivo, 
včasih mračno, pa spet nežno lepoto. 
Gledalcu bodo ugajale Padovanske ve
dute: ti pogledi na staro mesto Padovo, 
na njene trge in ulice, kjer je umetnik 
na samotnih nočnih pohodih odkrival 
mračno lepoto njenih hiš, kipov in spO' 
menikov, kjer je združil na svojski 
fantastičen način vse, kar imamo radi 
v nekem mestu. Z. i

------^
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Dve plati statusa delavskih univerz
Vse do nedavna je bilo videti, da je neurejeni status delavskih univer 

ključno vprašanje njihovega nadaljnjega razvoja. Reforma izobraževanja j1 
deloma to pojmovanje spremenila. Z zakonom o šolstvu je bil delavskim 
univerzam priznan status ustanov, njihovim organizatorjem in sodelavcem 
pa zakon o nameščencih priznava status prosvetnih delavcev. To je bila 
pravna ureditev družbene vloge delavskih univerz v našem izobraževalnem 
sistemu.

ifjr? oda vprašanje statusa 
delavskih univerz s

dn tem še ni dokončno 
urejjeno. Zakon o šol

stvu sicer dovoljuje, da lahko 
ustanove za izobraževanje od
raslih ustanove mimo držav
nih organov tudi družbene 
in gospodarske organizacije, 
itazen tega so ljudski odbori 
dolžni finansirati te ustanove, 
prav tako pa je odobreno, da 
jo možno zanje uporabljati 
sredstva iz skladov za kadre.

Vendar dosedanje pojmova
nje prosvetnega sistema in 
izobraževanja ni moglo priti v 
sklad z novim podožajjem, V 
katerem šolska oblika, čeprav 

, še nadalje najpomebnejša, ni 
več edina oblika izobraževa
nja. Zato morajo delavske uni
verze še zmeraj dejansko 
iskati »svoje pravice«, se pra
vi ureditev svojega statusa.

Ne formalno pravna, 
temveč korenita 

ureditev
Toda v dosedanjih razpra

vah so vprašanje statusa de
lavskih univerz v glavnem 
omejevali na njegovo formal
no pravno atran. Pozabljali 
so, da je delavske univerze 
formirala naša družbeno poli
tična in gospodarska praksa 
oziroma potrebe našega celot
nega razvoja. Njihova dejav
nost je postala sestavni del 
tega razvoja, s tem pa tudi 
boja za nove socialistične 
družbene odnose, za storilnoat 
in za višjo življenjsko in kul
turno raven delovnih ljudi.

Delavske univerze torej ni
so nastale na podlagi dekreta. 
Niso jim bile vnaprej predpi
sane oblike dela in programi, 
niti niso bili za njihovo dejav
nost posebej pripravljeni in iz
šolani kadri, voditelji, preda- 
vateljii itd. Razen tega te uni
verze niso razvijale raznovrst- 
116 dejavnosti, niso bile usta- 
n ovi j ene zato, da bi delile 
spričevala, da bi dajale »rang«. 
Delavske univerze so od prvih 
začetkov pa vse do donašnijiih 
dni ostale neformalne, izven 
strogo določenih okvirov. Za 
ljudi, ki so doumeli sodobni 
značaj izobraževanja, je bilo 
to nekaj novega. Pri drugih je 
nastala zmeda zato, ker to ni
so bile »kliširane« ustanove in 
ker sp delale brez običajne 
»prosvetne uniformiranosti«, 
brez »odobritve« višjih orga
nov in podobno.

Čedalje večji pomen 
izvenšolskega 
izobraževanja

V sodobnih razmerah šola 
hi in ne more biti edina izo
braževalna ustanova. Izven- 
šolske metode izobraževanja 
■— tako imenovano dopolnilno 
izobraževanje je čedalje po
membnejše; še več. dopolnilno

izobraževanje bo, kot poudar
ja program ZKJ, v daljnji pri
hodnosti. dobilo prednost pred 
rednim šolskim izobraževa
njem. V tej luči je treba pre- 
soati tudi vlogo in status de
lavskih univerz, katerih de
javnost bo 'izvirala iz njihove 
specifične družbene dn izobra
ževalne funkcije.

Delavske univerze delujejo 
in bodo delovale tudi v bo
doče predvsem v smeri izo
braževanja neposrednih 
proizvajalcev v najširšem smi
slu. Izkustvo, se pravi 
znanje in sposobnosti, pridob
ljene v življenjski praksi, in 
potrebe v zvezi z njimi, bodo 
še nadalje temelj tega izobra
ževanja. Temu se morajo pri
bližati in prilagoditi tudi vse
bina, oblike in metode. Tako 
določena funkcija in metoda 
Izobraževanja na delavskih 
univerzah terja izdelavo pro
grama na podlagi ugotovlje
nega stanja v delavnem ko
lektivu, na podlagi znanja in 
možnosti delavcev, ter. šolanje 
»predavateljev«, ki se bodo 
hkrati pozitivno okoriščali ta
ko s teorijo kot s prakso, ki 
bodo maksimalno na tekočem, 
kar zadeva dogodke in spre- 
membne v praksi sami.

Po drugi strani pa se mora
jo delavske univerze še bolj 
demokratizirati, tako 
glede procesa izobraževanja, 
kakor glede upravljanja in vpli

vanja na njihovo dejavnost. Te 
univerze po svoji funkciji brez 
popolne demokratizacije niti 
be bi mogle biti tisto specifično, 
kar so, se pravi, ne bi mogle 
biti neposredno kos stalnim 
perečim potrebam določenega 
območja in podjetja.

Njihova organizacija in ob
lika upravljanja morata biti 
potemtakem tako zasnovani, 
da omogočata stalen in nepo
sreden vpliv vseh zainteresi
ranih proizvajalcev, družbe
nih. gospodarskih, znanstve
nih, prosvetnih in drugih či- 
niteljev oziroma izvajanje de
javnosti, ki je za določeno ob
močje najnujnejša. Samo na 
ta način zagotavljeni vpliv in 
pravica vseh teh činileljev, da 
neposredno usmerjajo delav
ske univerze, da odobravajo 
njihovo dejavnost in progra
me, da jih naglo in učinkovito 
spreminjaijo — lahko napravi
jo te ustanove še bolj živ
ljenjsko sposobne in jih še 
bolj približajo delovnim lju
dem. Ce bi kdorkoli predpiso
val sheme, bi to bolj škodilo 
kot koristilo razvoju delav
skih univerz. S tem pa vseka
kor ne želimo reči, da ni mož
na skupna vsebina in da ni 
možna djavnost, izvirajoča iz 
podobne osnove.

Objektivno nujna demokra
tizacija delavskih univerz, ki 
se bo po svoji lastni logiki 
borila, da se te ne bi spreme
nile v zaprte ustanove, po

dobne šolam, bo zahtevala ne
dvomno tudi pri upravlja- 
n j u delavskih univerz veliko 
širše pristojnosti za njihove 
organe kot organe družbenega 
upravljanja, širše, kot jih 
imajo dosedanji šolski in njim 
podobni odbori. Zato se bo tu
di v organih upravljanja in 
strokovnih telesih (odbori ali 
komisije za posamezne smeri 
izobraževamjia) povezovalo tu
di demokratično upravljavsko, 
in strokovno delo.

Specifično delo — 
specifični položaj

Teh nekaj specifičnih značil
nosti delavskih univerz kot 
teritorialnih ustanov za izo
braževanje neposrednih proiz
vajalcev zadoistuje, da spozna
mo tudi specifičnosti njihove
ga .statusa. »Ureditev« tega vse
kakor ne bi bila oblika prora
čunske ustanove ali družbene 
organizacije. Nasprotno, pod
lago za ureditev je dala dose
danja praksa in zato mora 
ureditev sloneti samo na zelo 
široko zasnovanem družbeno 
demokratičnem upravljanju,

Kjer je to potrebno, je treba 
pravne formalnosti prilagoditi 
tej naravni vezi in ne smemo 
dovoliti, da bi karkoli odvzelo 
delavskim univerzam tisto 
življenjsko dinamičnost in 
praktičnost, ki je zanje značil
na. Takšna ureditev statusa 
ne zanemarj a vsestranskih o b- 
veznosti teritorialnih in 
vertikalnih prosvetnih ter go
spodarskih organov in organi
zacij do teh ustanov. Nasprot
no. njihov pogoj je to. Zlasti 
velja to za nenehno prizade
vanje vseh teh činiteljev, da bi 
Izboljšali kvaliteto dela teh 
univerz, jim strokovno poma
gali, omogočili strokovno iz
popolnjevanje njihovih sode
lavcev itd. To tudi pomeni, da 
naj za gmotno vzdrževanje de
lavskih univerz skrbe ljudski 
odbori in gospodarske organi
zacije, pri čemer mor a biti po
glavitno merilo družbena vlo
ga In učinkovitost univerz.

Poudariti je treba, da brez 
neposrednega sodelovanja sin
dikalnih organizacij in dejav
nosti delavskih univerz le-te 
ne bodo mogle izpolniti svoje 
vloge, se pravi postati samo-

40 let dela Cvetka Kri
stana v delavskih pro

svetnih organizacijah
Cvetko Kristan, urednik 

Kmečke knjige v Ljubljani, 
slavi te dni lep delovni jubi
lej: 40 let že deluje pri delav
skih prosvetnih društvih »Svo
boda« in drugih delavskih pro
svetnih organizacijah. Z delom 
je pričel taikoj po koncu prve 
svetovne 'vojne, ko se Je ob
navljalo delo Svobode. Leta 
1919 je bil med soustanovitelji 
Delavskih telovadnih enot, 
ustanovljenih za pospeševanje 
telesne vzgoje med delav
stvom. Leta 1921 se je udeležil 
v petčlanski delegaciji I. če
škoslovaške delavske Olimpi- 
ade v Pragi, leta 1925 1. med
narodne delavske Olimpiade 
na Dunaju. V teh letih je so
deloval v Svobodi (1919-20), v 
Kresu, v drugi in tretji Svo
bodi, v Pod lipi in še v raznih 
revijah in delavskih listih. Bil 
je več let predsednik nadzor
nega odbora Delavske telova
dne in kulturne zveze »Svobo
da«, tajnik Delavsko kmečke 
prosvetne in podporne jednote, 
več let predsednik Zadružne 
založbe itd. Deloval je v Svo
bodah šiška, Jesenice in Slo
venski Javornik ter mnogo 
predaval po raznih krajih Slo
venije.

Cvetko Kristan deluje mnogo 
tudi z našimi izseljenci. 2e v le

tih 1927—1930 je bil tajnik de
lavske Izseljenske lige, zdaj 
pa je že več let predsednik 
nadzornega odbora Slovenske 
izseljenske matice, član ured
niškega odbora mesečnika za 
Izseljence »Rodna gruda« in 
predsednik njenega kulturno
zgodovinskega odseka.

Poleg tega Je tov. Cvetko 
Kristan, ki ima za seboj 40 
plodnih let dela v raznih de
lavskih organizacijah, še danes 
marljiv v raznih množičnih in 
drugih organizacijah. Tudi kot 
publicist je neumoren. Jubi
lantu želimo še mnogo plodnih 
in zdravih let.

pod okriljem družbenih orgia- Stojne specializirane ustanove
— f   1 • J«. —L, ^ 1 — • a »J 4 X1 v, , 4-y-vl 4 « X CN VS «-vl r/-, v-\ _nizacij in ob vsestranski pod
pori le-jfeh.

Zvetza sinidikatov — kot 
ustanovitelj delavskih univerz 
in kot organizacija delavskega 
razreda, je nedvomno najbolj 
poklicana, da ostane tista od
govorna sila. ki bo ob vse
stranskem sodelovanju drugih 
činiteljev najbolje' zagotovila 
uspešno dejavnost in nadaljnji 
razvoj teh ustanov. To nam
reč,, kot smo že rekli, ni v na
sprotju niti z zakonoma o šol
stvu niti s splošno veljavnimi 
načeli o skrbi celotne skup
nosti za delavsko izobraževa
nje.

in činitelj družbeno ekonom
skega procesa im njegovih no
silcev.

Spričo vsega tega delavske 
univerze niso in niti ne more
jo biti šolam istovetne ustano
ve. Niso in niti ne morejo biti 
izključno pedagoške ustanove. 
Pač pa so in morajo čedalje 
bolj postajati zbirališče 
dejavnosti strokovnjakov in 
znanstvenikov, sociologov, psi
hologov, pedagogov, kultumo- 
prosvetnih ustanov in družbe
nih organizacij, se pravi vseh 
tistih, kj so neposredno zain
teresirani na iteobraževanju 
odraslih. Stipe Tonkovič

Zagrebško Delavsko univerzo obiskuje 6000 delavcev 
in nameščencev

Vsebina študija - 
PROIZVODNJA

Med delavskimi univerza
mi, ki so doslej dosegle naj
več uspehov pri izobraževanju 
delavcev, je nedvomno tudi 
Radničko sveučilište v Zagre
bu. Organizacija te ustanove 
je taka. da lahko slehernemu 
zainteresiranemu delavcu na
glo in učinkovito pomaga pri

KLJUČ IMAJO V ROKAH KOMUNE
Jugoslovan gre samo petkrat na leto v kino — Za 
18 milijonov prebivalcev 1400 kinematografskih dvo
ran — Dva predloga, kako odstraniti kinematografsko

»stanovanjsko krizo«
Zbiralci zgodovinskih zanimivosti imajo za

beleženo zanimivost, ki utegne biti zdai videti 
Paradoksalna. Beograjčani so gledali kinemato
grafske predstave pred New Torkom, Retrogra- 
<k>nv, Dunajem, Bukarešto in mnogimi drugimi 
evropskimi prestolnicami. Neka pariška ekipa s 
komaj rojenimi »živimi slikami« je križarila po 
Evrcipi in zašla tudi na Balkan. Tedanji novi- 

je, občudujoč to »še nikoli videno čudo«, 
leta 1893 predlagal, naj dobi glavpo mesto male 
Erbije stalno kinematografsko dvorano.

Danes je novinar, ko piše o najpopularnejši 
Umetnosti 20. stoletja, v resnici začuden. Beo- 
grad in Zemun imata dejansko mani kinemato
grafskega prostora kot pred vojno. Na pet Beo
grajčanov je pred vojno odpadel en sedež, v ki- 
bsmatografskih dvoranah pa pride zda' na 10 
kmdi en ,sedež.

Paradoks je očiten. Domača kinematografija 
dosegla pri proizvodnji umetniških filmov 

eyropsko povprečje (letno posnamemo 20 igra- 
mti’ in 220 dokumentarnih filmov), pri kinofi- 
s?ciii Pa smo nekje pri dnu evropske lestvice.

sak Jugoslovan gleda letno povprečno 5 fil- 
Jumr, medtem ko gre Nemec letno 15-krat v 

Francoz 10-krat Italijan 13-krat. Anglež 
»a 28-krat.

Čeprav takšne primerjave vedno ne ustre- 
aro, vendarle kažejo, da pri nas filmska umet- 

151 od Ame,ri,ke do Burme osvojila mill- 
- de ljudi, nima dovolj domačega občinstva, 

k pred vojno simo imel; pri 16 milijonih pre

bivalcev 413 kinematografskih kino dvoran In 
nekaj nad 20 milijonov gledalcev. Zdaj pa, ko 
je kinematografija postala dejansko umetnost 
milijonov, emo po kulturni revoluciji dobili še 
1000 kinematografov. Kinematografi so imeli 120 
milijonov obiskovalcev.

Številka je veličastna, toda varljiva. Stati
stični podatki razkrivajo protislovje med našo 
ustvarjalno in reproduktivno kinematografijo. 
Imamo namreč domače filme, odkupujemo tuje 
filme, nimamo Pa toliko gledalcev, kolikor bi. 
jih moralo biti.

Delavska središča nimajo dovolj 
dvoran

To je najbolj o-čitno v naših velikih mestih. 
Kinematografske dvorane so skoncentrirarne v 
mestnem središču in malo jih je (ko bi imel 
Beograd 100 kinematografov, ne bi bilo veliko, 
saj šteje že nad 700.000 prebivalcev). Beograj
ski ljudski odbor je, zavedajoč se kinematograf
ske »stanovanjske krize«, dodelil letos 162 mili
jonov din za dograditev teh novih kinematogra
fov. Ena dvorana bo v središču mesta, dve pa 
v predmestju. Ta odločitev 1e sicer nepravil
na. zakaj ravno tako imenovana »predmestja«, 
delavska središča so brez kinematografov — ta
ko v Beogradu kot v ostalih naših velikih me
stih.

če bi napravili anketo v katerem koli več
jem kraju in na velikem gradbišču, bi ugoto

vili, da se delovni ljudje tam že leta in leta 
pritožujejo, da nimajo kje prebiti prostega ča
sa. Pred dvema letoma so podobno anketo na
pravili v Srbiji. Pokazala je, da kihofikacija 
v naši deželi zaostaja in da se je naša repro
duktivna kinematografija znašla v resnem po
ložaju. Značilen je tale podatek Iz ankete: v 
vasi Lipe nekaj kilometrov od Smedereva (ka
kih 50 km od Beograda) malone noben vaščan še 
svoj živi dan ni gledal filma. Ljudi, ki so sto
pili v kinematografsko dvorano, bi lahko pre
šteli na prste.

Kako razvozlati »kinofikacijski 
vozel«

V naši državi imamo 385 občin brez kinema
tografa, v 494 občinah pa imajo PO en kino. Da 
bi bil ta podatek jasnejši, ne bo odveč, če ome
nimo, da ima Jugoslavija 1102 naselij z več kot, 
5.000 prebivalci.

Zvezni Izvršni svet je nedavno sprejel odlok, 
da je možno kinoprojektorje nabhvitl neposred
no pri proizvajalcu proti triletnemu odplačilu. 
Olajšava je torej- tu. Zdaj je vprašanje, ali se 
bodo komune mogle in želele zainteresirati in 
kinoflcirati svoja področja ali pa bodo prepu
stile filmsko politiko v prosveti in kulturi na
ključju. #

Lahko domnevamo, da bo prišlo do spora 
in pomanjkanja pobude, da bodo zastavili vrsto 
vprašanj, na primer: Kaj pa dvorane, kje naj 
jih vzamemo? Ta »obremenilna objektivna oko
liščina« je za delovne kolektive, delavske uni
verze, zadružne domove, za večja naselja res 
težavna. Vendar ni nerešljiva.

Kaj je z montažnimi dvoranami?
Dva predloga sta, kako priti do dvorane. 

Pred nekaj leti je neka tuja tvrdka ponudila

naši repoduktlvni kinematografiji montažne ki
nematografske dvorane s 500 do 5(100 sedeži In s 
klimatskimi napravami. Nismo jih mogli ku
piti. ker je primanjkovalo deviz. Toda sami 
imamo podjetja za montažne gradnje (v Zavi- 
dovičih, v Zagrebu, Beogradu itd.). Mar te »to
varne hiš« ne bi mogle odkupiti licenc? Ali pa 
bi njihovi inženirji projektijgli podobne dvo
rane. Bojazen, da kupcev ne bo, je neuteme
ljena. Komune velikih industrijskih in rudar
skih središč, pa tudi manjših mest, bodo na
posled prisiljene zagotoviti kinematografske 
dvorane svojim prebivalcem.

Druga rešitev so potujoči kinematografi. 
Zdaj jih imamo pri nas 1300, vendar so skon
centrirani po okrajnih središčih. Do leta 1064 
je predvideno, da bomo nabavili še 1500 takšnih 
kinoprojektorjev in 350 agregatov. To je ne
dvomno malo. Preveč je malih zaselkov, novih 
gradbišč in tako se bodo potujoči kinematografi 
porazgubili v teh širjavah. Ne bodo mogli po
stati razširjevalci filmske kulture med ljudmi, 
katerim je film kot sodobna množična umetnost 
namenjen.

Od prvega domačega flima. »Slavica«, deni
mo, »Miss Stone«, je minilo dvanajst let. To je 
dovolj, da bi razumeli: brez kinofikacije ni 
domače kinematografije in ni kinematografije 
sploh. Puljski filmski festival, edinstven na 
svetu po tem, ker gleda predstave tako imeno
vana filmska množica v prastari areni, bo ne
smiseln brez‘novih milijonov gledalcev, ki bi 
doma videli vse, kar je možno in kar je trgba 
videti iz filmske umetnosti.

Ko se je pojavila na platnu »Slavica«, smo 
rekli: »Film čaka pred vrati«.

Minilo je že desetletje, toda ta vrata še niso 
odprta na stežaj.

Ključ imajo v rokah komune!
D. O.

strokovni, splošni, družbeno
politični im estetski izobrazbi.
S tem je ta ustanova v naj
večji tnožni meri prava d e- 
l a v s k a univerza. Letos obi
skuje zagrebško delavsko uni
verzo 6000 delavcev in name
ščencev.

Značilen je duh, v katerem 
poteka delo na tej delavski 
univerzi. Zmeraj je pričujoča 
živa želja, da bi šli globlje in 
dlje pri ustvarjanju možnosti 
za delovnega človeka, da bi se 
lahko učil, oziroma da bi v 
raznih oblikah dobival pomoč 
pri strokovnem ali splošnem 
izobraževanju.

Tako je že postala praksa, 
da sodelavci univerze odhaja
jo v podjetja in tovarne im 
analizirajo potrebe kolektivov, 
kar zadeva izobraževanje nji
hovih članov. V obratu, na de-, 
lovnih mestih se pogovore z 
delavci, se zanimajo za njiho
ve želje, možnosti, zahteve itd. 
Na. podlagi takšnih praktičnih 
potreb in svojih ugotovitev 
napravijo sklepe, načrte in 
delovne programe univerze. 
To omogoča povezavo med te
orijo In prakso im zagotavlja 
trajen, resen odnos delavcev 
do univerze, potem ko že 
začno obiskovati razne semi
narje In tečaje, pa tudi takšen 
odnos delavske univerze do ti
stih, ki z zaupanjem gledajo 
na njeno dejavnost.

Primer temeljitosti v delu 
te univerze je vsekakor tudi 
tako imenovano »testiranje« — 
ugotavljanje znanja sleherne
ga novega obiskovalca univer
ze, da bi določili, katere ob
like izobraževalnega dela po
sameznikom najbolj ustrezajo. 
Tako se obiskovalci univerze 
postopoma bolje uče, po drugi 
strani pa je s tem olajšano 
stolicam univerze učinkoviteje 
še delo, saj se skupine obisko
valcev med seboj veliko bolj 
izenačujejo, in posredovanje 
znanja je spričo tega enako
mernejše in uspešnejše.

Delavsko oziroma družbeno 
upravljanje je pokazalo, da je 
potrebna nova smer izobraže
vanja — izobraževanje, za 
upravljanje. To je s slehernim 
dnem čedalje važnejša naloga. 
Tudi tu je zagrebška delavska 
univerza dala pobudo. V sode
lovanju s sindikalnimi organi
zacijami in organi upravlja
nja sistematično proučuje eko
nomsko izobrazbo delavcev, ki 
je eden izmed osnovnih pogo
jev za uspešno sodelovanje v 
delavkem samoupravljanju.

S to nalogo se ukvarja cen
ter za izobraževanje uprav
ljavcev. Njegova dejavnost je 
usmerjena izključno na člane 
delavskih svetov in upravnih 
odbor op. Do konca letošnjega 
leta bo seminarje delavskega 
sveta absolviralo nad 2700 
ljudi. Tudi pri tem delu se 
univerza orientira po potre
bah in zahtevah prakse. Tako 
na seminarjih tega centra pro
učujejo najbolj pereče teme: 
sistem obračuna osnovnega 
dohodka po enoti proizvoda, 
nove gospodarske ukrepe v le
tošnjem letu. sestavo tarifnih 
pravilnikov itd.

Zanimiva je anketa, ki jo 
je izvedla univerza v 142 pod
jetjih kovinske stroke, da bi 
tako ugotovila, koliko delov
nih kolektivov skrbi za izo
braževanje svojih članob in 
kako so organizirali kadrov
sko službo. Tudi to te. ena ^ 
med raznovrstnih poti in na
činov, ki jih univerza uporab* 

'Ija, da bi svojo dejavnost neneh
no vsklamla z zahtevami pro
izvodnje in bila kos perečim 
in akutnim potrebam praktAč* 
nega življenja. P. IVIC
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DOGODKI V SVETU
OD TEDNA DO TEDNA

Opozorilo 
škotskih rudarjev

Delegacija škotskih rudarjev 
je 26. februarja obiskala bri
tanski parlament, kjer je z 
laburističnimi poslanci raz
pravljala o položaju o britan,- 
Ekj premogovni industriji. Bri
tanska vlada je namreč skle
nila da bo spričo premogovne 
krize, ki je močno prizadela 
tudi Veliko Britanijo, zaprla 

I SO premogovnikov, od teh 20 
na Škotskem. Število brezpo
selnih se bo s tem močno 
dvignilo in preseglo 5 odstot
kov vseh zaposlenih, v vlad
nih krogih trde, da bodo pre
mogovnike moralj zapret; zato, 
ker so nerentabilni. Škotski 
rudarji Pa sodijo, da je za 
takšno stanje kriva predvsem 
britanska vlada, k; bi morala 
rešiti problem z modernizaci
jo, ne pa z zapiranjem teh 
rudnikov.

V Italiji
je zavladala desnica
Italijanska skupščina je 27. 

februarja zvečer izglasovala 
zaupnico desničarski krščan- 
skodemokratskl Segnijevi vla
di. Za zaupnico je glasovalo 
333 poslancev krščanskodemo- 
kratske itn liberalne stranke, 
dveh monarhističnih strank in 
fašistične stranke, proti zaup
nici pa 284 poslancev komunj- 
stiične, socialistične, socialno
demokratske in še liberalne 
stranke. Zagovorniki nove 
italijanske vlade, zlasti pred
stavniki velekapitala, so opra
vičevali ustanovitev koalicije 
Italijanske desnice z »nevar
nostjo ljudske fronte«, ki boj
da »grozi« Italiji. Govorniki 
levičarskih strank pa so med 
parlamentarno razpravo po
udarjali, da predstavlja sedanja 
vlada najbolj desničarske kro
ge v dežel; in da pomeni ko
rak nazaj, saj se je odrekla 
celo prejšnjemu Fanfanijeve- 
mu programu. Generalni . se
kretar Komunistične ^partije 
Italije Palmiro Togliatti je v 
svojem govoru med drugim de
jal: '»Italijanske ljudske mno
žice. čakajo težki boji. Zato 
mordmo ustvariti pogoje za no
vo večino levičarskih strank. 
Komunistična partija ne pred
laga niti fronte niti frontne 
politike, temveč samo zahteva, 
naj se demokratične, progre
sivne sile združijo na podoben 
način, kakor so se združile v 

- letih protifašističnega odpora.«

Nova stranka 
v Belgijskem Kongu
V Leopoldvillu, glavnem me

stu Belgijskega Konga, je bila 
ustanovljena nova protikolo- 
nialna stranka, kj, se imenuje 
»Gibanje za preusmeritev pre
bivalstva Konga«. Ta stranka 
se zavzema za ustanovitev ve
like neodvisne afriške države, 
kj bi obsegala Belgijski Kongo, 
novo republiko Kongo v Fran
coski Ekvatorialni Afriki, por
tugalsko kolonijo Angolo ter 
ebklavo Kabindo. »Gibanje za 
preusmeritev prebivalstva Kon
ga« je pozvalo ljudstvo na obeh 
straneh reke Konga, naj zdru
ži svoja prizadevanja za usta
novitev enotne neodvisne dr
žave.

Belgijska časopisna agencija 
poroča iz Leopoldvillb, da je 
v zadnjih dneh prišlo do. nere
dov v mestu Thysvillu. Doma
čini, pristaši osvobodilnega gi
banja Konga, so napadli vozila 
vojaške policije In na cestah 
postavili barikade.

Makarios se je vrnil 
na Ciper

Nad sto tisoč ciprskih Grkov 
je preteklo nedeljo navdušeno 
pozdravilo svojega voditelja 
Makariosa, ko se je po trilet
nem izgnanstvu vrnil v domo
vino. Ob prihodu na letališče 
v Nikosiji je Makarios izjavil: 
»Zmagal; smo. Ciper je svobo
den. Seme, ki smo ga posejali, 

. je dalo bogato žetev.« Navdu
šeni množici pa je med dru
gim dejal: »vaše trpljenje je
omogočilo vstajenje naše de
žele. V vašem boju za ^obodo 
je bilo mnogo heroje-^,, nad 
vsem; pa je bil Georgije Gri- 
vas.« Povedal je tudi, da se bo 
z Grivasom, voditeljem cipr
skih upornikov, v kratkem se
stal. Pozval je vse prebivalce 
Cipra, Grke in Turke, naj po
zabijo na razprtije in z zdru
ženimi močmi ustanoviJjo ci
prsko republiko.

V ponedeljek, 2. marca, so Ci
prski Grk; praznovali in z zbo
rovanji ter manifestacijami po
zdravljal) ustanovitev ciprske 
republike in vrnitev Maka
riosa iz pregnanstva. Zaprte so 
bile vse šole in tovarne.i de
lavnice/ trgovine in uradi.

Kolonialno naselje 
v Njflsi

Tisti angleški konservativci 
in rasistični voditelji Srednje- 
afriške federacije, kj, so v za
četku preteklega tedna napo
vedovali, da bodo s policijo in 
vojsko v nekaj dneh »pomiriili«

Njaso, so se ušteli. Njasa še 
vedno zahteva izstop iz Sred- 
njeafriške federacije, v kateri 
vlada peščica belih priseljen
cev, ustanovitev avtonomne de
žele z demokratično vladavino, 
kj naj v bližnji prihodnosti po
stane neodvisna. V mestu Li- 
longveju je zadnje dni febru
arja prišlo do več spopadov 
med člani Afriškega nacional
nega kongresa in britanskimi 
enotami. Ker Britanci niso 
mogli razgnati domačinov, so 
z letal; metali nanje solzilne 
bombe, medtem pa so vojaki 
strejalj v množico. Dva črnca 
sta bila ubita, več jih je bilo 
ranjenih. Naslednje dnj so po
slali v Njaso nove vojaške 
okrepitve in pozvali evropske 
priseljence, naj - primejo za 
orožje. Potlej s0 neredi Iz
bruhnili v Clguri in Zombi. 
Prvega marca so poklicali na 
pomoč celo britansko vojsko 
iz Tanganjike.. Vsak dan pri
hajajo iz Njase vesti o novih 
spopadih.

Kritika
poljske državne uprave

Član politbiroja Centralnega 
komiteja Poljske združene de- 
layske partije Jeri .Morawsk: 
je pretekli četrtek opozoril dr
žavno upravo, naj zboljša svoj 
odnos do delavskega samo
upravljanja in bolj spoštuje 
predloge delavcev. Morawski 
je izjavil, da omalovaževanje 
delavskih glasov in omalovažu
joč odnos do delavskega samo
upravljanja kršita predpise ob
veznega zakona, zavlačevanje 
In nemarnost pr; reševanju 
predlogov delavcev Pa so de
janja, ki škodujejo gospodar
stvu tn političnim razmeram v 
deželi.

Moskovski predlog 
za konferenco 

zunanjih ministrov
Sovjetska zveza je odgovori

la zahodnim velesilam, da 
sprejema njihov predlog o kon
ferenci zunanjih ministrov, ki 
naj bi razpravljala o nemškem 
vprašanju. V sovjetski noti je 
rečeno, da je moč sklicati kon
ferenco zunanjiji ministrov 
ZDA, Sovjetske zveze, Velike 
Britanije, Francije, Poljske in 
Češkoslovaške, če vlade zahod
nih sil še niso pripravljene so
delovati na konferencj, na naj
višji ravni, ki bi pripravila 
mirovno pogodbo z Nemčijo in 
uredila status zahodnega Ber
lina. Sovjetska vlada izjavlja, 
da se strinja s predlogom vlad 
ZDA, Velike Britanije in Fran
clje, naj bj na koferenci sode
lovali tudi predstavniki Zvezne 
republike Nemčije in Nemške 
demokratične republike. Meni 
pa, da bi bilo koristno določiti 
za konferenco zunanjih mini
strov rok največ dveh do treh 
mesecev. Sod; tudi, da je mo
goče sklicati konferenco šefov 
vlad že aprila na Dunaju a)! 
v Ženevi.

Stavka v Rodeziji
Kakih 1500 delavcev, ki gra

dijo hidrocentralo pri Karibu 
na reki Zambez; v Rodeziji j je 
3. marca znova začelo stavkati. 
Delavci so stavkali že prejšnji 
teden in zahtevali, naj jim zvi
šajo mezde za dela pod zemljo 
ter zboljšajo delovno zaščito, 
ker je v predoru, kj ga gradijo, 
prišlo do nesreče, v kateri je 
bilo ubitih 14 domačinov In 3 
belci. Ob koncu minulega te
dna so jitn obljubili, da jim 
bodo zvišali mezde, zato so se 
vrnili na delo. Ker pa potiej o 
svoj^ obljubi niso hoteli niče
sar slišati, delavcj znova na
povedali stavko.

Ogorčenje v La Pazu
V La Pazu, glavnem mestu 

Bolivije, je minuli ponedeljek 
prišlo do demonstracij, ki se 
jih je udeležilo nekaj deset 
tisoč ljudi. Demonstranti so 
razbili okna na poslopju ame
riške informuilvne službe in 
poškodovali avtomobile pred 
hišo. Demonstracije so nastale 
zaradi članka v ameriškem te
dniku »Time«, ki predlaga, naj 
bi Bolivijo likvidirali kot sa
mostojno državo.

Nehru o socializmu 
v Indiji

Predsednik indijske vlade 
Djavaharlal Nehru je minulj 
teden'v predavanju »Indija da. 
nes in jutri« poudaril, da je 
socializem edina pot k ure
ditvi gospodarskih problemov 
dežele. Nehru je dejal, da se je 
kapitalizem preživel in da se 
danes ves svet z vsemi silami 
zavzema za socialno pravico In 
enakost. »Kapitalizem je bil 
lahko primeren v prejšnjem 
času in nedvomno sj je takrat 
pridobil nekaj zaslug, toda svet 
je že prerase! to obdobje svo
jega razvoja. Potemtakem mo
ramo razviti višji družbeni 
red, bolj v skladu z moderni
mi tokovi in razmerami, v ka
terem ne bo toliko konkurence, 
pač pa mnogo več sodelova
nja.«

©

Uspeh belgijskih rudarjev
Sporazum med sindikati, vlado in delodajalci 

zagotavlja zaposlitev rudarjem Borinagea

Na cestah belgijskih mest ni več barikad in rudarji 
se spet spuščajo v svoje jame. Toda le za kratek čas. Po 
31. maju bodo utihnili kompresorji in pnevmatična kla
diva ne bodo več ropotala v tistih rudnikih v pokrajini 
Borinage, ki so jih že prej sklenili zapreti in zaradi 
česar je prišlo do ene najbolj ogorčenih povojnih stavk 
v Belgiji. Medtem ko se je stavka — ki so se ji razen 
rudarjev pridružili tudi številni drugi delavci ,— širila 
in grozila, da se bo spremenila v splošno stavko vsega 
belgijskega proletariata, so predstavniki sindikata, vlade 
in delodajalcev nenadoma dosegli kompromis.

Prevladuje vtis, da se bel
gijski sindikati niso dovolj od
ločno zavzeli'za rešitve, ki bi 
nudile boljša zagotovila ne sa
mo rudarjem, ampak tudi 
ostalim delavcem, ki jih je 
posredno prizadela premogov
na kriza. Zato lahko pričaku
jemo, da se bodo spori in spo
padi v belgijskem go<spodar- 
stvu nadaljevali in da bo pre
mogovna kriza še precej časa 
povzročala zaskrbljeno^ bel
gijskega delavskega gibanja. 
Stavka belgijskih rudarjev do
kazuje, da se je v zahodno
evropskih deželah zaostril raz

redni boj, solidarnost in sode
lovanje dragih delavcev v tej 
stavki pa opozarjata, da je ves 
proletariat pripravljen na po
dobne akcije.

Tudi v ostalih deželah Ev
ropske skupnosti za premog in 
jeklo razmere niso nič boljše. 
Pred nekaj meseci se je v 
skladiščih tako imenovane 
»Male Evrope« nakopičilo 55 
milijonov ton neprodanega 
premoga. Odnos do te krize 
pa je v posameznih deželah 
različen. Žahodnonemška vla
da je na primer zvišala carine 
in jih uporabila. kot zaščitni

ukrep proti uvozu ameriške
ga premoga. Na protestnem 
zborovanju v Bohumu je 
100.000 rudarjev opozorilo 
bonnsko vlado, da se je znašla 
dežela pred »ekonomskim Sta
lingradom«. V Franciji so ru
darjem skrajšali delovni čas. 
V Veliki Britaniji leži v skla
diščih nad 20 milijonov ton 
neprodanega premoga. V vseh 
zahodnoevropskih deželah je 
vedno več nezaposlenih, de
lavske mezde so vedno manj
še, le dividende akcionarjev v 
industriji premoga se niso 
spremnile.

Delavske zahteve, naj vlada 
preloži svoj sklep o zapiranju 
nerentabilnih rudnikov da za
četka prihodnjega leta, niso 
sprejeli, vendar so delodajalci 
in vlada zagotovili sindika
tom, da bodo vsi odpuščeni 
delavci zaposleni v novih in
dustrijskih podjetjih do konca 
letošnjega leta. Medtem bo dr7 
žava izplačevala odpuščenim 
rudarjem 90 0/« njihovih mezd. 
Stavka se je torej končala s 
kompromisom, ki rudarjev ni 
povsem zadbvoljil, saj vemo, 
da so med stavko z demon
stracijami in množičnimi zbo
rovanji zahtevali, naj vlada 
nacionalizira rudnike. Te za
hteve pa vlada sploh ni hote
la lišati. Pomočnik generalne
ga sekretarja Generalne kovr 
federacije dela Belgije je iz
razil nezadovoljstvo rudarjev 
nad začasno rešitvijo spora s 
temile besedami; »Naš cilj smo 
dosegli le delno... Mi pa ne 
bomo odstopili od naših os
novnih zahtev. Se. naprej bo
mo zahtevali nacionalizacijo in 
pritiskali na kapitalistični re
žim, ki mora doživeU globoke 
reforme.«

Belgijski socialisti so v zad
njem času zelo resno opozar
jali na nevarnost, ki grozi nji
hovi deželi zaradi ekonomske 
recesije, ki se je najprej poja
vila v ZDA, kasneje pa razši
rila tudi v deželah Zahodne 
Evrope. |

Belgija je že od leta 1953 
član Evropske skupnosti za 
premog in jeklo. V tej skup
nosti pa zavzema Belgija 
slabši položaj kot vsi drugi 
njeni partnerji. Tona belgij
skega premoga je na primer 
za 90 do 130 belgijskih fran
kov dražja kot tona nemškega 
premoga. Skupnost je v minu
lih petih letih s subvencijami 
pomagala belgijskim rudni
kom,, da bi vzdržali tujo kon- j 
kurenco. Sedaj, ko subvencij 
ni več, rudniki ne morejo 
vzdržati konkurence, pa so 
sklenili, da jih bodo zaprli. 
Zato socialistični sindikati 
predlagajo naconalizacijo rud

nikov, kar bi omogočilo nji
hovo modernizacijo in prepre
čilo samovoljo delodajalcev, ki 
skrbe le za svojd lastne intere
se — za povečanje že tako vi- . 
šokih dobičkov.

Skupnost za preiiiog in je
klo ima pravico, da v krizah 
zmanjša proizvodnjo premoga 
v posameznih deželah, lahko 
pa celo priporoči nacionalnim 
vladam, naj zaprejo nerenta
bilne rudnike. Belgijska vlada 
je sklenila, da ne bo odobrila 
investicij, s pomočjo katerih 
bi rudniki postali rentabilni, 
in se je zatekla ki »rešitvi«, ki 
ničesar ne rešuje—• odločila se 
je, da bo zaprla nerentabilne 
rudnike. Po mnenju belgijskih 
sindikalnih voditeljev pa je 
pravi vzrok za zapiranje rud
nikov dejstvo, da morajo dr
žave — članice Skupnosti — 
kljub krizi uvažati ameriški 
premog, zato se jim ne splača 
proizvajati več kot potrebu
jejo. Policija z gasilskimi brizgalnami In puškami proti »upornikom«

»LEADERIZEM« V MEHIŠKIH
SINDIKATIHMehika sodi med tlsrte deže

le, v katerih so sindikati po
glavitne in edine pomembne or
ganizacije delavčev. Delavske 
partije so neznatne tako po šte
vilu članstva kot po vlogi v 
družbeno političnem življenju.

Mehiški sindikati posvečajo 
največ pozornosti zboljšanju 
gmotnega položaja delavcev. Pri 
tem poudarjajo, da življenjska 
raven delavcev ne ustreza stop
nji industrijskega razvoja deže
le. Toda sindikalna dejavnost v 
tej ameri je često otežkočena, 
včasih pa tudi ohromljena spri
čo stališča in ravnanja nekate
rih sindikalnih voditeljev. Po
samezni sindikalni voditelji na
mreč zlorabljajo svoj položaj in 
paktlrajo z delodajalci, pri če
mer sklepajo donosne kupčije

na škodo delavcev. Takšni sin
dikalni voditelji, ki so zapustili 
pozicije delavskega razreda, »o 
se spremenili v oporo deloda
jalcev proti delavcem. Tak po
jav v sindikatih so delavci ime
novali »leaderizem«. Drugače 
rečeno, s tem izrazom označu
jejo izrojevanj© In korumpira- 
nje stodikalnšR voditeljev.,

V nekaterih sindikatih je ta 
pojav eden izmed glavnih pro
blemov. Od tega, kako bo- ure
jen, je odvisno, koliko bodo sin
dikalne organizacije kos svoji 
poglavitni nalogi — varovanju 
koristi delavcev. Zato je razum
ljivo, da sindikalno članstvo ni 
ravnodušno do takšnih pojavov. 
Kako globoko pa lahko zazeva 
prepad med sindikalnimi vodi
telji in članstvom, pa je poka-

Proti atomski smrti
Japonska je prva dežela na 

svetu, ki je preživela strahote 
atomske bombe, in povsem ra
zumljivo je, da se japonsko 
ljudstvo odločno upira atomski 
vojni in z množičnimi protesti 
opozarja ne samo vlado svoje 
dežele, temveč ves svet na ne
varnost, ki preti človeštvu.

Pred nedavnih« se je v Tokiu 
sestal japonski svet proti atom
ski in hidroigenski bombi, raz
pravljal o sedanjih mednarod
nih razmerah in o razvoju sve
tovnega protiatomskega gibanja 
ter izdelal obsežen program 
mednarodnih protiatomskih ak
cij, ki jih bodo letos organizi
rali na Japonskem. Svet je po
zval vse dežele, naj v teh akci
jah sodelujejo. Poslal je tudi 
pismo Centralnemu svetu Zveze 
sindikatov Jugoslavije, v kate
rem je med drugim rečeno: 
»Čestitamo vam, ker se tako ak
tivno zavzemate za ohranitev 
svetovnega miru in za odstrani
tev nevarnosti nuklearne vojne«.

V odgovoru na to pismo je 
predsednik Centralnega sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije, 
tovariš Svetozar Vukmanovič 
poudaril, da jugoslovanski sin
dikati z velikimi simpatijami In 
odobravanjem spremljajo priza
devanja japonskega Sveta proti 
atomski in hidrogenskl bombi, 
da bi pomagal preprečiti stra
hote nove Vojne m uporabo 
atomske energije v vojne na
mene. Jugoslovanski sindikat: 
odločno nasprotujejo atomskim 
eksperimentom. Vsi delavci na
še dežele so in bodo vedno pod
pirali tiste sile na svetu^ ki se 
zavzemajo za odstranitev nevar
nosti atomske vojne.

Tudi Zvezni odbor SZDL je 
pred dnevi odgovoril japonske
mu Svetu, da jugoslovanski na
rodi s simpatijami, spremljajo 
njegove protiatomske akcije in 
izrazil prepričanje, da te akcije 
koristijo boju za mir in pomaga
lo odstranjevati nevarnost nove 
vojne. Zvezni odbor SZDL je 
poslal tudi pozdravno pismo or
ganizatorjem velikega proti

atomskega shoda, ki je bil 1. 
marca v japonskem mestu Jaj- 
zu, sklicali pa so ga v spomin 
na,japonske ribiče, ki jih je 
^pred petimi leti, po poizkusni 
eksploziji bidrogensike bombe, 
zajel val smrtonosnega radio
aktivnega prahu. V pismu je re
čeno, da ta tragični dogodek 
opominja vse človeštvo na ne
varnost, kj mu preti, in ga po
ziva, naj prepreči atomsko uni
čenje.

Program letošnjih protiatom
skih akcij na Japonskem pred
videva, da bodo v začetku avgu
sta organizirali velik »medna
rodni pohod miru« v Hirošimo, 
kjer bo 6. avgusta — ob štiri
najsti obletnic 1 prve atomske 
eksplozije na svetu, ki je uniči
la to mesto — zborovanje dele
gacij in posameznikov z vsega 
sveta. Udeleženci tega pohoda 
se bodo lahko sestali z ljudmi, 
ki so preživeli eksplozijo prve 
atomske bombe in od katerih 
so mnogi' še vedno v bolnišnici 
za atomske bolezni.

Japonski Svet proti atomski 
in hidrogenskl bombi poudarja 
v svojem pismu, da so zahteve 
gibanj proti atomski oborožitvi 
skoro v vseh deželah enake in 
da manjše razlike v pogledih 
nikakor ne smejo ovirati aktiv

nega sodelovanja. Zato bo Svet 
organiziral v Hirošimi medna
rodni seminar, ki se ga bodo 
udeležili ugledni voditelji proti
atomskih gibanj. Na seminarju 
ne bi razpravljali o različnih 
pogledih in metodah boja posa
meznih nacionalnih gibanj, am
pak o tistem, kar vsa ta gibanja 
združuje; izmenjali bi izkušnje 
in govorili o sodelovanju, o 
skupnih prizadevanj Ih.

Protiatomske akcije, ki jih bo 
letos organiziral japonski Svet 
proti atomski in hidrogenskl 
bombi, bodo brez dvoma močno 
odjeknile po vsem svetu in vno- 
več opozorile pristaše atomske 
diplomacije, da človeštvo potre
buje mir, ne pa atomske in hl- 
drogenske bombe.

zala lanskoletna železničarska 
stavka. Stavka je izbruhnila za
to, kejTgener^ln§ .dlrOkP lift Že-. 
leznic ih sekretariat za delo ni
sta hotela priznati novega sin
dikalnega vodstva, ki j,e bilo iz
voljeno v duhu sindikalnega 
statuta. S' svojo intervencijo so 
oblasti hotele obdržati staro 
vodstvo. Nasprotujoč temu po
segu, so železničarji začeli stav
kati, stavka je trajala malone 
teden dni in v njej je sodelova
lo malone 60 tisoč delavcev. 
Skoraj ves železniški promet je 
bil ohromljen (mehiške železni
ce prepeljejo okrog 70 tisoč pot
nikov dnevno). Stavko so pre
kinili šele, ko so se predstavni
ki stavkajočim sporazumeli s 
predsednikom republike o raz
pisu novih volitev. Te volitve 
so bile pod vodstvom komisije, 
v kateri sta bila po dva pred
stavnika novega in starega sin
dikalnega vodstva in en pred
stavnik sekretariata za delp. 
Novo vodstvo je bilo spet izvo
ljeno.

Stavka je po svojem pomenu 
presegala okvire sindikata že
lezničarjev. Njen odmev je bilo 
čutiti v vsej deželi in bila je 
spodbuda za čiščenje sindikatov, 
Iz katerih so izločili nedemo
kratične voditelje, katerih po
litika ne ustreza koristim de
lavcev. Nekateri desničarski 
krogi, ki zagovarjajo politiko 
»čvrste roke« nasproti sindika
tom. so obdolžili novo vodstvo 
železničarskega sindikata, da je 
sovražno vladi. Toda te obdol- 
žitve je predsednik vodstva Va- 
lejo javno demantiral. Po obi-

Stavka perujskih 
rudarjev končana

V Peruju je bila 2. marca 
končana stavka 13.000 rudarjev, 
zaposlenih v največjem peruj
skem rudniku »Chero de 
Pasco«, kj je last Američanov. 
Stavka se je začela 17. febru
arja. Rudarji so zahtevali, naj 
jim zvišajo mezde za 50 %■ 
Predstavniki vlade so posredo
vali v sporu in končno so se 
dejodajalcj, in voditelji stavke 
sporazumeli o novih mezdah, 
ki bodo večje za 22 odstotkov.

ZVEDELI SMO ■ ■■

.. • da. so v Peniju ustano
vili Združeno delavsko zve
zo. V novi zvezi so sindikati 
rudarjev, gradbenih in kme
tijskih delavcev, kovinarjev 
in drugi.

... da je Gvineja pristopi
la k Mednarodni organiza
ciji dela. Gvineja je osem
deseta dežela, ki se je vklju
čila v to organizacijo.

... da so se začela pri
pravljalna dela za izgradnjo 
prve jeklarne v Severnem 
Vietnamu. Dograjena bo le
ta 1960 in imela bo zmoglji
vost 100 tisoč ton jekla let
no. S kasnejšo razširitvijo 
je predvidena letna proiz
vodnja 200 tisoč ton.

... da je Nizozemska bila 
dvajseta dežela, ki je ratifi
cirala mednarodno konven
cijo o odpravi prisilnega 
dela. Nizozemska je na po
dlagi tega svojega dejanja

dolžna uveljaviti določbe 
konvencije tudi v vseh svo
jih kolonijah.

... da so v Kanadi odpu
stili 12 tisoč delavcev letal
ske industrije, potem ko je 
vlada sklenila ustaviti pro
izvodnjo lovskih letal z nad
zvočno hitrostjo »Arrow CF 
-105«.

... da je predsednik ka
merunske vlade Amado Ai- 
džu izjavil na zasedanju 
OZN, da Kamerun, potem 
ko bo postal neodvisen, ne 
bo zahteval priključitve k 
francoski skupnosti, ker bi 
to pomenilo »paradoksalen 
korak nazaj«.

... da je Indonezija pod
pisala sporazum s Poljsko o 
kreditu v višini pet milijo
nov dolarjev. Poljski kredit 
bodo uporabili za izgradnjo 
štirih ladjedelnic, odplačali 
pa ga bodo v enajstih letih.

sku pri novem predsedniku r»- 
publike Lopezu Mateosip je iz

javil: »Prišel sem pozdravit no
vega predsednika republike Lo- 
peza Mateosa. Brez pridržkov 
sem na njegovi stran,! in govo
rice, da so železničarski sindi
kati sovražni vladi Luiza Cor- 
tineza, so docela iz trte Izvite. 
Naši sovražniki so drugje, med 
drugim je to sindikalna korup
cija«.

Neki drugi primer iz življe
nja sindikatov kaže v določeni 
meri, kako vse se lahko kaže 
nesoglasje med vodstvom in 
članstvom sindikata. Sindikalno 
organizacije delavcev cestne že
leznice so sklicale sestanek svo
jega članstva 2. oktobra lani, da 
bi na njem obravnavali zahtevo 
po zvišanju plač. Toda vodstvo 
tega - sindikata jim ni dovolilo 
uporabiti prostorov, v katerih 
imajo običajne sestanke in je 
celo poklicalo policijo, da je 
preprečila delavcem vstop v 
sindikalni dom.

Eden izmed vzrokov nastanka 
»leaderizma« v sindikatih tiči 
vsekakor v sami strukturi le- 
teh. V sindikalnih statutih je 
med drugim tako imenovana 
določba o »odpustitvi zaradi iz- . 
ključiitve«. Ta daje sindikalne
mu vodstvu možnost, da zahte
va od delodajalca, da odpusti 
tistega delavca, ki ne izpolnju
je smernic vodstva, oziroma 
delavca, ki je bil izključen iz 
sindikatov ali je zapustil sindi
kalno organizacijo. Ko so spre
jemali federalni zakon, zakon o 
delovnih odnosih in sindikatih 
— to je bilo leta 1931 — so 
klavzulo »o odpustitvi zaradi 
izključitve« obrazložili s potre
bo. da je treba zagotoviti enot
nost sindikatov. Toda zdaj v 
Mehiki ni sindikalne enotnosti. 
V tej deželi nimajo niti enotne 
sindikalne centrale, niti enotnih 
strokovnih zvez, pač pa obsta
jajo številne konfederacije, fe
deracije in zveze. Ta določba je 
omogočila posameznim sindikal
nim voditeljem, da jo na vs» 
mogoče načine izkoriščajo.

O »leadarizmu« kot mehiškem 
družbenem problemu so obširno 
pisali. Tako Rosendo Salazar v 
svoji obširni študiji »Leaderjl 
in sindikati (1953) opisuje, kako 
sindikalni voditelji zlorabljaj0 
svoj položaj: »Voditelji sindi
kalnih organizacij po podjetji'] 
si prisvajajo članarino... Od 
uprave podjetij zahtevajo izre
dne nagrade. Pri delovnih sp°' 
rih pred arbitražo paktirajo 1 
delodajalčevimi advokati in ^ 
kolektivnih pogodb kujejo do- 
b iček...»

Toda sodeč po stališču žele* 
zničarjev im nekaterih drug"1 
sindikatov — električarjev 10 
petrolejskih delavcev — prihaJ9 
boj za odpravo »leaderizma« v 
novo fazo, za katero je značilna 
težnja po demokratizaciji sindi
katov. .

S. Redžepag1®
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Belgijski časnik o skupnem trgu

Slab start
Belgijski delavski časnik »La gauche« Toda konec polne zaposlenosti ni pove- 

odbjavlja peki gornjim naslovom uvodnik o zan samo z procesijo, nevarnost je celo, da 
evropski ekonomski integraciji, v katerem bo brezposelnost ostala tudi v dobi ponov- 
piše med drugim tole: nega oživljanja gospodarstva, kot se to

»Ni koristno, če hodimo kakor mačka 
okrog vrele kaše: era Skupnega trga se je 
začela v izjemno neugodnih razmerah za 
delavski razred naše dežele in zahodne 
Evrope sploh. V neugodnih razmerah pred
vsem na političnem torišču: prvič po osvo
boditvi v nobeni izmed šestih dežel 
evropske gospodarske skupnosti ni več na 
krmilu delavska, socialistična stranka.«

Ali je to posledica naključja pri volit
vah? Tega ne verjamemo. Bolj smo prepri
čani, da to dejstvo priča o značilnem raz
voju. Kapitalizem je bil leta 1944 močno 
omajan in prevzet od paničnega strahu 
pred komunizmom je bil takrat priprav
ljen močno popustiti.

Napaka je bila v tem, da je tisto, kar 
je bistveno v kapitalizmu, ostalo nedotak
njeno. Spričo tega se je kapitalizem spet 
postavil na noge in se utrdil. Zdaj mu ni 
treba več skrivati značaja svoje oblasti 
pred očmi ljudstva. Kapitalizem raje vla
da sam kakor preko posrednikov.

Nato pridejo na vrsto neugodne razmere 
gospodarstva: polna zaposlenost, ki je bila 
praktično zagotovljena v raznih stopnjah 
v zahodni Evropi — izvzemši v Italiji — 
že nekaj let, je zdaj ogrožena. Do tega je 
prišlo v glavnem zavoljo recesije. Recesija 
je prišla ravno o pravem času, da je olaj
šala delo velekapitala, da bi »ozdravil« bol
ne gospodarske panoge na račun delavcev.

zdaj dogaja v ZDA. To je posledica tega, 
ker racionalizacija in avtomatizacija indu
strije ali kmetijstva napredujeta hitreje kot 
ekspanzija trga in tekoče proizvodnje. Raz
vijajoče se gospodarstvo tako ne absorbira 
»sproščene« delovne sile.

In naposled so tu neugodne razmere na 
socialnem torišču. Organizacije delodajal
cev, njihovi medsebojni sporazumi, karteli 
in nove družbe nastajajo s prepletanjem 
finančnih skupin šestih dežel — vse to se 
je zdaj namnožilo na ozemlju Skupnega 
trga. Bruselj je postal njihovo središče, še 
preden je postal uradno središče Skupnosti. 
Ta razvoj je z vidika delodajalcev docela 
normalen. Toda z vidika delavskega razre
da je nevaren. Delodajalcem namreč daje 
trdnost, enotnost gledišč in, recimo celo, 
enotnost mednarodne akcije, katero sindi
kalno gibanje pogreša.

V teh okvirih torej in samo v teh okvi
rih je treba presojati problem. Borba sin- , 
dikatov v okviru Skupnega trga je pred
vsem boj za skupne socialne in ekonomske 
interese. Ta boj presega okvire politične ■ 
pripadnosti ali doktrinarnih razlik. Evrop
ski delavci imajo samo eno sredstvo za 
obrambo proti gigantski koordinaciji de
javnosti delodajalcev, ki je bila sedaj spro
žena: vpostaviti enotnost sin
dikalne akcij e brez izjeme, da 
bi učinkovito delovali v vseh šestih 
deželah.«

Razgovor s člani 

alžirske sindikalne 

organizacije SKE DELAVCE
POVEZUJEJO ISTE TEŽNJE

Prijetno je spoznanje, da se 
naš| gostje počutijo kakor med 
svojimi, kakor na svoji zemlji. 
To smo zvedeli v prijateljskem 
razgovoru, ki smo ga imeli ob 
koncu bivanja članov alžirske 
sindikalne delegacije, tovariše
ma Embarekom Džilianijem in 
Budisom Safijom. V ozračju 
prisrčnosti in neposrednosti, 
ki ga niso motili uradni okviri, 
sta nam voditelja alžirskih 
sindikatov govorila o bodočem 
sodelovanju Splošne zveze al
žirskih delavcev (KITA) z ju
goslovanskimi sindikati, o vti
sih iz naše dežele, 0 družbeni 
vlogi sindikatov afriških dežel 
in o perspektivah za ustanovih 
tev vseafriške sindikalne or
ganizacije.

TESNEJŠE SODELOVANJE 
Z NAŠIMI SINDIKATI

S posebnim zadovoljstvom 
sta nam tovariša Djiilanj in 
Safi povedala, da so se na za
ključnih razgovorih z voditelji 
Centralnega sveta ZS domenili, 
da bodo medsebojno sodelovar 
nje razširili in obogatili z no
vimi oblikami. Tako pričaku
jejo, da bosta še letos dva vo

ditelja zunanje delegacije 
UGta prišla za tri mesece na 
obisk v našo deželo, da b; se 
podrobneje seznanila s politič
nim in družbenim razvojem v 
Jugoslaviji ter s strukturo in 
dej avnostjo jugoslovanskih 
sindikatov. Druga dva bosta 
proučevala sistem našega soci
alnega zavarovanja in usposab
ljanja strokovnih kadrov, med
tem ko bo eden posvečal po
sebno pozornost delu ustanov

takšno uniformo kot Jugoslo
vanski partizan.

Ker doslej alžirski narod 
spričo dolgotrajne kolonialne 
vladavine nj mogel iz svojih 
vrst izšolati dovolj strokovnih 
kadrov, skrbi UGTA posebej za 
t0 da bj se čimveč ljudi stro
kovno usposobilo, da bi jutri v 
svobodni Alžiriji bili kos go
spodarskim im družbenim na
logam. Zato je bilo na razgo
vorih z voditelji CS ZSJ govo

f \
FIDEL CASTRO - PREDSEDNIK VLADE

KITAJSKA IN JEKLO
Na razširjenj seji politiblroja 

CK KP Kitajske avgusta leta 
1958 so sprejeli sklep o pove
čanju jeklarske proizvodnje s 
planiranih 6,240.000 na 10,700.000 
ton do konca leta 1958. S tem 
So dejansko sklenili, da bodo 
leta 1958 natopili dvakrat več 
jekla kakor leta 1957, ko je 
znašala proizvodnja 5,350.000 

Ta sklep je izpolnjevala 
armada 60 milijonov kmetov, 
delavcev, vojakov, nameščen- 
eev, starcev, žensk in mladine 
in tako so natopili okrog tri 
milijone ton jekla.

Povezovaje moderni in tra
dicionalni kitajski način pro
izvodnje jekla in z mobilizaci
jo vseh notranjih virov, so v 
‘bitkj za jeklo« uveljavljali 
najrazličnejše načine za prido
bivanje te kovine. Kakor gobe 
Po dežju so zrasle v vseh po
krajinah peči za taljenje rude, 
ha novo ustanovljene komune 
so med seboj tekmovale vi pro
izvodnji jekla po starem nači
nu, organizirali so množične 
kampanje za iskanje in kopa
nje rude, prevoz le-te do peči 
in naposled kampanje za delo 
okrog samih peči.

Mimo glinastih peči vzbuja 
pozornost tip male peči s pro
stornino 13 kubičnih metrov in 
z letno zmogljivostjo 5000 ton 
odlitkov. Izgradnja takšne pe
či traja okrog petdeset dni, 
gradi jo pa okoli 200 ljudi. Da 
bi zagotovili normalno, proiz
vodnjo v njej, je potrebnih 
okrog 700 ljudi.

Izgradnja pečj praviloma ni 
terjala nobenih ppsebnih inve
sticij -iz skladov organov. Obi
čajno so razpisali lokalno po
sojilo z rokom nekaj let in z 
določenimi obrestmi (ponekod 
okrog 6 odstotkov) ali Pa so 
kmetijske zadruge , kasneje 
ljudske komune, dale sredstva 
za izgradnjo peči.

ISKANJE IN KOPANJE RUDE
Iskanje rude, kopanje le-te 

in prevoz do peči je imelo po 
številu udeležencev, orjaški In 
doslej po svetu edinstveni 
množični značaj. Tako je na 
primer 1. novembra 1958 v po
krajin} Kvantung pri tem delu 
sodelovalo okrog 7 milijonov 
kmetov, delavcev, državnih na
meščencev, vojakov in študen
tov. Tega dne, je poročala

vilo ljudi, ki kopljejo in pre
važajo rudo, gorivo in izdelke. 
Lahko pa domnevamo, da je 
pri teh delih zaposlena večina 
delovne sile 60 milijonov ljudi, 
kateri na različne načine so
delujejo pri pridobivanju jekla.

PREVOZ RUDE IN JEKLA
Za prevoz rude, goriva in 

jekla uporabljajo vsa prevozna 
sredstva in človeško delovno 
silo. Za prevoz uporabljajo ra
zen železnice, kamionov in la
dij tudi čolne, potniške avto
mobile, kolesa In motorna ko
lesa, traktorje, lojtrnike, cize, 
osle, mezge konje in vozičke. 
Dejstvo da septembrski proiz
vodni plan ni bil izpolnjen, so 
razlagali z dejstvom, da je bil 
transport ozko grlo. Zato so 
razdelitev transportnih sred
stev, njihovo uporabo In ce
lotno organizacijo dela pri 
transportu prevzeli partijski 
komiteji.

DELEŽ DROBNE • PROIZVOD
NJE V SKUPNI JEKLARSKI 

PROIZVODNJI
Na Kitajskem so leta 1958 

proizvedli okrog 11 milijonov 
ton jekla. V nasprotju z napo-

V SENCI BRANDENBURŠKIH VRAT

zaposlenega znašala 40.909 kg 
jekla in tako jasno vidimo, 
kakšno mesto zavzema drobna 
proizvodnja v celotni jeklarski 
proizvodnji. Spričo tega nasta
ne tudi vprašanje ekonomič- 

inosti in koristnosti takšnega 
dela za kitajsko gospodarstvo 
v celoti. Popotniki, ki so obi
skali Kitajsko, so opazili, da je 
spričo velikega števila delov
ne sile, angažirane prj jeklar
ski proizvodnji in zavoljo pre
obremenjenosti transporta pri
šlo do zastoja pri kmetijskih 
delih, do propadanja letine na 
poljih, do zaostankov pri grad
nji nasipov, prekopov in vod
nih rezervoarjev.

LETOS — 18 MILIJONOV TON
Plan proizvodnje jekla za 

letošnje leto je še ambicioz
nejši od lanskega, v njem je 
predvidena proizvodnja 18 mi
lijonov ton jekla. V tej zvezi 
je razumljivo vprašanje, kakš
na bo vloga drobne proiz
vodnje ,

V kitajskem tisku že dlje 
časa ne pišejo o majhnih gli
nastih pečeh, ki so jih nehali 
gradit) pred VI. plenumom 
CK. Prav tako ne omenjajo več 
velikih ;n množičnih akcij za 
proizvodnjo jekla. Stavek v re
soluciji šestega plenuma CK, 
da podjetja lokalne industrije 
ne podcenjujejo lokalno izdela
nega jekla, posredno daje oce
no kvalitete tega jekla. V re
soluciji je dalje poudarjeno, da 
bodo jeklo pridobivali tudi v 
prihodnje na aha načina — 
moderno in tradicionalno.

Z. Pavlovič

Vodja kubanskih upornikov 35-letni advokat Fidel Castro 
ie bil po zmagi uporniških čet najprej imenovan za vrhov
nega poveljnika kubanske armade, nedavno tega pa ga je 
predsednik kubanske republike dr. Urrutia postavil za 
novega predsednika kubanske vlade. Novo dolžnost je 
Fidel Castro sprejel 16. februarja. — Na sliki: predsednik 
dr. Urrutia podpisuje Fidel Castrovo novo Imenovanje.

za izobraževanje delavcev. To 
pomeni, da se bo v bližnji pri
hodnosti pri nas mudilo pet 
alžirskih sindikalnih vodite
ljev, ki se bodo seznarjiii z 
raznimi področji družbenega 
in političnega življenja v naši 
(ježeli.

Sodeč po tistem, kar sta nam 
povedala "tovariš Djilani in 
Safi, izvira zanimanje alžirskih 
delavcev im članov sindikatov 
za razvoj v Jugoslaviji pred
vsem iz občudovanja osvobo
dilnega boja naših narodov ter 
jugslovanske revolucije In iz 
določenih podobnih pogojev, v 
katerih se alžirski- narod bori 
za narodno osvoboditev. Ta 
misel je tov. Djillani simbolič
no izrazil z besedami, da alžir
ski felah nosi malone prav

ra tudi o tem, da bo skupina 
alžirskih delavcev prišla v Jur 
goslavijo na strokovno izpo
polnjevanje v naše tovarne in 
kmetijska posestva. Tako si 
bodo alžirska delavci ne samo 
pridobili potrebne izkušnje in 
znanje, marveč sklenili tud; 
nova prijateljstva in pripo
mogli, da bodo ljudje bolje 
spoznali boj alžirskega naroda 
im delavskega razreda. Takšno 
medsebojno spoznavanje pa bo 
samo po sebi spletlo še trdnej
še niti prijateljstva im razu
mevanja.

— KAKO DOLGO BO NEKI SE TAKSNO VREME?...

TALILNE PECI
- nkviru kampanje »skok na- 

ei« so izdelali okrog 700.000
^ajhnih peči. Med temi pečmi
.velike razlike. Pretežno so
Zlai!la4le iz g,Ii'ne’ d® se jih in hitro zgraditi,, za

izgradnjo niso potreb- 
nikakršne Kovinske ’ kon- 

hiv C^e’ n^i kakšne posebne 
gj. est'cije, Potrebni sta samo 
Uj in delovna sila. Toda 
Peč' dvaiset*mi različnimi tipi 
pr 1’,.So tudi takšne, ki so ria- 
U). v*iene iz opek, s kovinski-
hovreŠetkami in roinimi me- 
UQ,* . aii Pa z elektromotorji, 
tistr?zžirjena vrsta peči je 
Sod*’ k* 30 napravijo iz starega 
glj® Za bencin, oblepljenega z 
tho?0 katerem trdijo, da je 
kij^110 v njem pridobiti do 1500 
Pa jekla), razširjene
»m 0 tU(li majhne glinaste po- 

s Pr°izvodnjo 10 do 15 kg 
4 dnevno.

agencija Nova Kitajska, so pri
dobili 870.000 ton surovega že
leza. V pokrajini Junan je 
istega dne topilo železo [n jek
lo nad štiri milijone ljudi.

Tudi žensk je bilo veliko pr! 
tem delu. V pokrajinah Cek- 
jang jn Anhvej je delalo okrog 
920.000 žensk, v pokrajini Hu- 
nan pa 600.000. V pokrajini 
Sečuan skrbe za okrog 300 peči 
izključno ženske. Pri tem po
udarjajo, da so z ustanovitvijo 
ljudskih komun nad 20 milijo
nov žensk osvobodili gospo
dinjskih del, da bi lahko so
delovale v kampanji »velikega 
skoka« naprej.

Pri odkrivanju nahajališč 
rude 'in pomoči pri proizvod
nji jekla sodeluje tudi nad 10 
tisoč univerzitemlh profesor
jev in študentov tehnologije, 
ki jih je na to delo poslala par
tija.

Ni znano niti približno šte-

vedmi, da bo delež drobne 
proizvodnje zavzemal 30 od
stotkov skupne jeklarske pro
izvodnje, je v poročilu o izpol
nitvi gospodarskega plana za 
leto 1958 agencija Nova Kitaj
ska navedla, da so velika pod
jetja sodelovala pri izpolnitvi 
plana jeklarske proizvodnje s 
80 odstotki, S tem se je delež 
drobne proizvodnje omejil na 
20 odstotkov, oziroma približ
no na tri milijone ton.

Ce bj želeli izračunati pro
izvodnjo na enega zaposlenega 
(Vštevši tudi delovno silo v ru
darstvu in transportu) bi se 
pokazalo, da je proizvodnja je
kla v drpbni industriji znašala 
povprečno 30 kg jekla na za
poslenega.

Ta podatek lahko primerja
mo s produktivnostjo v kitaj
skem modernem jeklarskem 
kombinatu v Anšanu, v kate
rem j« leta 1958 proizvodnja na

METLA ZA LASTNI PRAG
Kitajski tisk nas Je spet »razve

selil« z novo novico. Po kitajskih 
srednjih in visokih šolah ter na 
univerzah so namreč začeli uva
jati tudi pouk »modernega revizi
onizma«, primer tega revizionizma 
pa Je — to Je jasno — Jugoslavi
ja. Natančneje rečeno, na deseti
ne milijonov kitajskih mladih lju
di se bo moralo učiti, da Je Jugo
slavija baje izdala marksizem in 
leninizem in postala »nevarno le
glo modernega revizionizma«, »im
perialistična agentura« in podobno.

Kaj pa Je pravzaprav revizioni
zem in kje Je ta Jugoslavija, ko
liko ljudii živi v njej, kakšna Je 
bila njena neposredna minulost 
in kaj se v njej v resnici dogaja, 
tega kitajski dijaki in študentje 
ne bodo zvedeli. Sicer pa to za ki
tajske voditelje niti ni važno. Za
nje je bistveno, da še bolj raz
vnamejo protijugoslovansko gonjo, 
da bi ta še bolj koristila njihovim 
notranjim in zunanjim ciljem (ki 
niso v nikakršni zvezi z Jugosla
vijo in našim »revizionizmom«), 
zavoljo katerih so to gonjo tudi 
sprožili. O tem vsekakor priča 
tudi dejstvo, da napadi na Jugo
slavijo zavzemajo v kitajskem ti
sku in političnem življenju več 
prostora in vodilnejše mesto, kot 
mnogi notranji, pereči problemi 
Kitajske.

Vendar ne kaže, da bo ta pred
met trajno sestavni del učnega 
načrta na Kitajskem. Vesti, ki 
prihajajo iz te dežele pričajo, da 
kitajski voditelji kaj hitro pro
glasijo za krivoverstvo tisto, kar 
so tako rekoč še včeraj imeli za 
aksiom marksizma-leninizma. In 
obratno. Nekaj časa je nagrajeva
nje po zaslugah temeljno načelo 
socializma, čez hip Pa to načelo 
proglase za malomeščansko, da bi 
ga malo kasneje spet proglasili za 
pogoj družbenega razvoja.

Morda bi bilo dobro, če bi bil 
»modemi revizionizem« kot obve
zni predmet v kitajskih šolah 
metla za pometanje pred lastnim

pragom. Ne bi nas presenetilo, če 
bi v bližnji prihodnosti slišali, da 
so »modemi revizionizem« uvedli 
kot obvezen predmet v osnovne 
šole.

BUSINESS
Prišlo Je že malone v pregovor, 

kako donosno je biti sindikalni 
funkcionar v ZDA. To potrjujejo 
tudi nedavno objavljeni podatki 
o plačah posameznih ameriških 
sindikalnih funkcionarjev. Pred
sednik sindikata električarjev Ja
mes Carrie dobi na primer blizu 
22.500 dolarjev letno, predsednik 
združenih sindikatov jeklarskih 
delavcev MacDonald pa znatno 
več — okrog 50.000 dolarjev letno. 
Pa vendar je videti, da mu je tu
di to premalo. Nedavno je namreč 
v upravi tega sindikata zaposleno 
osebje zahtevalo povišico zase in 
za svojega šefa MacDonalda. Tak
šna zahteva je seveda- povzročila 
med delavci ogorčenja.

Nekateri prej objavljeni podatki 
kažejo, da dobi predsednik želez
ničarskega sindikata Harrison ce
lo 76.000 dolarjev letno, predsed
nik združenega sindikata rudarjev 
Joe Louis pa 50.000 dolarjev letno.

Tudi voditelji drugih sindikatov 
imajo plače, ki so deset in celo 
petnajstkrat višje od plač dobro 
plačanih delavcev.

Ni treba pripominjati, kakšne 
so družbene posledice tako neso
razmerno visokih plač sindikalnih 
funkcionarjev. Takšne plače so 
nedvomno plodna tla za razvoj in 
krepitev sindikalne birokracije, za 
katero sindikati postanejo dono
sen business. nekakšno podjetje 
za prodajo delovne sile kapitali
stom.

»VAS SISTEM NAJBOLJE 
USTREZA TEŽNJAM 

DELAVCEV«

Ko je pomenek nanesel na 
splošne vtise med desetdnev
nim bivanjem v našj deželi, 
sta tovariša Djilani in Safi lz»- 
javila, da so bilj zanju še po
sebej zanimivi stiki s člani de
lavskih svetov in sindikalnih 
organizacij ter s predstavniki 
komun. »Vaš sistem delavskega 
upravljanja,« jerekel tov. Dji
lani, »najbolje ustreza demo- 
kraaiijl in težnjam delavcev. 
Dobili smo vtis, da delavci 
član) delavskih svetov dobro 
poznajo svoje delo in da so 
stvarni, neposredni uprav
ljavci.«

Tovariš Safi je še posebej 
poudaril, da so opazili da igra
jo sindikalne organizacije veli
ko vlogo pri harmoničnem de
lovanju delavskih svetov in 
drugih organov in organizacij v 
podjetju, prav tako pa tudi pri 
šolanju dinamičnih in sposob
nih kadrov. »Na nas je napra
vila močan vtis zrelost sindi
kalnih kadrov in njihova tež
nja, da najdejo takšne metode 
dejavnosti in takšne ureditve, 
ki so maksimalno prilagojene 
realnim potrebam in možno
stim« — je pripomnil tovariš 
Safi.

Posebno 'pozornost zasluži po 
mnenju alžirskih sindikalnih 
voditeljev naš komunalni si
stem. Tovariš Djilani je pouda
ril, da je nanj napravila močan 
vtis visoka stopnja decentrali
zacije, dosežena v našj, deželi, 
načelo neposredne demokracije, 
uveljavljeno v naših komunah, 
možnost volivcev, da interve
nirajo in sprožijo svoje pred
loge in da odpokliče] oodborni- 
ke. »Prj vas je še psebej zago
tovljeno stalno posvetovanje z 
volivci in nenehni stiki z 
njimi.«

Ob koncu svojega izvajanja o 
vtisih iz naše dežele, sta alžir
ska sindikalna voditelja pri
pomnila, da naše izkušnje za
služijo pazljivo proučevanje in 
da so lahko koristne za izgrad
njo novega družbenega sistema 
v svobodni Alžiriji. »Kakor vi, 
tako tudi mi upoštevamo svo
bodo osebnosti, demkracijo ia 
voljo ljudstva,« je rekel tov. 
Djilani.

DELAVCI SO GLAVNINA
OSVOBODLNE VOJSKE

V nadaljnjem razgovoru sta 
tovariša' Djilani in Safi lju
beznivo ustregla naši prošnji, 

-naj nam podrobneje spregovo
rita o sodelovanju delavskega 
razreda Alžirije v osvobodilnem 
boju. Potem ko je izjavil, da je 
ravno delavski razred, posebej 
še kmetijski proletariat glavni
na osvobodilne armade, je tov. 
Djilani z nekaj besedami podal 
zgodovinski oris njenega dose
danjega položaja. Po francoski 
okupaciji Alžirije pred več kot 
sto leti, so dotedanje kmete po
stopoma , spremenili v proletar
ce, Zemljo, ki so jo imeli, so 
jim nasilno odvzeli in sčasoma 
je prišla v roke francoskih na
seljencev in velikih družb. 
Kmetje so postali delavci na 
lastni zemlji. Delajo od zore 
do 'mraka, po štirinajst ur 
dnevno, nobene socialne zašči
te niso deležni, mezde pa jim 
enostransko določajo francoski 
koloni. Mezde deloma izplaču
jejo v naturi, deloma v denar
ju. Mimo tega je v vrstah va
škega proletariata velika brez
poselnost, ki je še zlasti pove
čana spričo mehanizacije vele
posestev. Zato mora mnogo 
Alžircev s trebuhom za kruhom 
v Francijo. Tam sodijo alžir- 

1 ski delavci med delavce nižje 
kategorije. Najbolj težaške in 
najbolj nesnažne posle opravlja
jo, plačani so slabše in žive v te
žavnih stanovanjskih in sploš
nih razmerah. »Razumljivo je,« 
je pojasnil tov. Djilani, »da ti 
delavci ne žele bit) v istem 
položaju kot pred revolucijo. 
Zato zahtevajo agrarno reformo 
in človeka dostojne življenjske 
razmere. Važno vlogo v druž
benem življenju dežele hočejo 
igratj in uresničiti z revolucijo 
tako na ekonomskem kot soci
alnem področju.«

Tovariš Djilani je zatem pri
pomnil, da tudi tisti industrij
ski delavci, ki ne sodelujejo 
neposredno v bojih, podpirajo 
osvobodilno gibanje. To prihaja 
zlasti do Izraza v številnih 
akcijah, stavkah in sabotažah, 
namen katerih je oslabiti fran
cosko gospodarsko moč in po
spešiti osvoboditev dežele.

SINDIKATI IN PREBUJANJE 
AFRIKE

Ker se naši ljudje močno za
nimajo za dogajanja na afri
ški celini smo prosili tovariša 
Djilanija in Safija naj nam po
vesta svoja dognanja, gaj sta 
lahko od blizu spremljala pre
bujanje ljudstev tudi v ostalih 
afriških deželah. »Sindikati so 
že odigrali veliko vlogo,« — sta 
nam rekla — »v političnem in 
vojaškem boju za narodno 
osvoboditev, na primer v Tuni
ziji in Maroku. Prav gotovo 
Imajo tudi sindikatii v tistih 
afriških deželah, ki še niso po- 
stale neodvisne, veliko nalogo, 
biti podoben boj In bdeti, da 
bodo sadove tega boja res do
bile delovne množice. Brez go
spodarske in socialne revolu
cije osvoboditev namreč ne 
more biti popolna. Sodim, da 
so sindikati v afriških deželah 
poglavitna gibalna sila revolu
cionarne čuječnosti.«

Alžirska sindikalna voditelja 
sta nam na koncu rekla, da če
dalje bolj prihaja do izraza 
splošna želja afriških delavcev, 
da bi sindikalno gibanje zdru
žili in da bi ustanovil}, vse- 
afriško sindikalno organizacijo, 
do česar bo morda prišlo že v 
bližnji prihodnosti. Vžlic na
rodnostnim razlikam druži de
lavce v Afriki isto trpljenje, 
ki sta jim ga vsilila imperia
lizem In kolonializem, povezani 
so v istem boju za neodvisnost. 
To So vsi elementi ki jih zdru
žujejo,« je rekel tovariš Djilani 
jn pripomnil, da je UGTA med 
prvimi pozvala k enotnosti 
afriških delavcev in da se ho 
tudi v prihodnje zavzemala za 
uresničenje te enotnosti.

Razgovor je bil zaključen s 
prijateljskim stiskom roke In z 
željo, da bi alžirske tovariše 
spet videli v naši sredi, čemur 
je sledilo »na' svidenje«, izre
čeno v našem jeziku.

Roško R&kidži«
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RAKETE IK A

Danes še neresničen, pa vendar tehnično povsem možen in spričo sedanjega razvoja 
astronavtike morda že jutriSnji prizor: graditev medplanetarnih postaj onkraj območja 

zemeljske gravitacije, ki bodo odskočna deska za polete v vesolje

W%aikete, ki je dianes o njih toliko go- 
Bv vara, niso najmovejše odkritje: lju-" 
I & dje so jih poznali že v prvem sto- 

, letju nove dobe, le da so jih takrat 
imeli samo za nenavadno igračo, Kitajci 
pa so jih .prvi uporabili za itzstreljevanje 
puščic. Danes pa pomenijo Paketni motorji 
in sploh raketna tehnika združitev najviš
jih dosežkov človekove znanosti in tehnike
— strojegradnje, metalurške in kemijske 
tehnologije, termodinamike, elektronike in 
še mnogo drugih teoretičnih ali uporabnih 
vej znanosti.

Vrhunec današnje tehnike — astronav
tika — pa je še bolj pisian mozaik vse 
današnje znanosti in dosežkov, ki so usmer
jeni k veliki pustolovščini — potovanju 
človeka na druga nebesna telesa. Osnovo 
v astronavtiki pomeni raketni pogon, ki je 
edini od doslej znanih ustrezen za člove
kov odskok skozi brezzračni prostor v ne
znane daljlave vsemirja.

PRVO: USTREZNO GORIVO
Prve rakete, ki so jih ljudje naredili, 

je poganjalo edino takrat znano razstrelivo
— črni smodnik. V današnjih raketnih mo
torjih pa zgorevajo bodisi 'počasi goreča 1 
trdpa Razstreliva ali pa tekoča kemična go
riva, ' ki vsebujejo dosti več energije kot 
katerokoli Običajno razstrelivo.

Tudi rakete poganja sila reakcije, ki'na
staja, ko uhajajo pri gorenju nastali plini 
skozi izpušne šobe — tako kot pri drugih 
današnjih reaktivnih'motorjih. Razlika pa 
je v tem, da nosijo rakete s seboj (bodisi 
že v gorivu samem ali pa posebej) kisik,
M je nujen za zgorevanje pogonskega go
riva. Tako morejo leteti rakete tudi skozi 
brezzračni prostor, medtem ko Običajni re
aktivni motorji tega ne zmorejo. Pri ra
ketnih motorjih so v zadnjem času že do
segli hitrost izpušnih plinov do približno 
Skmjsek., kar je omogočila uporaba tako 
imenovanih kemičnih super goriv, nareje-

Gradijo že raketne motorje s potisno močjo 500 ton in še več, 
raziskujejo atomske in električne raketne motorje in proučujejo 

teorijo o izkoriščanju svetlobnih deicev za pogon raket

Vpliv poklica na naše življenje
dravstvene strokovnjake v. svetu že 

ff dalj časa zanima vprašanje, ali je 
pojav bolezni pri ljudeh in umrlji
vost vsled tega v kakšni neposredni 

zvezi s poklici, ki jih tl ljudje opravljajo. 
Kaže, da ta zveza do neke meje res obstaja. 
Statistika, ki so jo angleški strokovnjaki na- ) 
redili na osnovi 'tri leta trajajočih opazo
vani povprečne umrljivosti ljudi raznih po
klicev v starosti od 25 do 60 iet, je pokazala, 
da je umrljivost najmanjša pri kmetih, ki 
jih od 1.000 umre vsake tri leta le 60. Na
slednja mesta pa sl po tei statistiki delijo

FRANCOSKI KLJUČ —
TUDI ZA CEVI

Okrogle cevi običajno privijamo ali od. 
vijamo s posebnimi kleščami, ki so pri
rejene nalašč za to, Ker pa teh ni vedno 
pri roki, ali pa jih sploh nimamo, si 
hočemo pomagati drugače: z običajnim 
francoskim ključem, ki bo v takšnem 
primeru ponovno dokazal svojo vse
stransko uporabnost.

Na spodnji, premični del čeljusti fran
coskega ključa postavimo okroglo kovi- 
nasto paličico — najbolje kar debel že
belj — tako kot to kaže skica. Nato pa 
s čeljustmi francoskega ključa oklenemo 
cev, ki jo hočemo odviti ali priviti: cev
ne bo spodrsnila med čeljustmi. Fran
coski ključ pa moramo pri tem vedno 
sukati v smer, ki jo označuje puščica 
na skici.

VIJAK S POKVARJENO GLAVICO — 
NIČ HUDEGA!

Prav pogosto se nam zgodi, da po
skušamo odviti trdno privit vijak, pa 
z izvijačem pri tem povsem uničimo za
rezo na vijakov! glavici. Kaj pa sedaj?

Namesto izvijača vzamemo sedaj v 
roko — pilo. Glavico vijaka opilimo ta
ko, kot kaže skica. Potem pa na opil

jenih straneh zagrabimo glavico vijaka 
z navadnimi kleščami, ki jim ročaja 
nato zvežemo z žico, da vijak res trdno 
stisnejo, vijak pa potem odvijemo s po
močjo vzvoda — palice, ki jo vtaknemo 
med ročaja klešč in si z njo pomagamo. 
Še tako trgovraten vijak bo moral po
pustiti, če se ga lotimo.

naslednji poklici: umetniki (78), advokati 
(82), mlinarji (84), trgovci (86), uslužbenci 
(91), ključavničarji (92), rudarji (93). trgov
ski pomočniki (96), zdravniki (97). krojači 
(99), zidarji (100), železničarji in tekstilni 
delavci (105), grafični delavci (110), delavci 
v železarski industriji (122), delavci v ste
klarski industriji (149) ter gostilničarji in 
natakarji (166). Primeri nasilne smrti so se
veda povsod izvzeti,

KAJ JE STARANJE
Po tej statistiki bi torej kazalo, da je živ

ljenje kmetov najbolj zdravo, nasprotno pa 
da je umrljivost največja pri ljudeh v go-' 
stinstvu. Toda sodobna znanost o staranju 
(gerontologija) takšnim statistikam povsem 
ne zaupa. Eden največjih strokovnjakov na 
tem področju — profesor dr. Btirger iz Leip
ziga — celo meni, da poklic kaj malo vpli
va na dolžino človeškega življenja. Naše 
telo — pravi dr. Biirger — je predvsem pod
vrženo naravnemu procesu staranja, biomor- 
fozl. Le-ta se kaže v tem, da postopoma po
jema delovanje vseh delov našega organizma, 
seveda Pa ne povsod enako naglo.

Staranje s« kaže na posameznih delih na
šega telesa v različnih oblikah: notranje 
žleze začno delovati slabše, prsni koš izgub
lja prožnost, hrbtenica se ukrivlja, krvne 
žilice niso več tako -prožne, kri kroži počas- 

-neje -po'telesu itd. Skratka, proces staranja 
začne bistveno spreminjati naše telo. In prav 
v tem obdobju — menijo nekateri drugi 
strokovnjaki — bo se staranje že začne, pa 
utegne poklicno del0 vendarle vplivati na 
nadaljnji potek biomorfoze. Proučevanje teh 
vplivov je za sedaj šele v oovojlh; eden od 
pionirjev na tem področju je profesor dr. 
Symanski iz Inštituta za delovno medicino / 
v Saarbrilckenu, ki je vse svoje raziskave/ 
usmeril prav na proces staranja našega te
lesa v zvezi s poklicnim delom.

POAPNENJE ŽIL —BOLEZEN 
PREHRANE

Najprej je skušal ugotoviti, kako vpliva 
težavno delo na najpogostnejšo starostno 
bolezen — na poapnenje žil ali arterioskle
rozo. Preiskave so pokazale, da je zmotno 
mišljenje, češ da hudi telesni napori pospe
šujejo to vrsto obolenja žil. Nasploh danes 
strokovnjaki menijo, da je običajna arterio
skleroza bolezen napačne prehrane; pred
vsem preobilice maščob. Hkrati pa so pre
iskave pokazale, da najtežja dela. ki jih Obi
čajno opravljamo le z določenimi deli te
lesa — n. pr. z rokami — lahko povzročijo 
razne spremembe na žilah, kot je to opaziti. 
recimo pri kovačih, tesarjih, mizarjih in pe
ricah. Za bolezen visokega krvnega pritiska 
(hipertonij-o) pa so ugotovili, da je predvsem 
dedna in da to hudi telesni napori le malo 
pospešujejo.

Stalni umski in živčni napori vplivajo na 
naše zdravje in trajanje življenja dosti bolj 
kot pa telesni. Zdravniki že dolgo vedo, da 
ljudem, ki opravljajo naporno umsko delo, 
pogosteje ogražajo življenje bolezni .krvnega 
obtoka kot pa tistim, ki delajo telesno. Sta
tistično je ugotovljeno, da zboli za katero 
od bolezni krvnega obtoka 16 odstotkov de
lavcev, ki opravljajo zmerno telesno delo.
24 odstotkov takšnih, ki opravljajo zmerno 
umsko delo In pa 47 odstotkov takšnih, ki 
opravljajo naporno umsko delo. Ti podatki 
veljajo za ljudi, ki so stari nad 40 let.

NAJSLABŠE - NEREDNI DELOVNI 
ČAS

V posebno neugodnem položaju pa so 
ljudje s poklici, ki nimajo rednega delov
nega časa — n. pr. zdravniki — saj poteka 
zato tudi vse njihovo življenje neredno. Ne
kateri, n. pr. roentgenologi, pa so mimo tega

še podvrženi nevarnostim svojega poklica; 
statistike kažejo, da prav roentgenologi umi
rajo povprečno po 6 let prej kot zdravniki 
drugih specializacij. Podatki iz Amerike 
kažejo, da umre za levkemijo trikrat več 
zdravnikov kot drugih ljudi.

Nenehni razvoj industrije vedno bolj po
večuje število strokovnjakov, ki Imajo 
opravka s telesu škodij Iviml žarčenji. Roent- 
genske preiskave, uporaba izotopov v zdrav
stvu in v industriji, graditev atomskih reak
torjev itd. —'vse to vedno boli terja teme
ljito proučevanje zaščitnih ukrepov. O tem 
so konec minulega leta tudi posebej raz
pravljali na konferenci atomskih strokov
njakov v Ženevi.

Obolenja pljuč, ki so v zvezi s poklicnim 
delom, imajo nedvomno velik vpliv na tra
janje življenja. Starostno pojemanje prož
nosti prsnega koša, ki se mu pridružita še 
razširitev pljuč (emfizem) in zamašitev drob. 
nlh krvnih žilic, je sicer običajni pojav bio
morfoze našega telesa; Izkušnje pa kažejo, 
da nekateri poklici razvoj teh bolezni še po
spešujejo. Predvsem je to opaziti pri rudar
jih, pa pri steklopihačih Mn pri godbenikih, 
ki igrajo na pihala. Rudarje pa mimo tega 
ogruža še ena poklicna bolezen pljuč — sili- 
koza, ki jo povzroča stalno vdihavanje kre
menčevega prahu.

Vpliv poklicnega dela pa je opaziti tudi 
pri kosteh našega telesa. Skupina znanstve
nikov. ki je to raziskovala, je primerjala- 
bančne uslužbence, ki ne opravljajo težav
nega telesnega dela, z rudarji m delavci pri 
iztovarjanju in utovarjanju blaga. Opazili so 
predvsem obolelost hrbteničnih sklepov 
(spondilozo) in ugotovili, da je zveza med 
poklicnim delom In obolelostjo očitna: samo 
20 odstotkov bančnih uslužbencev ie obolelo 
za to boleznijo, medtem ko se je odstotek 
obolelosti dvignil pri rudarjih na 73, pri 
delavcih, ki so prenašali težka bremena, pa 
celo na 90 odstotkov!

Vse te ugotovitve očitno potrjujejo vpliv 
določenega poklicnega dela na potek stara
nja našega telesa, hkrati s tem pa seveda 
tudi na trajanje življenja. In prav s tem se 
postavlja pred sodobno znanost pomembna 
naloga — preiskati odnose med .poklicnim 
delom in raznimi boleznimi ter n siti zaščit
na sredstva, ki bodo škodljive vplive poklic
nega dela uspešno preprečevala.

nih iz litija, bora in magnezija.■ Na podlagi 
takšnih uspehov se je sovjetskim znanstve
nikom posrečilo izstreliti prvo vsemirsko 
raketo, ki je s hitrostjo 11,2 km/sek. 
(40.400 km/h!) premagala zemeljsko privlač
nost in zakrožila Ro našem sončnem si
stemu.

V raketnih motorjih se v zelo kratkem 
času razvije ogromno sile, ki bi jo bilo 
moč meriti edinole v milijonih KS (konj
skih sil). Količina energije, ki se sprošča 
pri današnjih raketnih motorjih, teoretično 
že omogoča neomejeno dolgo pot raketam, 
večno kroženje umetnim satelitom okoli 
Zemlje ali drugih nebesnih teles, izdelavo 
majhnih umetnih planetov in celo — že 
sedaj! — polet na katerokoli nebesno telo 
znotraj našega sončnega sistema, morda pa 
tudi polet na katero od zvezd.

VEDNO NAGLEJŠI RAZVOJ
Današnje kozmične rakete so še vedno 

ogromne in razmeroma okorne pri vzletu, 
kar jim ne dovoljuje, da bi razvile tolikšno 
hitrost, kolikor bi je potrebovale za med
planetarno vožnjo. Vzrok temu je še ved
no premajhna hitrost frtimov, ki iztekajo 
skozi izpušne šobe. Nekatere od sedanjih 
raket so težke tudi po nekaj sto ton, nji
hovi motorji pa razvijajo več kot 700 ton 
potisne sile. Strokovnjaki pa se že ukvar
jajo z izdelavo novih, mnogo manjših ra
ketnih motorjev na tekoča in trdna kemič
na goriva, ki bodo razvijali po 500 in še 
več ton potisne sile.

Rakete so še vedno na začetku svoje 
bliskovito nagle razvojne poti. Zelo zamo
tano so še grajene in še nezanesljive. Za
radi zamotane graditve pa so tudi zelo 
drage in ni pretirana trditev, da velja vsak 
izstreljeni kilogram satelita za kroženje 
okoli Zemlje več kot 100.000 dolarjev!

Toda perspektive za pocenitev raketne 
tehnike so prav tako stvarne kot predvi
devanja za njen še bliskovitejši razvoj.

FOTONSKA RAKETA — 
STVARNOST?

Novi raketni motorji, ki bodo izkoriščali 
kot vir toplote atomsko energijo, so za se
daj šele v povojih, toda strokovnjaki ma 
tem mnogo delajo. Takšen raketni motor 
bo imel v svoji notranjosti jedrski reaktor, 
ki bo dajal energijo za segrevanje snovi, 
potrebne za razvijanje izpušnih plinov. V 
laboratorijih pa strokovnjaki tudi že pro
učujejo razne vrste električnih raketnih 
motorjev, kjer bd skozi izpušne šobe udar
jal namesto plina curek električno nabitih 
delcev snovi — curek ionov. Ioni naj bi 
uhajali skozi izpuh s hitrostjo nekaj deset 
tisoč kilometrov v sekundi!

Se večji napredek raketne tehnike pa 
obljubljajo znanstveniki, ki raziskujejo na
čin pravcatega pogona na — svetlobo! To 
bi bili tako imenovani fotonski raketni 
motorjij kjer bi se snov celo neposredno 
pretvarjala v svetlobno energijo; fotoni 
(delci svetlobe) bi iz takega motorja uhajali

s hitrostjo 300.000 kilometrov v sekundi, 
kar bi omogočilo, da bi bilo s takšno ra
keto moč doseči tudi bližnje zvezde, upo
števajoč pri tem današnji tehnični razvoj.

KDAJ PA DO ZVEZD?
Po vsem, kar je do danes že odkritega 

in uresničenega v raketni tehniki, bi bilo 
moč njen bližnji razvoj predvideti takole:

O Polet raketnega letala s človekom 160 
kilometrov visoko (še letos),

9 poš xnje »poskusnih« kozmičnih ra« 
ket okoli Marsa in Venere (še letos ali pri
hodnje leto),

® pristanek rakete brez človeka, zgolj 
z napravami, na Luni (v naslednjem ob
dobju),

# polet človeka, zaprtega v satelitsko 
kupolo, ki bi jo nosil medcelinski vodeni 
izstrelek (v prihodnjih dveh ali treh letih),

O polet ljudi okoli Lune in pristanek 
na njej (najpozneje čez deset let),

& pristanek ljudi na Veneri in Marsu 
(v petnajstih letih) in

# izstrelitev prvih medzvezdnih raket 
(morda že v sedanjem, dvajsetem stoletju, 
ki se je v njem tudi začelo novo medpla
netarno obdobje človekove zgodovine!).

Ob mirnem razvoju tehnike torej osva
janje vsemirja dejansko ni več le fanta
stičen načrt, marveč stvarna možnost, ka
tere koristi za človeštvo bodo velikanske. 
Vsemirje je sedaj prvič v zgodovini člove
škega rodu — tik pred nami.

inž. V. M.

la Lunikom še Pionir IV
Končno je uspelo tudi Američanom: po štirih 

neuspešnih poskusih lani so minuli torek izstre
lili kozmično raketo, ki se je res prebila skozi 
področje zemeljske privlačnosti in se je potem 
začela gibati proti Luni. Pionir IV — tako so 
namreč raketo imenovali — se giblje po zadnjih 
poročilih s hitrostjo 7.600 kilometrov na uro 
in je že v sredo o-koli polnoči preletel mimo 
Lune v razdalji okro-g 60.900 kilometrov.

Raketo so izstrelili v torek navsezgodaj v 
smeri proti Luni, vendar kaže, da so se tudi 
ameriški strokovnjaki nekoliko ušteli pri raču
nanju njene poti, saj so predvidevali, da bo 
Pionir IV letel komaj 16.000 kilometrov daleč 
vstran od Lune. Po poročilih ameriške uprave 
za raziskovanje vsemirja je imela ta raketa 
štiri stopnje. Ko so jo napolnili s tekočim kisi
kom, je tehtala dobrih 60 ton, od česar je na 
prvo stopnjo rakete odpadlo 50 ton teže.

Pionir IV je v bistvu prirejen vodeni izstre
lek za srednje daljave tipa Jupiter. Druge tri 
njegove stopnje so napolnjene s trdnim gori
vom, satelit sam pa je pritrjen na zgornji del 
rakete in ima valjasto* obliko. Dolg Je pol metra 
in ima v premeru 30. cm. V ^niem.jso radijski 
oddajnik, dva Geigerjeva števca za merjenje 
radioaktivnega žarčenja v vsemirju in še nekaj 
drugih naprav. Ameriški znanstveniki upajo,’ 
da jim bo Pionir IV posredoval podatke o mo
rebitnem pasu močnega radioaktivnega žarčenja 
okoli Zemlje, nadalje da jim bo po posebni 
napravi poslal posnetke tiste strani Lune, ki je 
z Zemlje ne vidimo, in pa da bodo ob tej pri
ložnosti preizkusili naprave za zvezo s satelitom, 
ki bo več kot 400.000 kilometrov oddaljen od 
Zemlje.

Elektrarne na Volgi
Kujbiševska elektrarna na Volgi, ki je zače

la obratovati nedavno tega, je z jakostjo 2.3 
milijona kilovatov doslej največja elektrarna 
na svetu. Njeno umetno akumulacijsko jezero 
ima 6450 kvadratnih kilometrov površine. Ta 
velikanska elektrarna (mimogrede velja ome
niti, da je njeno delovanje povsem avtomatizi
rano) je peta v vrsti elektrarn hidroenerget
skega sistema na Volgi, kjer so že prej zgradili 
štiri hidrocentrale, v naslednjih letih pa name
ravajo postaviti še štiri.

Prvenstvo v jakosti pa bo Kujbiševu kmalu 
odvzela velika hidrocentrala na reki Jenisej v 
vzhodni Sibiriji, ki jo dograjujejo: le-ta bo ob
ratovala z jakostjo 5 milijonov kilovatov.

Zanimivo je, da v SZ kljub tako velikim 
hldrocentralam še vedno odpade 83 odstotkov 
celotne proizvodnje električne energije na — 
termoelektrarne. To je razumljivo, če vemo, 
kako bogata so tamkajšnja nahajališča pre
moga, nafte In zemeljskega plina. Zato bodo 
Sovjeti tudi še vnaprej gradili termoelektrar
ne, predvsem v bližini velikih premogovnikov. 
Načrti predvidevajo graditev termoelektrarn 
z jakostjo do 2.4 milijona kilovatov in s posa
meznimi agregati za 150, 200, 300 in celo 600 
tisoč kilovatov.

K naši seriji člankov o pravilnem počitku po delu: kadar delamo tako, da je naše telo ne
prestano v istem jpoložaju, se je med odmorom koristno razgibati. Takšen aktivni počitek 

je, tudi če je kratek, potem res učinkovit.

Mogočnemu tovarniškemu dimniku pcdobeb 
oddajni stolp bavarske TV, vendar slikan 'i 
nekoliko čudni perspektivi: postrani, da 3“ 

fotografski objektiv lahko vsega zajel.

163 m visoko za TV
Pred kratkim so povsem dogradili velika®' 

ski oddajni stolp bavarske televizijske mreže> 
ki je visok 163 metrov (!). Oddajne TV ante®6 
so pod vrhom, nad njimi so še radijske anten®’ 
spodaj pa so prostori za tehnike, radijski o®, 
dajnik za zvezo s televizijskimi studii in aSr® 
gat za proizvodnjo potrebne električne en®" 
Sije.

Novi prekooceanski orjaki
V rotterdamskih ladjedelnicah na Holanfh 

skem menijo v naslednjih dveh letih zgra®*. 
štiri velike potniške ladje, ki bodo po 
letu že lahko vozile na rednih progah ‘vj 
Atlantik med Evropo in Ameriko. Naloge,,, 
so jih s tem prevzele rotterdamske ladjed®*Hff 
ce, upravičeno vzbujajo zanimanje; ladje b®,e 
namreč tako velike, kakršnih niso doslej jj 
nikjer zgradili in na vsakem od teh- 108 tej. 
tonskih in 365 metrov dolgih čezoceanskih ofij. 
kov ho prostora kar za — 8 do 10 tisoč P®*® 
kov! ' ,gll

Načrti predvidevajo, da bodo ladje pogan J 
dizelski motorji z močjo 40.000 KS. Za prif®e!«gj 
vo naj povemo, da sta doslej največji PotI to' 
ladji »Queen Mary« in »Queen Elisabeth« s 
nažo po 80 tisoč ton dolgi po 300 metrov 1® 
lahko prepeljeta vsaka po 1.500 do 2.000 v 
nikov. ,o1

Nove ladje bodo vozile s hitrostjo 35 inv-jj* 
in hode lahko preplule Atlantik od New * 
do Lizbone v treh dneh in pol.
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s. KOSLAV
Vlak se je ustavil na postaji šele čez dvajset 

sekund. To je bilo za MiloS* Dejmoviča dovolj, da je 
dosegel gosto živo mejo onkraj proge.

Četrtega dne po tem dogodku je Petra obiskal 
fant v kmečki obleki, bil je skorajda še deček, in mu 
skrivaj pomolil neko reč, zavito v list belega papirja.

»To je zate« — je rekel.
Peter je razvil zavitek in zagledal svoj nožič. Na 

smečkanem papirju je bilo napisano z okornimi črkami:
»Dragi tovariš! Velika hvala. Morava se pogovo

riti. Pridi jutri proti večeru k hiši Frane Josiča v Mi- 
lencih. Tisti, ki Ti bo tole prinesel, Te lahko pripelje. 
Tov. pozdrav. Miloš Dejnovič«

»Pridi jutri okrog šestih popoldne, pa bova šla 
skupaj,« je rekel Peter.

»Dobro,« je odvrnil fant, se zasukal na peti in odšel.
Vas Milemci je stala na ravnini med progo in 

Gorjem in btta od Bogunova oddaljena tri ali štiri 
kilometre.' Hiša Frane Josiča je stala proč od ceste. Za 
njo je rasel velik sadovnjak, takoj za njim pa se je 
širil hrastov gozd. Ko je videl prihajati Petra, je Miloš 
•vstal in mu stopil naproti. Pozdravila sta se kot stara, 
dobra prijatelja. ,

»No, hvala ti še enkrat,« je rekel Miloš in ®vrsto 
Stisnil Petrovo roko. »Tisto si dobro napravil.«

»Ti pa še bolje,« je odvrnil Peter.
Fant, ki je spremljal Petra, je izginil.
Ko sta sedla na odejo pod jablano, katere veje so 

se krivile pod težo rdečih sadežev, je Miloš rekel z 
resnim glasom:

»Pomeniva se.«
Peter je molče sedel zraven njega.
»Si Srb?« je vprašal Miloš.
»Ne, nisem,« je odvrnil Peter.
»Se pravi, Hrvat?«
»Ja.«
»Zakaj si mi pomagal?«
Peter se je zamislil, nato pa počasi odgovoril:
»Ker jih sovražim in ker sovražim — krivico.«
Miloš je molčal. V vejah je šumel veter. Rdeče 

jabolko je padlo na tla, se zakotalilo in naposled usta
vilo na odeji.

»Veš, Miloš,« je povzel Peter. »S politiko se nikoli 
nisem ukvarjal. Toda v zadnjem času dobro gledam, 
kaj se dogaja. Velika krivica je to. To so psi, Miloš, 
psi, ne pa ljudje...«

Vzel je v roko jabolko in ga prepolovil.
Miloš je položil roko na Petrovo ramo in ga čvrsto 

objel, rekč:
»S steklimi psi se je treba spopasti. Drugega izhoda 

ni, kajne?«
»Prav praviš, Miloš,« je z odločnim glasom odgo

voril Peter.
Ko sta se Miloš in Peter poslovila, je noč že legala 

na zemljo. Stari Frane Josič je pospremil. Petra malone 
bo postaje.

V začetku avgusta so v Gorju počile prve upor
niške puške.

Vse do konca februarja 1-942, letanje bila;železniška 
postaja v Boguinovcu eno najvažnejših oporišč za po
šiljanje ljudi in opreme na osvobojeno ozemlje.

Potem pa je nekega jutra, brž ko se' je vlak iz 
Sredograda ustavil, stopila k Petru starejša, lepo oble
čena ženska. s

»Ste vi Peter Pajič?« ga je vprašala.
Ko je Peter prikimal, je ženska počasi izgovorila 

geslo in pripomnila:
»V Sredogradu je naše nekdo izdal. Nemudoma se 

odpravi k Milošu!«
Takoj zatem se je vrnila v vagon.
V meglenem zimskem jutru je Peter opazil, da sta 

z istim vlakom prispela še dva neznanca. Dal je stroje
vodji znalk za odhod. Ne da bi počakal na odhod vlaka, 
je stopil v pisarno, oblekel železničarski kožuh in odšel 
skozi druga vrata.

Uro kasneje je bil v hiši Frane Josiča.
Na postaji v Bogunovcu sta Petra Pajiča ves dan 

nestrpno pričakovala dva ustaška agenta. Zaman. Pe
ter je za vedno odložil rdečo železničarsko čepico...

Molče sta se sprehajala dalje. S pobešeno glavo, 
s pogledom, ki je brezciljno taval po bistrem potoku, 
je Jelica rekla:

»Peter, ne vem, ali te smem ljubiti...«
To je rekla počasi. Peter je obstal in z nežno kret

njo roke dvignil njeno glavo. Pogledal ji je v oči.
»Boš čakala name?«
»Čakala te bom, Peter.«
»Tudi jaz tebe, ljubica.«
To je bilo vse.
Naslednji dan je Peter zapustil bolnišnico. Z dve

ma drugima borcema, ki sta prav tako ozdravela, se je 
namenil v svod bataljon. Ko je hodil po strmih stezah 
Bukoviškega vrha. ni bil žalosten. Nasprotno, veselil se 
je snidenja s svojo četo, s tovariši, veselil se je življenja 
in se posmehoval smrti, v objem katere je morda od
hajal ...

* • • . S
0

Vas Šlivnjak se je delila na Zgornji in Spodnji 
Slivnjak. Spodnji je bil v dolini vzdolž levega brega 
potoka Glinice, zgornji pa v bregu nad njim. Pravza
prav je Gornji Slivnjak štel samo pet razmetanih hiš. 
V eni izmed njih, pri Nenadu Skoriču, tik ob gozdičku, 
s katerim je bil poraščen vrh hriba, je bila komanda 
druge čete gorjanskega odreda, j.

Poldne je bilo. Z ravnine, ki se je v nedogled raz
tezala proti progi Banarevo—Lošinj, se je oglašalo 
zvonjenje'. ' ;

Za kionico Nenada Skoriča je stalo v vrsti kakih 
dvajset ljudi. Vsak je imel v roki manjšo ali večjo 
kozico, lonec ali vojaško menažko. Iz kotla se je kadilo. 
Zraven njega je stal starejši moški, debeluhast, okro
glega'obraza, z rožnato plešo, skratka, z glavo, podobno 
razbeljeni krogli.

»Ej, Djukan, kaj čakaš, da bo odzvonilo?« ga je 
zbodel postaven, brkat borec, stoječ v vrsti.

Razbeljena krogla se je obrnila k njemu:
»Ko sem jaz opravil s popi, si ti še svetnikom lizal 

pete! Jejhata, kakšni požeruhi! Človeku niti ne puste, 
da bi se malce oddahnil...«

Prišel je visok fant v odpeti častniški bluzi. Na 
levem rokavu je nosil našivke četnega političnega 
komisarja.

»Po kosilu kopanje, nato pa politična ura,« je pri
pomnil, ko je stopil h kotlu.

»Saj pravim, da zlo nikoli ne pride samo« je rekel 
postaren, mršav borec, ki ga narava ni obdarila z vi
soko rastjo. To je rekel polglasno, toda komisar ga 
je slišal. * _ .

»Dobro, stric Milovan,« je rekel komisar in se 
nasmehnil. »Če ti je dvoje reči preveč, izberi samo 
eno... zlo.«

»če je že treba, tovariš komisar,«'je odgovoril Mi
lovan in se počehljal po glavi, »naj odpade kopanje.«

Zavzdihnil je In veselo nadaljeval: »Rečem ti, naspan 
človek vsako hudo laže prenese.«

Stric Milovan — tako so mu pravili — je bil naj
starejši borec v četi in bržkone tudi v celem odredu. 
Želeč ga obvarovati napornih pohodov, so mu prigo
varjali, naj gre v zaščitnico bolnišnice, v intendanturo 
odreda ali sploh v kakšno službo v zaledju. Te ponud
be je odklanjal zmeraj z istimi besedami: »Rečem ti, 
ne more samo tisti, ki noče« Imel je oster jezik in 
slovel je kot prepirljivec. Toda kljub temu so ga imeli 
vsi radi in mu skušali pomagati, kolikor so mogli in 
kolikor je sam dovolil.

Borci so sedeli na travi v skupinicah po dva, tri 
ali štirje in jedli iz skupnih posod. S stricem Milova
nom sta zajemala iž sklede še. dva postavna fanta — 
mitraljezec Jole in njegov pomočnik Nidjo. Čeprav je 
bil visok in krepko raščen, je imel Nidjo neverjetno 
veliko glavo, ki se je zdela še večja spričo gostih ko
drastih črnih las.

Ko je srebnil žlico juhe, je Nidjo mlasknil in 
poklapano dejal:

»Spet neslano.«
Stric Milovan je poškilil proti njemu.
»Kaj pa javkaš? Zjoči se nad skledo, pa bo poso

ljeno. Pravim ti, solze so slane kot morje.«
»Kako neki bi. mogle biti slane, ko pa že dva me

seca nisem okusil soli,« je odvrnil Nidjo.
Po kosilu sta drugi in tretji vod, ki sta bila tistega 

dne v četnem taborišču, šla na kopanje. Samo stric 
Milovan je ostal in zaspal pod jablano.

. »Brigada je odšla včeraj. Zdaj smo sami,« je rekel 
komandir čete Mile Lovrin komisarju, ko sta se sončila 
ob potoku.

Komisar Marko — njegovega priimka v četi nihče 
ni vedel — je prikimal.

»Vem, sami smo. To ni niti prvič niti zadnjič. 
Sicer pa so tudi oni sami. Onkraj Brezne je Sumatovac, 
naše ozemlje, onkraj Savne Podgora, naše ozemlje, in 
tako naprej. Če smo obkoljeni mi, so obkoljeni tudi oni.«

»Drži. Toda priznaj, Marko, da ti je bilo prijetneje 
pri duši, ko je bila brigada še tu,« je odvrnil Mile in 
hlastno povzel: »Prepričan si lahko, da tudi borci tako 
čutijo.«

»Razmišljal sem o tem..V ostalem pa se bomo 
o tem pomenili popoldne.«

Politična ura je bila v širnem sadovnjaku za hišo 
Nenada Skoriča. Borci so se razposedli v polkrogu. Na 
sredi je stal komisar Marko. Najprej je prebral radijska 
poročila, ki so okrog poldneva prispela iz štaba odreda. 
V njih je bilo govora o bojih na Siciliji, okrog Kurska 
in Rostova. V poročilu Vrhovnega štaba pa je bilo go
vora o bojih v vzhodni Bosni, Čmi gori in Sloveniji.

»Kakor vidite, «je začel.Marko svoj redni komen
tar, »je pobudo dokončno vzel v roke naš zaveznik.

| Roman je zasnovan na resničnih | 
| dogodkih, spremenjena so le § 

imena oseb in krajev
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Rdeča armada nezadržno uničuje Hitlerjev vojni stroj. 
Naše osvobojeno ozemlje se čedalje bolj širi.«

Borci so molčali in pazljivo poslušali, toda čutiti 
je bilo, da so jim misli drugje, da so jim besede Sici
lija, Rostov ali Kursk, pa celo Bosna in Črna gora 
nekam tuje. Verjeli so in vedeli, da je tisto, kar Marko 
bere in govori, točno. Toda le s težavo so vse to pove
zali z Gorjem. Vsi, malone vsi pa so bili iz teh krajsv, 
iz teh vasi, razmetanih po kotlinah in pobočjih Gorja.

Desno od vhoda v hišo Nenada Skoriča, med vrati 
in okencem, je že nekaj dni visel zemljevid. Zavezniške 
dežele so bile prebarvane z rdečo, Japonska, Italija in 
Nemčija z okupirano Evropo pa s črno barvo. Po čmi 
Evropi je risar kar tako, .na oko, razmetal ducat manj
ših in večjih rdečih pik.

Borci so pogosto postavali pred zemljevidom. Če si 
stopil nekaj korakov stran, ki na njem komaj opazil 
majhne črne lise v rdečem morju. Kadarkoli so to 
videli, so se zadovoljno smehljali.

Toda zaman so na zemljevidu iskali Gorje.
Marko jim je razlagal, da je Gorje tako majhno, 

da ga ne bi mogli ponazoriti niti s čisto majhno piko, 
kuhar Ostoja, debeloglavi Nidjo, stric Milovan in ne
kateri drugi pa so sumničavo zmajevali z glavami in 
se ozirali proti Bukoviškemu vrhu.

Sonce se je skrilo za gostimi oblaki, ki so se kopi
čili na jugozahodu. Politična ura v sadovnjaku se je 
bližala koncu. Borci so se že začeli presedati, tedaj pa 
je komisar Marko, potem ko je vtaknil v žep radijska 
poročila, dejal glasneje:

»Kar pa zadeva položaj na našem sektorju ...«
Pri priči so vsi_ utihnili in se zagledali vanj.
Marko je ravno hotel razložiti, da je brigada odšla 

za nekaj »onkraj Save zavoljo nekih važnih operacij«, 
tedaj pa se je oglasilo topotanje konjskih kopit

Komandir Mile je počasi vstal. Iznenada je zagle
dal Petra, kako jaha po poti vzdolž sadovnjaka. Naglo 
si je oblekel bluzo, na kateri je ležal, si zapel gumbe in 
si nataknil na glavo partizansko čepico. Kuhar Ostoja 
je bosonog prišel iz klonice in se, še vedno gol do pasu, 
s pestjo desnice dotaknil svoje razbeljene krogle, nato 
pa prijel konja za povodce. Medtem je prišel Mile in 
raportiral.

»Tovariš komandant, stanje čete — vojno. Drugi 
in tretji vod v taborišču pri politični uri, prvi vod na 
položaju Saš—Sabljak.«

Peter je s komandirjem in komisarjem odšel v 
sadovnjak. Borci so vstali. Na Petrov pozdrav »smrt 
fašizmu« so veselo odgovorili »svobodo narodu«.

»Kar nadaljujte,« je rekel Peter komisarju.
»Ravnokar smo končgli, tovariš komandant,« je 

odvrnil Marko in hotel še nekaj reči, tedaj pa mu je 
stric Milovan segef v besedo:

»Toda ti,, tovariš komisar, si prejle jemal v misel 
naš sektor.«

Marka pripomba ni zmedla.
»Drži. Pravkar sem hotel govoriti o odhodu brigade. 

Zdaj je tu tovariš komandant, pa vam bo on pojasnil.«

(Nadaljevanje prihodnjič)

... Bilo je oktobra in nočilo se je, ko so ranjenci 
s Svrgnja prispeli v partizansko bolnišnico, ki je bila 
globoko v borovem gozdu na severnem pobočju Buko
viškega vrha, najvišjega »vrha Gorja.

Kakor hitro so mu previh rano in mu dali prašek 
za ublažitev bolečin, je komandir prve čete gorjam- ^ 
skega udarnega, bataljona Peter Pajič zaspal. Jesenski 
dež je v tenkih curkih lil na deščeno streho barake. 
Mrzel gorski veter je prodiral skozi razmočene veje 
borovcev.

Zazorilo se je. Po nočnem dežju je silil v barako 
bolnišnice duh po premočenih borovcih in smoli.

Petra je zbudila bolečina. Nepremično je ležal na 
rumenkasto zelenih šotorskih krilih, pogrnjenih po 
slamnicah. Okrog njega je ležal še kak ducat ranjencev.

»Lahko bi bilo huje,« je polglasno zamrmral. Vno- 
vič ga je rezko zaskelelo v levi roki. Hotel je vstati. 
Tedaj je opazil, da pri nogah nekdo sedi, kazoč mu 
hrbet.

Ko je dekle začutilo, da se je zganil, se je obrnilo, 
nehalo krpati rokav zelenkaste vojaške suknje in še- 
Potaje vprašalo:

»Te boli, tovariš?«
Petru se je zdelo, da se mu blede in tako je vnovič 

odprl oči, ker ni želel, da bi izginila podoba, ki jo je 
la trenutek videl pred seboj: dekle z okna »dijaškega 
Fagona« s partizansko čepico na glavi, izpod katere so 
Ji silile kratke kite.

V sobo je sililo jutro, ki je obetalo sončen dan. 
Dekle je ugasnilo svetilko, ki je trudna pomežikovala 
na mizi, in se vrnilo k Petru Ko ga je z odejo pokrilo 
Po nogah, je tiho reklo:

»Brž ko sem sinoči prišla dežurat, sem te opazila.« 
Nasmehnila se je in hlastno pripomnila: »Ime mi je 
Jelica.«

Potem ko je nekaj dni tako rekoč nepremično ležal,
Je Peter vstal. Roko je imel v mavcu, bolečine so
•zginile.

Mrzel dež, pomešan <s težkimi kosmi vlažnega snega 
J® spremenil prostor okrog barak bolnišnice v morje 
tipljivega blata. Za barakami je divje bučal narasli 
Potok. Dnevi so enolično minevali, bili kakor dvojčki, 
Podobni drug drugemu. Celo novih ranjencev ni bilo.

rijateljstvo med Jelico in Petrom se je naglo razvi
jmo. Pravzaprav sta že od prvega hipa dalje oba na 
“hem menila,, da sta si že dolgo dolgo znana.

Dan pred Petrovim odhodom iz bolnišnice sta se 
■Prehajala po stezi, ki se je vila vzdolž potoka.

Iznenada je Peter obstal, se zazrl v Jelico, jo objel 
.zdravo roko in približal svoje ustnice k njenim, 
jpttela ga je odriniti, to je celo poskusila, toda roke so 
** nemočno omahnile.

»Očka,« sem rekel in ga spet pocuknil za plašč, 
»ali ne bi šla zdaj domov?«

»Ah, mame še dolgo ne bo,« je še kar dobrodušno 
odvrnil. »Ali se ne bi šel na cesto igrat?«

Kar streslo me je, ker odrasli tako brezsrčno do
mnevajo, da se človek lahko čisto sam igra na tuji 
cesti. Začenjal sem se dolgočasiti, kakor sem se dolgo
časil že tolikokrat prej. Vedel sem, da je oče popolnoma 
zmožen obsedeti prav do noči. Vedel sem, da ga bom 
mogoče moral pijanega do onemoglosti voditi domov po 
Blarney Lanu, kjer bodo vse staruhe čepele na pragih 
in govorile: »Mick Lelaney ga že spet ima pod kapo!« 
Vedel sem, da bo mama na pol nora od skrbi; da na
slednji dan oče ne bo šel delat; in da bo mama še 
pred koncem tedna odhitela v zastavljalnico z uro pod 
ogrinjačem. Nikoli se nisem mogel sprijazniti z opusto- 
šeno kuhinjo brez ure.

Se zmeraj sem bil žejen. Opazil sem, da ravno 
lahko dosežem očetov vrč, če stopim na prste, in obšla 
me je misel, da bi bilo zanimivo vedeti, kakšna je nje
gova vsebina. Oče je gledal proč in ne bi opazil. Segel 
sem po vrč in previdno srebnil. Strašansko me je 
razočaralo. Čudil sem se, da sploh more spraviti po 
grlu kaj takega. Videti je bilo, kakor da ni še nikdar 
pokusil limonade.

Svetoval bi mu glede limonade, toda prav tedaj se 
je mogočno razgovoril. Slišal sem ga reči, da godba 
pogreb močno povzdigne. Nastavil je roko, kakor da 
drži puško narobe, in zabrenčal nekaj taktov Chopi
nove pogrebne koračnice. Crowley mu je spoštljivo 
prikimaval. Srebnil sem daljši požirek in zasvetlikalo 
se mi je, da porter morebiti le ima svoje prednosti. 
Počutil sem se prijetno privzdignjenega in filozofskega. 
Oče je zabrenčal nekaj taktov mrtvaške koračnice iz 
Saula. Bila je prijetna krčma in zelo lep pogreb in 
prepričan sem bil,1 da je tudi ubogi gospod Crowley v

nebesih zelo zadovoljen. Hkrati sem tudi pomislil, da 
so mu mogoče dodelili godbo. Godbe res povzdignejo 
stvar, kakor je rekel oče.

• Prav čudovito pa je pri porterju to, kako človeka 
pomakne ob stran oziroma vzdigne v zrak kakor ke- 
ruba,' ki se ziblje na oblaku; opazuješ se, kako imaš 
noge prekrižane, kako se naslanjaš na točilno mizo in 
ti ni mar za malenkosti, temveč se ukvarjaš z globo
kimi, resnimi, odraslimi mislimi o življenju In smrti. 
Ko se takole gledaš, se čez nekaj časa nehote zazdiš 
samemu sebi smešen, in na lepem se zmedeš in bi se 
najrajši zahihital. Toda ko sem vrček izpraznil, je bila 
tudi ta stopnja že za mano; opazil sem, da je težko 
postaviti vrč nazaj, zdelo se mi je, da je točilna miza 
zrasla. Spet se me je polastila otožnost.

»No,« je pobožno dejal oče in si segel za, hrbet po 
pijačo, »bog daj mir reveževi duši, kjerkoli že je!« 
Umolknil je, pogledal najprej vrč, potem pa ljudi okrog 
sebe. »Oho,« je rekel še kar dobrodušno, kakor da je 
pripravljen imeti vse skupaj za šalo, dasi neokusno 
šalo, »kdo pa se je lotil tegale?«

Prvi hip je bilo vse tiho, krčmar in starke so po
gledali najprej očeta, potem pa še vrč.

»Nihče se ga ni dotaknil, dobri mož,« je užaljeno 
rekla ena izmed žensk. »Mislite, da smo tatovi?«

»Eh, tukaj ni nihče zmožen česa takega, Mick,« je 
prepadlo rekel krčmar.

FRANK O GONU OR

»Hm, nekdo pač je,« je rekel oče in smehljaj mu 
je začel bledeti.

»Če kdo, potem tisti, ki so bili najbliže,« je mračno 
rekla ženska in me hudobno pogledala;' in tisti hip se 
je tudi očetu odkrila resnica. Najbrž sem malce križem 
gledal. Sklonil se je in me stresel.

»Je vse dobro, Larry?« me je vznemirjeno vprašal.
Peter Crowley me je pogledal in se zarežal
»Si ga spravil pod kožo?« je hripavo vzkliknil.
Spravil sem ga brez težave. Zdaj pa mi je postajalo 

slabo. Oče je odskočil v svetem strahu, da bi mu po
mazal lepo obleko, in je hitro odprl dvoriščna vrata.

»Teci! Teci! Teci!« je zakričal.
Zunaj sem videl zid. ki je nanj sijalo sonce in ga 

je ovešal bršljan, in stekel sem. Namen sem imel do-' 
ber, uresničil pa sem ga preveč vneto, ker sem butnil 
naravnost v zid in ga, kakor se mi je zdelo, pošteno 
pretresel. Ker sem bil zmeraj zelo vljuden, sem rekel 
»Oprostite«, preden me je zgrabilo drugič. Oče, ki ga 
je še zmeraj skrbelo za obleko, mi je stopil za hrbet in 
me previdno držal, medtem ko sem bruhal.

»Dobro je, dečko!« me je spodbujal. »Ko bo tegale 
konec, boš na konju!«

Pa niti malo nisem bil na konju. Se zdaleč ne! 
Neusmiljeno sem zajokal, ko me je odpeljal v krčmo in 
me posadil na klop zraven zahomotank. Užaljeno so 
vstale, še zmeraj prizadete zaradi sumničenja, da so 
izpile njegov vrček.

»Mick,« je razburjeno vzkliknil krčmar, medtem 
ko je posipal žagovino po mojih sledovih, »otrok sploh 
ne bi smel biti tukaj! Rajši ga hitro odpelji domov, da 
ga ne zagleda kakšen policaj!«

»Bog nebeški!« je zaječal oče, pogledal proti nebu 
in molče sklenil roke, kar je delal samo v skrajnem 
obupu. »Le kaj me je zadelo! Kaj bo rekla njegova 
mati!... Zenske bi lahko ostajale doma in same pazile 
na otroke!« je zagodrnjal proti ohomotankana. »So se 
vse kočije že odpeljale, Bill?«

»Kočij že zdavnaj ni več, Mick,« je odgovoril 
krčmar.

»Spravil ga bom domov,« je obupano rekel oče. 
»Nikoli več te ne vzamem s sabo,« mi je zagrozil. »Na,« 
je pristavil in mi dal čist robec iz prsnega žepa, »pri
tisni si ga na oko!«

Kri na robcu je bila prvo znamenje, po katerem 
sem spoznal, da sem se potolkel, in v hipu mi je v 
sencih začelo tolči in spet. sem zatulil.

»Pst, pst, pst,« je čemerno sikal oče in me vodil 
skozi vrata. »Človek bi mislil, da so te zaklali! Saj ni 
nič! Bova že izmila, ko prideva domov!«

»Drži se, stara korenina!« je rekel Crowley in me 
prijel z druge strani. »Takoj bo vse dobro!«

Nikoli še nisem srečal dveh moških, ki bi manj 
vedela o učinkih pijače. Ob prvi sapici čistega zraka in 
na toplem soncu se mi je zavrtelo huje kakor kdajkoli 
in spotikal sem se in se opotekal, doi^er ni oče spet 
zastokal.

»Bog nebeški, in vsi so na cesti! Le kaj me je 
obsedlo, da nisem ostal na delu! Ali ne moreš hoditi 
pokonci?«

(Nadaljevanje v prihodnji številki.)
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NOVA N A L O O A:

(Nadaljevanje in konec)
dimgih državnih., kjer 

\ B imajo sindikalne špou-t- 
ne igre uvedene podob- 

* no kakor pri nas in 
prav tako z neiregiistoiir»n;ifmi 
igralci, imajo med delom ena
ko uvedene dodatne odmore,

dogovorjeno akcijo uradnih in 
prostovoljnih ustanov in organi
zacij, pri čemer je treba vklju
čiti vse skupine, ki imajo sred
stva in se zanimajo za razvedrilo. 
Pri nas so to od društev za te
lesno vzgojo Partizana do turi
stične zveze, Zveze tabornikov in 
planincev, Počitniške zveze, vse 
športne organizacije, šole mladina, 
sindikati itd.

vendar v teh odmiOirih ne vadijo 
hkrati posplošenih vadb, kakor 
je to uvedeno v sovjetski 
»proizvotdisitveni gimnastiki«, 
marveč je vsakemu posameiz- 
niku prepuščeno, da si izbere 
svojo panogo ali disciplino, naj 
ti bo streljanje z zračno puško 
ali metanje nožev na določeni 
cilj ali preskakovanje vrvi ali 
boksanje »hruške« ali vrtenje 
hulo-hoapa, igranje namiznega 

1 tenisa in druge podobne igre in 
vadbe.

© Plan za razvedrilo v vsaki 
skupnosti mora zagotavljati po
polno izrabo vseh možnosti in 
sredstev, pri čemer pa ga je treba 
povezati z dolgoročnimi načrti za 
daljnji razvoj in izgradnjo vseh 
ostalih služb v komuni. Posebno 
Je to pereče zdaj, ko v mnogih 
naših občinah in mestih sestav
ljajo načrte za gradnjo igrišč in 
drugih prostorov za igre in od
mor.
• Kjer koli je kakor koli mo

goče. morajo zvezne, republiške In 
mestne ustanove In organizacije 
vskladlti svoje plane za pripravo, 
gradnjo in izrabo naprav za raz-

Najbolj dognana organizaci
ja premišljenega razvedrila se 
je razvila v industrijsko nasiče
nih Združenih državah Ameri
ke, kjer so serijska proizvodnja, 
navijanje delovnega tempa in 
pretirana urbanizacija povzro
čile največje težave. Zato so ze
lo poučne njihove izkušnje, ki 
so jih zbrali v deklaraciji o 
»osnovnem za razvedrilo«, ka
kršno je po dolgem pretresanju 
sprejela glavna organizacija za 
razvedrilo v ZDA. V njej je 
mogoče najti celo vrsto korist
nih izkustev tudi za naše delo, 
enako kakor jih lahko najdemo 
tudi v sovjetskih metodah za 
razčlenitev mestnih iger.

Osnovno za premišljeno raz
vedrilo je (v ZDA)) naslednje:

vedrilo.
9 Naprave za razvedrilo (igri

šča. kopališča, domovi, izletne 
točke, kegljišča in pd.) je treba 
preudarno graditi za posamezne 
četrti in naselja, okraje in obla
sti, tako da dajejo največ mož
nosti in uslug za vse starostne 
razrede.

9 Vsi krajevni odbori za plani
ranje (urbanistični, komunalni, za 
telesno vzgojo, prosvetni in po
dobni), prav tako pa tudi uprave 
parkov, šolski odbori, odbori za 
delavsko športno dejavnost, ki 
bodo s časom prerasli v odbore za 
športno razvedrilo ‘ odraslih, in 
slična telesa, morajo z dolgoroč
nimi ' perspektivnimi plani sode
lovati pri ustanavljanju, uporab
ljanju in nadaljnjem razvijanju 
naprav za razvedrilo.

9 Kjer je le kako mogoče, Je 
treba v parkih, na izletnih točkah 
in v kopališčih graditi igrišča in 
naprave za športe, igre in druge

Odbojka je zelo privlačna športna panoga. Posebno primerna 
je — za rekreacijo ...

mora zaposliti ustrezno osebno t. j. 
kvalificirano osebje, da bo lahko 
uspešno opravila svojo družbeno 
vlogo. Mi smo to že dosegli v 
mnogih tovarnah in krajevnih od
borih za športno razvedrilo odra
slih in povsod iščejo teke primer
ne in strokovne upravnike za raz
vedrilo. Strokovna društva in 
združenja zvezne in republiške in 
krajevne stopnje morajo sodelo
vati pri ugotavljanju strokovnosti 
in dosezanju ciljev pri premišlje
nem razvedrilu.

© Ustvariti Je treba ustrezno 
zakonodajo, ki - bo omogočila in 
dopuščala vsaki skupnosti, da zbi
ra, finansira te upravlja ustrezen 
javni program razvedrila za vsa
kogar. Javni programi, za razve
drilo naj bodo finansirani iz pro
računa pod vodstvom enega od
delkov krajevne oblasti, kakor je 
to na primer zdaj urejeno za Jav
ne parke Vin nasade.

© Denarne prispevke za razve
drilo je treba dodajati tudi iz 
prispevkov uporabnikov in druž
benih organizacij.
9 Osnovna in stalna obveznost 

vseh ustanov, združenj in odgo
vornih člniteljev pa je krepiti za
vest o družbenem pomenu zlasti z 
razlaganjem, kakšne so potrebe 
premišljenega razvedrila tez uslug 
in možnosti.

9 Službo v prid razvedrila za 
otroke, mladino to odrasle, seda
njo in prihodnjo, ki »e bo šele 
razvila, je treba stalno ocenjevati 
po onem, kar prispeva k lepša
nju in bogateniu osebnega in 
skupnega življenja,

V teh točkah je izraženo pri
zadevanje organizatorjev pre
mišljenega razvedrila ®a »dr
žavljanske pravice« nove druž
bene funkcije: razvedrila posa
meznikov in celih naselij v do
bi intenzivne : ndustrial ‘iza.eij e, 
serijske proizvodnje, zaprtih in 
natrpanih mestnih četrti, mla
dinskega kriminala, eelitve va
škega prebivalstva v mesta in 
podobnih novodobnih pojavov v 
Združenih državah Amerike in 
drugod.

Potemtakem se moramo md 8 
časom pripraviti, da bi znaten 
del teh poslov prevzeli nase; 
naša perspektiva bodi taka, da 
bi s časom prerasli v priredirte- 
ije taike premišljene, postopne 
in kar moč dognane rekreacije: 
prijetnega uživanja v prostem 
času*, izdatnega počitka med de
lovnim ,časom in, raznovrstnih 
prostovoljnih dejavnosti za zvi
šanje standarda In proizvodno
sti.

Primeri Iz drugih držav, zla
sti .iz skandinavskih z Norveško 
na čelu, nam bodo pomagali, da 
bomo brez predolgih zavlače
vanj pustili za seboj uvodni 
del in ustanovno fazo pri raz
širjanju dela od telesne vzgoje 
in vsestranskega izpopolnjeva
nja, preko tekmovanj, športnih 
iger, izletov in življenja v pri
rodi ter prešli na zabavno in 
koristno razvedrilo. To bo novo

9 Spored za razvedrilo je treba 
pripraviti v vsaki skupnosti — 
mestni ali vaški — te za vse pre
bivalce; otroke, mladino te odra
sle.

9 Priložnosti za razvedrilo ta 
razne prireditve naj se vrstijo 
brez prekinitve skozi vseh dva
najst mesecev v letu. To je poseb
no aobrodbšel nasvet za vse naše 
prireditelje: zaokrožiti je treba
dejavnost od januarja do jami- 
arja; za vse udeležence mora biti 
vsak čas na voljo neka priložnost
na dejavnost,
9 Spored za razvedrilo Je treba 

planirati teko, da zadovoljuje že
lje in potrebe vseh posameznikov 
In skupin, kajpak po možnostih 
na posameznem kraju.

9 Najpomembnejše pa Je vzga
jati in poučevati udeležence v 
primernem izrabljanju brezdelja 
doma, v šoli in družbenih usta
novah.

9 Sporazumne skupne priprave 
za izrabo prostega časa zahtevajo

vrste razvedrila, ki so nalašč pri
kladni za otroke, mladino in od
rasle.

9 Vodniki za pripravljanje in 
vodenje razvedrila morajo hiti 
izbrani ter strokovno usposobljeni 
z individualnimi kvalifikacijami, 
ki ustrezajo njihovi specifični 
službi, se pravi z drugimi bese
dami, da naj bo vzgojiteljica na 
igrišču za predšolske otroke, tre
ner na mladinskem športnem igri
šču, smučarski učitelj pozimi ob 
planinskem domu ta v zimovišču, 
učitelj plavanja v kopališču in po
dobno.

9 Vrh tega Je treba sestaviti 
nove predpise in razširiti sedaj 
veljavne za uslužbence mestnih 
oziroma državnih ustanov, s kate
rimi bo zagotovljena strokovnost 
in kvalifikacija uslužbencev v jav
nih programih za razvedrilo. To 
bo v kratkem tudi pri nas postala 
nova specializacija — koristna in 
povsod iskana.

9 Vsaka ustanova, društvo ali 
skupina, ki skrbi za razvedrilv.

področje delovanja, na katero 
se moramo strokovno pripravi
ti, ga temeljito obdelati in v 
nenehno spremljati.

Hrvoje MACANOVIC

NAMIZNI TENIS

TOPS - Gluhonemi 
LRS 5:2

V prostorih tovarne TOPS v 
Savlijafa je bil pred dnevi po
vratni naimizmotenišikj dvoboj 
med tovarniškim moštvom do 
reprezentanco gluhonemih LRS. 
Tudi v tem srečanju je zmagal 
TOiPS, in sicer spet v razmerju 
5:2. Za zmagovalce so igrali: 
Vičič, Tavčar in Fišer, za goste 
pa Pevcin, Štih in Stihec.

Grega-vzor požrtvovalnosti
(Zabeleženo ob zaključku tretjih metalurških Iger)

Velika zimsko športna prireditev metar 
lurgov je za nami. Nad dve sto nastopajo
čih delavcev se je razšlo na vse strani. Da
nes so zopet na svojih delovnih mestih. 
Ostali so le nepozabni spomini na lepo 
prireditev.

Bilo je na Pokljuki. Nedelja. Drug za 
drugim so se poganjali v boj za čimboljša 
mesta smučarji — tekači.

V drugi izmeni štafetnega teka je za 
prvo jeseniško ekipo nastopil mlad fant, 
kostanjevih las.

»■Dajmo, Grega, stisni!,*' so topili navi
jači.

In Grega je res stisnil. Po manj ko 28 
minutah je že bil v cilju. Komaj dve se
kundi slabši rezultat od Robača iz Raven! 
Toda Gregor ni imel časa, da bi poslušal 
priznanja navijačev iz Železarne. V bližini 
ga je čakal avto z nestrpnim vozačem, čez 
eno uro se bo Grega že odpeljal z velikim 
lesenim kovčkom na odslužen j e vojaškega 
roka...

Da, Grega se ni utegnil niti posloviti. 
Na pot se je podal iz smučine, speljane po 
pokljuških gozdovih, še ves upehan od na
porne borbe, ki je njegovi Železarni pri
nesla dragocene točke, njemu pa izkušnjo 
več. Res, malo je takih...

Dvajsetletni orodni ključavničar Franci 
Gregorič se je ves posvetil svojemu po
klicu in športu. Vsako zimo je težko pri
čakoval snega. Ko je končno le zapadel, 
je prvi zarisal svežo smučino vanj.

Skromen, komaj opazen, je napredoval 
Lelo za letom. Letos je odločno posegel 
tudi že v boj ^za prva mesta. Ta mu niso 
ušla. Uvrstili so ga v državno mladinsko 
reprezentanco. Najvepji uspeh pa je do

segel' prav v tekmah za svoje podjetje, v 
tekmovanju posameznikov je zasedel tudi 
med člani drugo mesto le s sekundo slab
šim rezultatom, od znanega Robača iz Ra
ven. Vrsto drugih pa je pustil daleč za 
seboj...

Ko je vlak potegnil iz Bohinjske Bistri
ce, je komaj še utegnil zavpiti za slovo: 
»Smučali pd bomo še!*'

Redki so taki, kakršen je Grega. Velja 
jih imeti za primer dobrega in vztrajnega 
športnika, pa tudi proizvajalca. J. R.

25 LET PLANICE
Leto« mineva 25 let, odkar so v Planici prvi« Izvedli mednarodna skakalna tekmovanja na veliki 
Blondkovi mojstrovini pod Poncami. Sklenili so, da bodo letošnji jubilej proslavili s pomemb

nimi tekmami, ki bodo marca.

Zimsko plavanje 
zagrebških delavcev 

in uslužbencev
V Zagrebu je bilo na dan re

publike 1958 odprto prvo veliko 
zimsko in pokrito -kopališče v 
državi, ki je primemo za vse 
vrste plavalnih nastopov skup
no z waterpolom. V februarju 
je bil pogon za izkoriščanje te
ga koristnega športnega objek
ta razširjen tudi na člane sin
dikalnih podružnic ali na ude
ležence zagrebških delavskih 
športnih iger. Zanje je rezervi
rana ena ura uporabe dnevno, 
in sicer od 18. do 19. ure. Vsak 
udeleženec lahko plava v tem 
bazenu eno uro tedensko za 150 
dinarjev, medtem ko morajo 
ostali prebivale; za taka štiri 
kopanja mesečno plačevati po 
400 dinarjev.

Za to prvo zimsžo plavalno 
vadbo se je na prvi mah prija
vilo 1200 članov in članic za
grebških delovnih - kolektivov,

H. M.
NOGOMET

TOPS - Telekomuni
kacije 2:1 (2:1)

Pred dnevi je precej delav
cev — športnikov tovarne pisal
nih strojev TOPS (Savlje) od
šlo na odsluženje vojaškega 
roka. Se pred odhodom v JLA 
'pa so igrali prijateljsko nogo
metno tekmo s tovarniškim mo
štvom Telekomunikacij (Pržanj). 
Po precej razburljivi igri je 
zmagal TOPS 2:1 (2:1).

NAPREDNI DEL CLfllTSTVfl SP »PROLETAREC« V ZAGORJU:

Proč z gostilno!
Pred kratkim je občinski odbor 

Socialistične zveze v Zagorju skli
cal posvet športnih aktivistov in 
ostalih aktivnih ■ delavcev SD 
»Proletarec«, da bi skupaj prese
kali gordijski vozel nemogočih 
razmer v tej telesnovzgojnt orga
nizaciji. Posvetovanje je v celoti 
razkrilo stenje društva in povzro
čitelje mnogih slabosti, ki so pri
pomogle do tako klavrnega slo
vesa te, včasih najaktivnejše dru
štvene organizacije v zagorski do
lini.

Pred leti je imelo društvo vrsto 
telesnovzgojnih in športnih sku
pin, v katerih je delovalo poleg 
starejših, že izkušenih športnih 
delavcev mnogo delavske mladine 
in celo pionirjev. Dograditev do
ma je vzpodbudila zagorske de
lavce in mladi delavski naraščaj, 
da so se resnično oklenili društva 
in mu hoteli dati resnično druž
beno veljavo in pomen. 2e tedaj 
pa so nekateri poznavalci športne 
dejavnosti sodili, da gostilna, ki 
so jo odprli v društvenih prosto
rih, ne bo kdo ve koliko prispe
vala k napredku društva, niti da
jala kaj prida sredstev za večji 
razmah športne dejavnosti. Na
prednejši društveni delavci so ce
lo menili, da utegne postati ošta
rija kamen spotike in breme dru
štva. Ker pa so bili ti v manjšini, 
njihova opozorila niso padla na 
rodovitna tla.

Skraja je gostilna pod skrbnim 
vodstvom gospodarskega odbora 
zares dajala nekoliko sredstev, s 
katerimi so razpolagale društvene 
skupine. Seveda pa je treba pri
pomniti, da se je občinski ljudski 
odbor odrekel delu obveznosti, ki 
bi jih moral dobiti od oštarije 
predvsem zato, da bi društvu omo
gočil kolikor toliko nemoteno delo 
in da bi imel stalna sredstva za 
razvoj svoje dejavnosti. Kmalu pa 
se je pokazalo, da dve društveni 
upravi — gospodarski odbor in 
upravni odbor — nista imela ve
nomer skupnih ciljev in namenov. 
Takšno škodljivo delovanje se Je 
pokazalo zlasti zadnji dve leti, ko 
je imela nogometna sekcija še ko
likor toliko sredstev te svoje po
trebe, medtem ko ostale skupine 
niso mogle razviti v celoti svoje 
dejavnosti, ker so bile venomer 
v hudih denarnih zadregah. Povrh 
tega so začeli celo posamezniki 
samovoljno gospodariti s sredstvi, 
medtem ko je gospodarski odbor 
izgubil vsak čut odgovornosti do 
vodenja gostilne, ne vedoč, kdo 
pije, kdo plača. Tako je kajpak 
moralo nujno prihajati do tega, 
da se Je na eni strani začel kopi
čiti pri gostilni dolg, na drugi 
strani pa Je bilo potisnjeno pravo 
društveno življenje na stranski tir.

Na lanskoletnem izrednem obč
nem zboru Izvoljeni upravni od
bor sploh ni bil kos svojemu delu 
Namesto, da bi si postavil realni 
načrt za razvoj društvene dejav
nosti in razčistil stanje v gostil
ni. se je začelo med posamezniki 
trenje, kar je še bolj pospešilo 
razkroj evanj e društvenih vrst. Ce 
k temu prištejemo še nemogoče 
odnose med posameznimi sekcija
mi in celo posamezniki, pač ni 
treba kdo ve kaj poudarjati, da se 
je začel razpad nekdaj toliko obe
tajočega društva. Slednjič je tudi 
upravno vodstvo povsem opustilo 
sklicevanje sej in sploh zasledo
vanje posameznih pojavov v dru
štvu. Nič čudnega, če je mladina 
začela zapuščati društvo.

Zagorski delavci 80 56 torej 
upravičeno spraševali, ali so rav
nali popolnoma prav, ko so da
jali precejšnja sredstva za dogra
ditev doma in notranje opreme? 
Dajali so jih za razvoj športne 
dejavnosti, zato. da bi njihovi 
otroci imeli vse pogoje in možno
sti za aktivno športno udejstvova
nje, saj je znano, kolikšne uspehe 
so včasih dosegli aktivni športni 
amaterji, ki pa še zdaleč niso 
imeli tolikšnih možnosti, kot jih 
imajo danes.

Razprava na posvetovanju je 
med drugim pokazala, kam lahko 
pripelje samovolja. Ker predsed
nik društva ni prihajal več na 
seje, je podpredsednik mnogokrat 
delil denar, ne da bi za to vedel 
celoten upravni odbor. To Je tra
jalo dolge mesece, nihče pa ni 
pokazal toliko čuta odgovornosti, 
da bi napravil konec neodgovor
nemu početju. Vsi napredni in 
aktivni kakor tudi čstali športni
ki so se na posvetovanju izrekli 
za odcepitev gostilne, ker so spo

znali. da šport in alkohol ne gre
sta skupaj. Kajpak pa bo treba 
urediti stare grehe, kajti gostilna 
ima več sto tisoč dinarjev dolga. 
Na posvetovanju so izrekli neza
upnico dosedanjemu upravnemu 
vodstvu in postavili inciativhi od
bor. ki naj pripravi vse potrebno 
za bližnji občni zbor članstva. 
Prav tako bo moral iniciativni od
bor storiti vse, da bo razprava na 
občnem zboru vsestransko razkri
la še vse druge dosedanje po
manjkljivosti in slabosti, ki so 
pripeljale do tako neslavnega ob
računa ŠD »Proletarec«.

To ne bo težko. Delavska mla
dina v Zagorju kakor tudi starejši 
delavci ne morejo biti brez svo
jega športnega društva. Ko bodo 
dozoreli pogoji, bo treba vsekakor 
združiti obe društvi v eno telesno- 
vzgojno organizacijo, za kar se 
bo moralo prizadevati članstvo 
obeh dosedanjih institucij. Ce bo 
občni Zbor skrbno izbral avtori
tativno upravo, ki bo predvsem 
skrbela za razvoj društvene de
javnosti, bo diruštvo Proletarec 
krenilo na boljšo pot. To pa je 
menda želja vseh zagorskih ljudi.

M. V.

Kegljanje v novo
goriški tovarni

• V novogoriški tovarni pohištva 
so pred dnevi športniki - delavci 
ustanovili lasten kegljaški klub. 
Novo društvo, ki je bilo ustanov
ljeno s podporo sindikalne pod
ružnice, bo odslej združevalo vse 
aktivne kegljavce in privržence 
tega delavskega športa v tovarni.

Na ustanovnem občnem zboru so 
se sklicatelji dodobra pomenili o 
vseh številnih delovnih načrtih za 
prihodnje dni. Zborovalci so se 
med drugim odločili, €a bodo s 
prostovoljnim delom pomagali 
graditi štiristezno kegljišče v Novi 
Gorici, kjer naj bi imeli tudi last
no stezo. Odbor sindikalne podruž
nice bo to željo goriških kegljav
cev podprl tudi pri organih de
lavskega samoupravljanja.

Za zaključek ustanovnega obč
nega zbora so zborovalci izvolili 
novo vodstvo s predsednikom F. 
Perhavcem na čelu.

OHO - AHA
Oho, dovolj bo. Tako so rekli jeseniški 

hokejski igralci, ko jim je narava nedvo
umno pokazala. da naj za letos zaključijo 
s hokejsko sezono. Potem ko jim je sonce 
že tako skoraj pregnalo goste iz Vzhodne
ga Berlina, je med zadnjo tekmo sezone — 
v soboto zvečer — odpovedala še elektrika. 
In tako so morali poznih ur vajeni hokeji
sti biti v nedeljo na ledu že ob pol osmih 
zjutraj. Nič čudnega tedaj, če so srečanje 
z Obersch(>neweide Iz Berlina res progla
sili za »labodji spev« sezone...

Aha. nemo prophe- 
ta ... Sai poznate ta
le pregovor! Pa tudi 
o užaljenih tržiških 
smučarjih ste gotovo 
že slišali. No. na alp
skem prvenstvu FLRJ 
na Popovi Sapks so 
smučarji Ljubelja oač 
pokazali svoj im tek
mecem. »Stari« Stele 
in lanski prvak Dor

nik sta 6'svojila kar dve tretjini razpolož
ljivih prvih mest. Strokovnjaki sodijo, da 
sa jima to ni posrečilo toliko zaradi znane
ga pregovora, kakor pa zarad 1 svete ihte ...

Oho, to pa res ni lepo. Na konferencah, 
sesthnkih in kongresih pada toliko lepih be
sedi o našem množičnem športu ko pa se ie 
treba izkazati z dejanji, pa vendar še mar
sikdaj ne gre tako, kakor bi bilo treba. Ža
lostno je na primer, če razpošljejo rokome
taši vevškega Paplrničarja na tone vabil 
za skupščino, pa se je ne udeleži niti en 
predstavnik množičnih organizacij, še bolj 
žalostno pa je. če si prizadevajo ljubljan
ski dijaki osemletk najti pokrovitelja za 
svoje namiznoteniško tekmovanje, pa prav 
tako ostapejo praznih rok ...

Aha, uspešna repriza! Tako oceno je tre
ba dati drugemu srečanju poljskih In jugo
slovanskih boksarjev — -v Ljubljani. Prire
ditev na GR je še presegla zagrebški dvo
boj — ne po kvaliteti — marveč po oglu
šujočem žvižganju občinstva in prijaznem 
metanju najrazličnejših predmetov v ring 
in njegovo okolico. Pri vsem tem pa je naj
manj vzpodbudno to da so kovanci, sadje 
in drugi predmeti zadevali po pravilu — 
nedolžne (beri — ^novinarje)...

r
NA ČRNO-BELIH POLJIH

Odločilna analiza
V najkrajših besedah bi bila 

oznaka za sedimo kolo sindikal
nega moštvenega šahovskega 
prvenstva Ljubljane taka; v torvi 
ligi so dobili besedo ocenjevalci, 
v drugi je vse po starem, v tret
ji pa je prišlo na vrhu do ro- 
kade.

Bržčas pa s to lakonsko oce
no nobena skupina ne bi bila 
zadovoljna, zatorej o vsaki ne
kaj več besed, največ seveda 
spet o eliti, zbrani v prvi ligi.

Ko so bile te vrstice oddane, 
so v Šahovskem domu mladi 
mojstrski kandidati še vedno 
imeli delo s prekinjenimi par
tijami. Čeprav so bile samo tri, 
pa so jim zato dale tem več de
la. Bili so se zedinili šele za 
eno, za peti remi v dvoboju 
med prvo ekipo DSNZ in DOZ, 

'tako da je končni rezultat dvo
boja dveh kandidatom za vrh le
stvice 3,5 : 2,5 za DSNZ I. Že
lezničar vodi proti drugemu 
moštvu DSNZ s 3,5 1:5 ob eni 
prekinjeni partiji, ki pa bojda 
ne kaže na več kot .remi, v ce
loti torej ha 4:2 ali manj kot so 
zmagovalci najbrž pričakovali. 
Radio pa je na boljšem proti 
Litostroju s 3:2, toda preostala 
partija je temeljito oznojila ana
lizatorje in ocenjevalce, čeprav 
ima igralec Litostroja v končni

ci trdnjavo za tri kmete, pa je 
vendarle težko najti pot do zma
ge. Ce so jo nadobudni kandi
dati medtem že našli, potem je 
končni rezultat tega dvoboja 3:3. 
če pa sd obupali, je zmagal Ra
dio s 3,5 : 2,5. Stefanov .inšti
tut sd je dovolil proti Banki ce
lo zamudo na eni deski in z 
enim remijem »komaj« 4,5 : 1,5. 
Toda kaj je to za novega prva
ka Ljubljani, ko je naskok 
kljub temu spet za točko večji! 
Poštarji so se proti okraju moč
no potrudili in si z visoko zma
go 5:1 odprli/pot morda še celo 
do tretjega mesta. Pač pa je 
zdaj usoda ekipe OLO bržčas za
pečatena: posloviti se bo treba 
od prve lige, po neuspelem po
pravnem izpitul

Vrstni red dve koli pred kon
cem je tak: »Jožef Stefan« 33,5, 
DSNZ I 27, PTT 24, Železničar 
23,5 (1), DOZ 23.5, Radio'19 (1), 
Banka 17,5, OLO 16,5, Litostroj 
15 (1), DSNZ II 8,5 (1).

V drugi ligi nič novega, bi 
lahko dejali. Po podatkih, s ka
terimi je v času poročanja raz
polagalo turnirsko vodstvo, so 

, po šestem kolu vodili člani eki
pe »Karel Jeraj« s 26,5 točkami 
pred Litostrojem II s 26 točka
mi. Vendar je ta vrstni red ie

navidezen, kajti Elektroprojekt 
ima prav tako 26 točk, toda dvo
boj manj. se pravi, da vodi 
pravzaprav ta ekipa. Prvaka bi 
torej imeli, v tem ko bi se naj 
preostali moštvi borili za drugo 
mesto in s tem za uvrstitev v 
prvo ligo, seveda, če ne bosta 
v tem boju sodelovala še Zavod 
za raziskavo materiala z 20 ter 
Železničar II z 19 točkami, tudi 
oba z dvobojem manj. Do kon
ca imajo torej nekateri še pet 
kol, drugi samo še štiri, tako da 
je možnosti vsaj na papirju na 
pretek.

V tretji ligi so se naposled 
povzpeli na čelo »rogove;« in za 
menjali v vodstvu ekipo Sloven
skega poročevalca. Razmerje v 
točkah je 30,5 : 29,5, čeprav je 
v medsebojnem srečanju Rog 
podlegel, bil pa zato v ostalih 
dvobojih izdatnejši. Tu imajo 
do konca še polna štiri kola (na
stopa namreč 12 ekipi), vendar 
večjih sprememb skoraj ne bo: 
Rog in Slovenski poročevalec ali 
obratno. Slovenski poročevalec 
in Rog pojdeta v višji razred, 
kajti od najbližjih moštev ju 
loči še?t oziroma celo sedem 
točk. Kdo bi v normalnih okoli
ščinah lahko to razliko nado
knadili

j
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milijarde dinarjev
sredstev, s katerimi razpolaga okrami zavod 
za socialno zavarovanie v Cehu

Med družbenimi službami Je so
cialno zavarovanje nedvomno med 
najipomembnejšimi službami, saj gre
do sredstva, ki Jih daje družba v 
upravljanje, v težke milijarde. Te
meljne celice socialnega zavarovanja 
so okrajni zavodi in bi se tokrat se
znanili z delom okrajnega zavoda za 
socialno zavarovanje v Celju. Posta
vimo direktorju zavoda, tovarišu Mi
lanu Loštrku nekaj vprašanj:

Katere so glavne značilnosti 
poslovanja zavoda v lanskem 
letu?

Bistvene značilnosti poslovanja v 
letu 1»58 so v tem, da je število ak
tivnih zavarovancev znova narastlo, 
in to za 7,62 odstotka, da je odsto
tek izostankov z dela zaradi bolezni 
in nezgod nižji in znaša 4,42, leta 
1957 pa 4,62; posebej kaže omeniti, da 
so se osebni dohodki delavcev in 
uslužbencev povečali od povprečnih 
13.777 dinarjev v letu 1957 na 16.128 
dinarjev lani, torej za 17 odstotkov. 
Zavod plača dalje vsako leto dobre 
pol ihilijarde dinarjev več dajatev 
kot pa zbere sredstev. Lani so bili 
izdatki za pokojnine in invalidnine 
prvič večji kot pa izdatki za otroške 
dodatke No, ob koncu še moramo 
reči, da je imel lani zavod sila ve
liko opravka s prevedbami upoko
jencev, kar je dalo tudi svoj pečat 
delu zavoda.

Lani so bile volitve samo
upravnih organov socialnega 
zavarovanja. Kako so uspele, 
koliko članov štejejo in katere 
organe družbenega upravlja
nja ste izvolili?

Lani junija smo tretjič volili svoje 
samoupravne organe. Politične in or
ganizacijske priprave so zelo dobro 
potekale, saj smo že pri volitvah de
legatov dosegli najboljšo volilno uue- 
leztoo v republiki, in to 70,8%. Pred 
volitvami je bilo 216 zborovanj, na 
katerih so člani skupščine in kandi
dati razpravljali z zavarovanci o vseh 
perečih vprašanjih službe socialnega 
zavarovanja. Tudi na občinskih zbo
rih delegatov smo dosegli najboljšo 
udeležbo v republiki, in sicer 90,1%. 
Izvolili smo 74 članov okrajne skup

ki ščine in 151 članov skupščine petih 
podružnic. Podružnice imamo nam
reč v Šoštanju, ki posluje tudi za 
zavarovance v mozirski občini, v Žal
cu Rogaški Slatini (za občino Šmar
je'pri Jelšah), v Slovenskih Konji
cah in v Laškem, med tem ko sta 
občini Celje in Šentjur vezani na 
okrajni zavod. Skupno je bilo torej 
izvoljenih 225 članov skupščin. Od 
tega je 101 delavec, 92 je uslužben
cev, 31 pa je upokojencev. V skup
ščinah je 16 mladincev in 23 žena.

Nova skupščina okrajnega zavoda 
je lani zasedala štirikrat, izvršni od
bor pa devetkrat. Poleg tega pa je 
imela skupščina še stalno komisijo 
Za zaščito zdravja in delovnih pogo
jev zavarovancev. Ta šteje 12 članov, 
v njej pa so med drugim šč trije 
varnostni tehniki iz podjetij, dva 
zdravnika ter midicinska sestra, ki 
opravlja patronažno službo. Ta komi
sija je imela šest sej. .............. c

Kaj sodite o podružnicah 
zavoda iu kako so se uvelja
vile?

Ce bi sodili delo podružnic po šte
vilu zasedanj skupščine in izvršilne
ga odbora, ’potem je najboljša po
družnica v Laškem, kjer je skupšči
na dvakrat zasedala, izvršni odbor pa 
šestkrat. Po taki razporeditvi bi bila 
na zadnjem mestu podružnica v Ko
njicah z enim zasedanjem skupščine 
in z dvema zasedanjima izvršnega 
odbora. Ta skupščina je ugotavljala 
zlasti, da se zdravstvena služba pre
malo ukvarja s preventivo. Obravna
vali so še probleme zdravstvenega 
zavarovanja in higiensko - tehnične 
zaščite. Skupščina v Šoštanju je pred
lagala, naj bi posebej proučili vpra
šanje višine pogrebnih stroškov za 
otroke do 14 let, razpravljali pa so 
med drugim tudi o lunkcioniranju 
pokojninske službe. Skupščina v Žal
cu se je podrobneje ukvarjala z na
raščanjem stroškov za zdravstvene 
Storitve in o izkoriščanju pravic so
cialnega zavarovanja, zlasti v zvezi 
z nego obolelega družinskega člana. 
V Rogaški Slatini so opozorili, da so 
delavci premalo zaščiteni pred vre
menskimi nepriiikami, da nobeno 
podjetje nima organizirane menze itd. 
Posebej so še opozorili na potrebo po 
novi rešilni postaji in rešilnem avto
mobilu. Podružnica v Laškem se je 
podrobneje bavila zlasti s problemi 
zdravstvene službe. Sklicali so celo 
izredno sejo, ki so se je udeležili 
tudi zastopniki podjetij zaradi kriti
ke razmer v zdravstvenem domu v 
Laškem. Sklenili so, da mora uprav
nik pismeno poročati o razmerah v 
domu.

Vse podružnice so podrobneje ana- 
lizirale higiensko-tehnično zaščito v 
podjetjih ter dale kopico predlogov: 
za ureditev razmer v zdravstveni 
službi. Okrajna skupščina je prenesla 
na podružnico vsa pooblastila, ki jih 
po zakonu more prenesti, vendar se 
podružnice niso mogle bolj uvelja
viti kot bi se lahko, ker nimajo 
gmotne osnove za upravljanje.

V podružnicah uveljavlja zavarova
nec vse pravice iz socialnega zavaro
vanja. Tu izdajajo tudi odločbe o 
otroških dodatkih, medtem ko se za 
Invalidske in starostne pokojnine 
spisi le kompletirajo, nato pa pošlje
jo okrajnemu zavodu.

Ko smo že pri postopku, (lo- 
iolite vprašanje, koliko podje
tij je zavod pooblastil, da sme
jo izplačevati tudi hrunarine?

Da, to je res vprašanje zase. Zavod 
si je močno prizadeval, da hi bila 
zavarovancem čimbolj olajšana pot 
do hranarine in da bi jo mogel do
biti na blagajni podjetja. Vendar na
letimo V podjetjih na veliko nerazu
mevanje. Zavod je anketiral 203 pod
jetja, če bi bila pripravljena prevzeti 
nase to službo. Le troje podjetij je 
bilo pripravljenih to storiti. Tako je 
bilo lani vsega skupaj komaj 15 po
oblaščenih podjetij. Menim, da bi 
morale glede tega tudi sindikalne 
organizacije reči svojo besedo pri 
delavskih organih upravljanja, saj 
gre za neposredno korist zavarovan
cev. >:.. | -r-

Kako si je zavod prizadeval, 
da bi zavarovanci čim hitreje 
prišli do svojih pravic?

Zavod ima s podružnicami vred 145 
rednih in 6 honorarnih uslužbencev. 
Po sistematizaciji delovnih mest pa 
bi jih moral imeti 161. Manjka pred
vsem uslužbencev s fakultetno izo
brazbo in uslužbencev s srednjo izo
brazbo.

Delo pri naših zavodih Je specifič
no in komplicirano, poleg tega pa je 
tudi tako obsežno, da še vedno ne 
moremo pravočasno rešiti posameznih 
primerov zlasti pokojnin in invalid
nin. Pri reševanju zahtevkov in iz
daji odločb za otroške dodatke, za 
zdravstveno zavarovanje in vse ostale 
službe smo lani izdajali odločbe ved
no v rokih, ki jih predvideva zakon 
o splošnem upravnem postopku. Lan
sko leto je posebno značilno, ker 
smo morali opraviti izredno delo pri 
prevedbi pokojnin po uradni dolžno
sti in kasneje na zahtevo. V neka
terih primerih so bili roki prekora
čeni kljub temu, da so vsi uslužbenci 
tega oddelka ter ostali uslužbenci 
zavoda delali stalno preko rednega 
delovnega časa.

Nenehno se trudimo, da bi zavaro
vanci čimčnostavneje uveljavljali 
svoje pravice. Vendar ni to vedno 
odvisno samo od uslužbencev zavoda, 
marveč so tudi predpisi tako zamo
tani in številni, da ustvarjajo zava
rovancem dostikrat čisto nepotrebna 
pota.

Kakšen je zdravstveni polo
žaj zavarovancev v vašem 
okraju, kako je urejena zdrav
stvena služba in na kakšne te
žave ste naleteli pri tem?

Lani ni bilo zaslediti večjih epide
mij. Tudi gripa ni povzročila večjih 
izostankov z dela. Največ je bilo 
obolenj zaradi prehlada, dalje rev
matičnih obolenj, bolezni kosti in 
drugih gibal, poškodb pri delu ter 
živčnih bolezni. Na splošno lahko rfe- 
čemo, da se zdravstveni položaj pre
bivalstva v glavnem ni spremenil.

Problem uveljavljanja zdravstvene 
službe! v'ambulantni in zobozdrav
stveni. Leta 1957 je bilo na območju 
zavoda 40 zdravstvenih zavodov, lani 
pa sta začeli delovati še dve novi ob
ratni ambulanti.

V ambulantno polikllnični službi 
pride v našem okraju na enega stal-, 
nega zdravnika okrog 4300 prebival
cev, če štejemo sem še stalne zdrav
nike bolnišnic pa okrog 2000 prebival
cev na enega Zdravnika. Zavarovan
ci se pritožujejo, da po več ur čaka
jo na pregled, zdravstvena služba pa 
ugotavlja, da prihaja k zdravniku še 
vse preveč takih, ki jim zdravniška 
pomoč ni nujno potrebna. Vendar z 
organizacijo zdravstvene službe in 
sistemom njenega finansiranja nekaj 
ni v redu. Podatki, ki jih sestavljajo 
zdravstveni zavodi sami, povedo, da 
so stalni in honorarni zdravniki 
opravili lani 84.834 rednih in hono
rarnih ur. To bi pomenilo, da niso 
opravili zdravniki niti rednih ordina- 
cijskih ur. Zaključek j« samo eden: 
redno in honorarno delb v ustanovi 
in izj(en jjje^eggrepleta in šepniti

da zanesljivo ugotoviti, ali je bilo v 
rednem delovnem času opravljeno 
ali honorarno delo.

Vprašanje zase je razmerje med 
številom zavarovanih in nezavarova
nih oseb v okraju ter razmerje med 
stroški, ki jih plačajo zdravstvenim 
zavodom samoplačniki in zavod za 
socialno zavarovanje. V vsem okraju 
je 54,31% zavarovanih oseb, v dohod
kih zdravstvenih zavodov pa je so
cialno zavarovanje udeleženo z 91%. 
Težko se je znebiti občutka, da pla
čujejo delavci zdravstveno službo 
tudi za kmečko prebivalstvo,

Drugi problem pa je v zobozdrav
stveni službi. V našem okraju je da
nes 8 zobozdravnikov in 25 dentistov. 
Na enega terapevta odpade torej 6400 
prebivalcev. Poleg tega je še 28 zo- 
botehnikov. V našem okraju pa bi 
potrebovali vsaj še 18 ^zobozdravni
kov in 42 dentistov ter zobotehnikov, 
da bi vsaj za silo pokrili sedanje po
trebe.

Naj omenim še zdravljenje v bol
nišnicah. Lani se je ležalna doba v 
bolnišnicah močno podaljšala — od 
povprečnih deset dni na ■ enega bol
nika leta 1957 na trinajst dni v letu 
1958, Število oskrbnih dni se je sicer 
zmanjšalo za 1,91%, kljub temu pa 
so stroški zdravljenja narasli kar za 
29,57%.

Lani smo izdali za ambulantno 
zdravljenje 192,851.836 dinarjev kar je 
za 33,5% več kot predlanskim, na 
enega zavarovanca pa so stroški po
rasti! za 24,06%. Za zobno nega smo 
izdali lani 79,627.911 dinarjev, kar je 
za 47,93% več kot predlanskim. Za 
zdravljenje v bolnišnicah so znašali 
lani skupni izdatki 452,271.155 dinar
jev ali 20,42% več kot leta 1957. Za 
zdravljenje v naravnih zdraviliščih 
smo izdali lani skoraj 29 milijonov 
dinarjev. Pri tem kaže posebej ome
niti, da se razmerje med delavci in 
uslužbenci nenehno spreminja v ko
rist delavcev. Tako je bilo lani raz
merje med zaposlenimi delavci in 
uslužbenci 4:1, razmerje med delavci 
in uslužbenci, ki so bili napoteni v 
zdravilišče, pa je bilo lani 3:1 med
tem ko je bilo v letih 1953. in 1954. 
leta 1:1.

Občutneje so lani narasli izdatki za 
zdravila in zdravilna sredstva ter 
smo izdali lani 130 milijonov dinar
jev. Povprečna cena zdravil na en 
recept je znašala predlanskim 203 di
narje lani pa 258 dinarjev. Na sto 
aktivnih zavarovancev je bilo predpi
sanih lani 425 receptov na sto zava
rovanih oseb pa 1012. Analiza pred
pisanih specialitet, ki presegajo vred
nost 700 dinarjev, je pokazala, da 
predpisujejo zdravniki dvakrat več 
specialitet uslužbencem kot delav
cem.

Naš zavod je izdal lani za ambu
lantno in bolnišnično zdravljenje 
skupaj 645,122.901 dinarjev, kar je 
skoraj za tretjino več kot predlan
skim, čeprav število pregledov ni bi
stveno porastlo, število napotenih 
bolnikov v bolnišnice pa je celo pad
lo. K temu je treba dodati še to, da 
je zavod prispeval okrog 25 milijo
nov'dinarjev za opremo zdravstvenih 
dnmov, v čemer pa niso upoštevane 
dotacije za manjše opreme ambulant 
in manjše investicije.1 >1 av/iioL* ti .— . ..v

Kaj je zavod storil lani za 
zdravstveno preventivo?

Zavod ima že štiri leta poseben 
sklad za preventivno zdravstveno 
varstvo. Največja težava je v tem, 
ker v okraju nimamo analiz o zdrav
stvenem stanju prebivalstva in zato 
seveda tudi ni določenega načrta, kaj 
je najnujnejše in kako bi se te stva
ri lotili. Poleg tega pa je tudi orga
nizacija zdravstvene službe tako po
stavljena, da ne spodbuja osebja za 
preventivno delo. Po našem mnenju 
se ta denar in tisti, ki ga dajejo 
zdravstveni službi občinski ljudski 
odbori, toliko časa ne more učinko
vito uporabljati, dokler pojem pre
ventivne zdravstvene ztščite ne bo 
sestavni del celotne zdravstvene pro
blematike okraja in občine. Zato bi 
bilo treba čimprej osnovati enoten 
sklad za preventivno zdravstveno 
varstvo prebivalstva.

Kljub temu pa je zavod precej sto
ril tudi na tem .področju: 5745 zava
rovancev je bilo zdravniško pregle
danih pred nastopom na delo, siste
matično je bilo pregledanih 1148 va
jencev in mladih delavcev, 6067 za
varovancev je bilo izredno zdravni
ško pregledanih, 4132 otrokom in 
mladincem je bilo pregledano zobov
je, 110.000 prebivalcev je bilo fluoro- 
grafiranih, 4347 zavarovancev je bilo 
sistematično pregledanih. Poleg tega 
so bila tri podjetja sistematično ko
misijsko pregledana. Skupno smo po
slali lani 270 zavarovancev, otrok in 
vajencev na preventivno okrevanje. 
Zavod je tudi denarno podprl akcije 
podjetij in občin, ki so prav tako 
organizirale okrevanje zavarovancev 
in otrok. Lani smo priredili en tri
mesečni in en dvomesečni tečaj o HTZ 
za vodilno osebje podjetij, predsed
nike HTZ komisij in varnostne teh
nike. Tečaja sta bila organizirana 
za vsa podjetja, ki zaposljujejo več 
kot 30 ljudi. Zavod je priredil še 
poseben »Teden varnosti«, ki je bil 
velika manifestacija higiensko-teh- 
nične zaščite. Vse to priča o velikem 
delu, ki ga je opravil zavod na pod
ročju preventivne zdravstvene zaščite. 
V te namene je izdal lani okrog 35 
milijonov dinarjev.

Bi mogli povedati, kaj je za
vod storil na področju invalid
ske zaščite?

Predvsem moram naglasiti, da se 
je zavod proti koncu leta posebej za
vzel za invalide. Posebni strokovni 
uslužbenec se je zanimal za invalida, 
mu pomagal pripraviti dokumente, 
stopil j<( v stik z gospodarsko orga
nizacijo, kjer je bil zaposlen, da bi 
našel njemu primerno zaposlitev ter 
o vsem obveščal invalidsko pokojnin
sko komisijo. Tako je le-ta mogla 
najprimerneje oceniti invalida ter mu 
pomagati ne le do profesionalne, 
marveč tudi do osebne rehabilitacije. 
Tako so lani obdelali 31 zavarovan- 
cev.

Invalidska pokojninska komisija je 
ocenila lani 1200 zavarovancev. Med 
njimi je bilo 2S1 delovnih invalidov, 
049 pa bolezenskih.

Okrajni zavod je soustanovitelj za
voda za rehabilitacijo invalidov, ki 
skrbi z našim zavodom vred za za
poslitev in profesionalno rehabilita
cijo. Lani je izposloval zaposlitev na 
drugem delovnem mestu za 94 inva
lidov, 39 invalidov pa je ostalo za
poslenih na prejšnjem delovnem me
stu pod posebnimi pogoji.

Večji del gospodarskih organizacij 
je pravilno razumel svojo vlogo pri 
profesionalni rehabilitaciji in zapo
slovanju invalidov. V ta namen smo 
obiskali 45 večjih podjetij ter prire
jali predavanja. Moramo pa ugoto
viti, da nekatera podjetja ne kažejo 
posebnega zanimanja za ta vprašanja 
in se izgovarjajo na vse mogoče na
čine.

Priznati moram, da je trajanje po
stopka v zvezi s priznavanjem pravic 
zavarovalcev in invalidskega zavaro
vanja trajalo pri nas precej dolgo — 
povprečno 5 mesecev. Vzrok za to je 
v pomanjkljivi organizaciji dela, ker 
so strokovni uslužbenci opravljali po
sle, ki bi jih lahko opravil tudi pi
sarniški uslužbenec.

Kolikšno delo je opravil za
vod lani v zvezi s pokojnin
skim zavarovanjem?

Ob koncu lanskega leta je bilo v 
našem okraju 4677 osebnih upokojen
cev in 3362 družinskih. Lani je bilo 
vloženih 677 predlogov za osebno m 
družinsko pokojnino, za invalidske pa 

«93. Nerešenih je ostalo še 209 zah
tevkov. Povprečno rešujemo pokoj
ninski zahtevek štiri mesece.

Ko je izšel novi zakon, se je zna
šla pokojninska služba v težkem po
ložaju, ker so izšli predpisi in navo
dila k posameznim določbam zakona 
tudi šest mesecev po uveljavitvi za
kona. Zato nismo mogli izdajati 
končnih odločb in smo v 71% pri
merih morali izstaviti sklep o pri
znanju akontacije. Posebne težave pa 
povzroča še to, da so osebni dohodki 
delavcev v gospodarskih organizaci
jah med letom pravzaprav ie akon
tacije in je moč končno določiti po
kojninsko osnovo šele po potrditvi 
zaključnega računa podjetja, ker se 
v pokojninsko osnovo računajo tudi 
premije -in izplačila osebnih dohod
kov nad plačami po tarifnem pra
vilniku.

Lani je bilo treba prevesti 8233 
primerov po uradni dolžnosti. To de
lo smo opravili dobrih osem mesecev 
pred zakonitim rokom. Zahtevkov za 
prevedbo je bilo vloženih lani 3484, 
rešenih za 2988, od nerešenih je bila 
velika večina rešenih v januarju in 
februarju leto^.

Vse to je zahtevalo veliko truda 
zavodovih uslužbencev in po pritož
bah sodeč, je bilo delo tudi strokov
no dobro opravljeno.

Ker sodijo otroški dodatki tudi med 
dolgoročne dajatve, naj povem še ne
kaj besed o tem. Lani smo izplačali 
dobrih 927 milijonov dinarjev otro
ških dodatkov. Prejemalo jih je 16.177 
upravičencev za 29.677 otrok. Lani so 
vložili zavarovanci 2129 novih zah
tevkov, 5748 pa je bilo takih, s ka
terimi so zahtevali spremembo pra
vic do dodatka. Vsi ti spisi so bili 
rešeni do konca februarja. Povprečno 
smo reševali spis štirinajst dni.

Ob koncu še vprašanje o 
finančnem poslovanju. Ali je 
zavod zaključil lansko leto s 
presežkom ali z izgubo?

Skupni dohodki zavoda so znašali 
lani 2.903,017.091 dinarjev. V skladu 
za zdravstveno zavarovanje je bilo 
lani 1.246,047.790 dinarjev, izdatkov 
pa za 98,783.416 dinarjev več kot do
hodkov. Za dolgoročne dajatve, to je 
za izdatke invalidnin in pokojnin ter 
otroške dodatke smo zbrali lani 
1.689,755.416 dinarjev, izdatki pa so 
bili za 579,292.725 dinarjev večji kot 
dohodki. Potemtakem znaša celoten 
primanjkljaj čez 600 milijonov dinar
jev. Primanjkljaj v skladu zdravstve
nega zavarovanja bo pokrit iz rezerv
nega sklada, medtem ko je sklad 
dolgoročnih dajatev republiški in se 
za to vsoto povečuje primanjkljaj re
publiškega sklada.

Celjski zavod za socialno zavarova
nje in njegovi samoupravni organi so 
opravili v lanskem letu veliko delo. 
Pričakujejo pa zlasti večjo pomoč 
sindikalnih in drugih družbenih or
ganizacij, posebej Socialistične zveze, 
da bi bila tako velika sredstva, ki jih 
daje družba za socialno zavarovanje, 
čimkoristneje uporabljena. -c

tovarna

MLEČNEGA
PRAHU

NUDI CENJENIM ODJEMALCEM
PO UGODNI CENI SVOJE PRVO
VRSTNE KVALITETNE IZDELKE,

KAKOR MLEKO V PRAHU, CAJNO MASLO, 
TER VEČ VRST SIROV IN TOPLJE
NI SIR

»ZLATOROG«
MARIBOR

SINDIKALNE PODRUŽNICE, DELAVSKI SVETI IN UPRAVNI ODBORI
ORGANIZIRAJTE pralnico v VASEM KOLEKTIVU 1

INDUSTRIJSKE 
SERVISNE PRALNICE 
VELIKA POMOČ 
ZAPOSLENI ŽENI — 
GOSPODINJI

KOMPLETNE PRALNICE PROJEKTIRA, IZDELUJE IN MONTIRAHIDROPIONTAZA
MARIBOR - GOSPOSVETSKA CESTA 86, TEL. 40-31

CE ŽELITE KVALITET
NO BLAGO, POTEM SE O W 
BOSTE TUDI VI ODLO- S ■—> 

ČILI ZA "J
M ^Dokaz kvalitete je znak m 

ZIK, katerega dovoljuje 
Zavod za ispitlvanje kva- H 
litetne robe, ZAGREB, sa- BS Hi 
mo najkvalitetnejšim pro- pg 

izvodom.

Upravni odbor

TRŽIŠKE TOVARNE 
KOS IN SRPOV
TR2IC

razpisuje delovno mesto za

TEHNIČNEGA 
VODJO PODJETJA

i

Pogoji: strojni inženir z nekaj prakse Mi 
strojni tehnik z več let prakse v tej 
stroki.

Nastop službe takoj', plača po tarifnem pra
vilniku, ostalo po dogovoru.

Podatke o dosedanjem službovanju s krat
kim življenjepisom sprejema tajništvo 
podjetja.

SVETLO 
16% PIVO

TOVARNA 
ALKOHOLNIH 
IZDELKOV IN 
SADNIH SOKOV MARIBOR
VAM NUDI SE VSE VRSTE LIKERJEV IN SADNIH 
SOKOV, ZNANIH PO SVOJI KVALITETI IN ODLIČNEM 
OKUSU I
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Križanka 3
VODORAVNO: 1, kakovost,

vrednost, 9. blago, 13. napolni
ti z vsem potrebnim, 14. orodje, 
ki ga rabimo pri peki kruha, 15. 
•maka soglasnika, 16. vrata, 17. 
razprava, pretres, obravnava« 
18. starejši dlan družine, 20.

nmffiniuiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiMniHHiiiMniiiiiH

ovlažiti, tudi natvesti komu kaj, 
22. odtenek rjave barve, 24. pri
padnik nomadskega ljudstva, ki 
živi na skrajnem severu Sovjet
ske zveze, 25. okrajšano moško 
ime, 27. velika tropska kača, 29. 
gosta tekočina ostrega vonja, ki 
z njo namažejo lesene predme
te proti trohnobi, 31. pogani, 33. 
neroden, neprlpraven, 36. mesto 
v Grčiji na Peloponezu, 37. jar

ki ob morju, ki v njih dobivajo 
morsko sol, 38. malik, 40. račji 
glas, 41. omotano, 42. stokrat 
pomnožen, 44. velike morske ri
be, 45. s sekiro koničasto obde
lati.

NAVPIČNO: 1. veriga ljudi, 
zastražena meja, 2. počez, 3. 
ploskovna mera, 4. oblika vo
de, 5. neobčutljiv za bolemem, 6. 
nasilnik, trinog, 7. listki z na
pisom, nalepke, 8. osebni zai
mek, 9. bodeče grmičevje, 10. 
naše znano obmorsko letoviško 
mesto, 11. del bencinskega mo
torja (množina), 12. naplačilo, 
14. vrata v plotu (množina) 17. 
priltrdilnica, 19. redim, gojim, 
21. zakuriti, 23. nalahno deževa
ti, 26. etnična skupina, ki živi 
po vsem Balkanu in je prišla 
v Evropo v 15. in 16. stoletju 
Iz Prednje Indije, 28. gradbeno 
vezivo, 30. veliko rešeto za či
ščenje žita, 32. trepet, 33. na
sprotno od starega, 34. izraz pri 
igri, 35. glasbena znamenja, 37. 
telegrafski klic na pomoč, 39. 
zdravilo, 42. začetnici sloven
skega skladatelja (1914 — Boja
na pri Gorici), 43. kemični sim
bol prvine, ki sta jo odkrila za
konca Curie.

fe * .JSL z ^ ~ =i : 11 i i'; i l f.; i __________________ _____m m1*

REŠITEV KRIŽANKE 2.
Vodoravno: 1. starka, 6. uda

rec, 11. or, 12. -toplomer, 15. ti, 
16. dan, 18. snedež, 19. rez, 20. 
Ekar, 22. ogon, 23. pora,- 24. nos. 
25. V(liadimir) B(akarič), 26. top, 
27. krop, 29. park, 31. lopa, 34 
ras, 35. Venera, 37. ton, 38. ol, 
39. cariniki, 41. ta, 42. gonilo, 43, 
molčim.

OREHI
Kje kdo stanuje?

V neki hiši sten ujejo štiri 
družine, od katerih vsaka ima 
v najemu po eno nadstropje. 
To so Belčevi, Ribičevi, Petri
čevi in Prosenovi.

Kadar gredo po stopnicah v 
svoji stanovanji Ribičevi ali 
Petričevi, prehodijo več stop
nic kot Prosenovi.

Ribičevi stanujejo med Bel- 
čevimi in Petričevimi, med 
Ribičevimi in Prosenovimj pa 
stanujejo Petričevi.

Iz teh podatkov ugotovite, v 
katerem nadstropju te štirf- 
družinske hiše stanuje katera 
od družin!

če bi bil na Luni
Soseda Julka Je precej »go

vorne narave In vsakogar od 
poznanih, ki ga sreča na ulici, 
zaustavi za »kratek« pomenek.

Včeraj je ustavila poštarja, 
ki se mu je sicer mudilo, pa jo 
je vendarle moral poslušati 
dobre pol ure. Končno je po
štarju pošlo potrpljenje im ji 
je dejal:

»Eh, ko bi Ml sedajle na 
Luni! Sicer bi vseeno moral 
stati pri vas pol ure, toda vsaj 
poslušati mi ne bj, bilo treba, 
kaj govorite!«

Ali veste, kaj je misli po
štar s tem in ali bi bilo res 
tako?

Kombinirajmo
Štev. « 

Bransteln

NAŠA NAGRADNA UGANKA
Našim bralcem smo tokrat pripravili sli

kovno uganko, ki jo bo moč reševati prav 
vsem: na sliki je del nove ceste, videti je 
tudi reko in pa grad, ki stoji na otoku. 
Povejte:
0 kako se imenuje ta kraj ter kdaj in 

zakaj smo ga cesto omenjali?
Mimo tega pa vas še prosimo, da nam 

odgovorite tudi na naslednji vprašanji (pri 
čemer seveda ne gre za pravilen odgovor, 
marveč le za vaše mnenje):

Q kateri sestavki so vam v današnji in 
v prejšnji številki najbolj všeč in 
• kaj bi po vašem mnenju še morali 

uvrstiti v naš list?
Pri žrebanju bomo upoštevali le tiste, ki 

nam bodo poslali odgovore na vsa vpraša
nja. Izžrebani reševalec, ki bo nft prvega 
od odgovorov pravilno odgovoril, bo prejel 
5000 dinarjev nagrade. Rešitve nam pošljite 
na naslov uredništva, Ljubljana, Čufarjeva

št. 3, najpozneje do četrtka, 12. marca. Na 
ovitku ne pozabite označiti: Nagradna 
uganka!

Na našo zadnjo uganko smo dobili odgo
vore predvsem iz Maribora in njegove oko
lice in nekateri reševalci so zlasti na tretje 
vprašanje odgovorili zelo temeljito. Na sli
ki je bilo videti posvetovanje o delitvi do
hodka gospodarskih organizacij in o nagra
jevanju, ki je bilo 25. februarja popoldne 
v mariborski Unionski dvorani. Predaval je 
član tajništva RSS tov. Roman Albreht 
Osnovni zaključek: dosledno uveljavljanje 
nagrajevanja p; učinku.

Nagrado 5000 dinarjev je žreb naklonil 
MARICI RUMPF 

iz T. X. tehnične sekcije — Maribor 
Nagrado ji bomo poslali po pošti.

STROKOVNJAKI MED SEBOJ
— Meni je dobro obrodilo, ker sem uporabit 

agrotehniko...
— Tudi meni, Jaz sem uporabil hidrotehniko!

S
lili

m
1

1SI
ZA VEČJO STORILNOST

— Odkar me plačujejo na uro, sem začel 
uporabljati drug čopič! u
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Bell na potezi dobi.
BELI: Kgl. Tfl, Th5, Lh2, Sg4, 

Pas, b4. f6 (S)
ČRNI: Kg8, Td4, Te5, Lh8, Sc3, 

Sf8. Pat, b5, f7, g5 (10)
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150 KILOMETROV 
DOLGA KAČA 
NA KOLES!H

Ne gre za »debelo« poseb
nosti iz živalskega sveta: s 
takšno slikovito primerjavo je 
moč ponazoriti število oseb
nih avtomobilov, kolikor jih 
imamo sedaj v Jugoslaviji.

Po podatkih, zbranih letos 
februarja, je sedaj v naši dr
žavi registriranih nad 30.000 
osebnih avtomobilov. Leta 1938 
jih je bilo v vsej Jugoslaviji 
registriranih 13.560, med voj
no pa jih je bilo toliko uniče
nih, da jih je bilo 1946. leta 
komaj nekaj več kot 6000.

Lani so v naših tovarnah iz
delali nad 3500 osebnih avto
mobilov, proizvodnja pa se bo 
zelo povečala: po načrtu jih bo
do samo v tovarni »Crvena 
zastava« izdelovali po 27.000 
na leto.

Podobno zanimvo primerja- 
vo bi tudi dobili, ko bi razteg
nili v en sam dolg trak vse 
blago, kar 30 ga doslej izdelali 
v velikem Tekstilnem kombi
natu bombažnih tkanin v 
Štipu: ta mogočni »trak« bi 
segal od Jugoislcuvije pa vse do 
— Avstralije!

Tekstilni kombinat v Stipu 
'ni le eden od, velikanov naše 
industrije, marveč je tudi ena 
največjih in najsodobneje 
opremljenih tovarn te vrste v 
vKj Srednji Evropi. Kombi
nat je tako velik, da je vsak 
od njegovih obratov dejansko 
majhna, samostojna tovarna, 
ki je vključena v skupni pro
izvodni 'proces izdelave tekstil
nega blaga.

2.000 LET STARA 
POGODBA

V srednjem Velebitu stoji 
sredi gozdnatega predela Be- 
govače velika kamnita plošča, 
na kateri so vklesane besede 
latinskega napisa; strokovnja
ki menijo, da je napis na tej 
plošči star približno — 2000 let!

Ta stara kamnita plošča je 
pravzaprav »dokument«, saj 
je na njej vklesano besedilo 
pogodbe, ki sta jo pred toliki
mi stoletji sklenili med seboj 
nomadski plemeni Ortoplincev 
in Parentincev o izkoriščanju 
vode v Begovači. Po tej pogod
bi je bilo OrtopUncem — ple
menu, ki je živelo v Primorju 
— dovoljeno, da so hodili po 
vodo v Begovačo. Njihove čre
de pa so med pašo smele zaiti 
le 500 korakov globoko na 
ozemlje Parentincev,

PRODAJALNA
POŠTENJAKOV

, V Cerovi blizu Pirota imajo 
prodajalno, ki sodi prav goto
vo med edinstvene te vrste v 
državi: v njej ni namreč niti 
enega uslužbenca.

V tej prodajalni je moč ku
piti vse, kar ljudje potrebuje
jo, od cigaret m vžigalic pa do 
živil in podobnega. Nad vsa
kim kosom blaga, ki je raz
postavljeno po policah, je na
pisana cena in kupci, ki pri
dejo, si sami izberejo kar že
lijo in pustijo blagajni ustre
zen znesek denarja.

V kmetijski zadrugi, ki je to 
samopostrežno prodajalno od
prla, vedo povedati, da dosiei 
ni bilo še mkoli primanjklja
ja za blago, ki so ga kupci iz
brali. Nasprotno — včasih se 
čelo zgodi, da je izkupička 
več, kot pa bi ga moralo biti, 
ker ni bilo dovolj drobiža. Do
mačini imenujejo to trgovino 
— »prodajalna poštenjakov«.

IME VASI PO — 
MEDVEDKI

Blizu Jošaničke Banje v Sr
biji leži vasica, ki ne bi bilo 
na njej nič posebnega, ko ne 
bi imela res čudno ime: Mcd- 
vedkarji. Stara zgodba pripo
veduje, kako je vasica to ime 
dobila.

V tej vasi sta pred več leti 
živela dva brata. Nekega dne 
sta se skupaj odpravila v 
gozd po drva m pri tem ju je 
ujela noč. Tako nista opazilO' 
velike medvedke, ki ju je Iz
nenada napadla. Starejši brat 
Obrad, ki se ga je zverina

■ prva lotila, se je spustil J 
beg okoli debele bukve, med
vedka pa na vso sapo za njim- 
Žival, ki bežečega ni mogM 
ujeti, se je že po nekaj »kro
gih« naveličala dirke in se ie 
vzpela ob deblu ter debel0 
bukev objela, misleč, da 
človeka tako kar zgrabila s 
šapami. Obrad pa se je 0 
tistem hipu znašel: mdvedk0 - 
je z obema rokama prijel'Za 
šapi in jo trdno držal. V teh1 
nenavadnem položaju pa !e 
potem moral vztrajati vs° 
noč, kajH mlajši brat, ki 3e 
medtem odhitel domov po P^' 
ško, se ponoči ni upal vrniti * 
gozd.

Ko je rano zjutraj mlaj™ 
brat Sreten le prišel s pnšk0; 
je Qbrad že skoraj omagaL’. 
žival je zadrževal z zadnjim 
močmi. Mlajšega brata je nr, 
prosil, naj zverino prime fl“j 
mesto njega, češ da bi jo 
sam ustrelil, ker mu je PnZ^a 
dejala toliko napora. Ko P 
je nič hudega sluteči Sret :e 
prijel medvedko za što*2’ 'j, 
Obrad pobral puško im °ds j
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ne da bi se oziral na brat° 
vpitje. Vrnil se je šele PoZrgs 
popoldan in je medvedko '
ubiL ^nrVaščani so se še dolgo 57 
jali obema bratoma, ^ jja, 
drug drugemu takšno 
vasice pa se je prijel dana5 
naziv — Medvedkarji.
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